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tza ugari daudela azaldu zuten. 
Bi motako ekarpenak daudela 
esan zuen Zelaiak, batzuk kapi-
talera eginikoak –ziurrenik lehia-
ketan galduko direnak– eta bes-
teak borondatezkoak. Eta Idoia-
gak  ad i t z e ra  eman  zuen : 
"Zabaldu da ekarpenez ez ezik, 
euren ondasun propioekin ere 
erantzun beharko zutela. Hor 
izugarrizko zurrumurrua egon 
da eta korporazioekoek hori argi-
tu beharko lukete". 

Fagor Ederlanen edo Copre-
ciren kapitalean langileek jarri-
tako diruaz erantzun beharko 
ote den galdetuta, printzipioz ez 
dela horrela izango argitu zuen 
Zelaiak. "Taldea hitza erabiltzen 
dugu, baina elkarteak edo agru-
pazioak gara. Enpresa indepen-
denteak dira, baina hitzarmen 
baten bidez sortzen dituzte egi-
tura edo fondo komun batzuk. 
Egitura horretan enpresa bakoi-

tzak arrisku propioak hartzen 
ditu bere gain". 

Lagun Aroren inguruan ere 
zalantza ugari sortu direla esan 
zuten. Hala, Lagun Aroko sisteman 
pentsioen diruari ez diola ukitzen 
esan zuen Idoiagak, eta alarguntza 
zein erretiroko diruak kaxa jakin 
batetan daudela gaineratu zuen. 

Baina langabezia kontuei 
dagokienez, honakoa esan zuen: 
"Lanerako laguntza deitzen dio-
gu. 93ko krisian horrelako krisi 
egoeretarako fondo bat sortzea 
erabaki zen. Kuotak metatzen 
joan da langabezia gutxi zegoe-
nean. Baina krisiaren eraginez 
aurretiko erretiroak egon dira, 
eta fondoa gutxitzen joan da". 

Idoiagaran esanetan, Mondra-
goneko koooperatiba guztiek 
ekarpen handiagoak egin behar-
ko dituzte, "zenbatekoak izango 
diren jakin ez arren".

I.g./z.v.d.m.  |  arrasate

Fagor Etxetresnen gaineko albis-
te eta erreakzioak egunero jaso-
tzen dira. Azkenetariko bat Mon-
dragon Taldeak egin zuen jaki-
narazpena izan zen.

Langileen lehen birkokatzeak 
Ohar bidez, Mondragon Taldeak 
jakinarazi du, agindu bezala, 
Enplegu Bulegoa abiarazi dutela  
eta GOIENAri korporaziotik adi-
tzera eman diotenez, hamar bat 
dira "inguruko kooperatibetan" 
birkokatutako langileak. Enple-
gu Bulegoaren egitekoa koope-
ratiba hartzaileen beharrak 
zehaztu eta profil profesionalak 
definitzea izango da. 

Honekin batera, oharrean 
azaltzen dutenez, abiarazi dituz-
te jada "mekanismoak koopera-
tiben sustapen unitateen artean 
negozio berriak sustatzeko dina-
mikak", enplegu berriak sortzeko 
helburuz. Osasuna, energia eta 
ekonomia berdea izango dira 
landuko dituzten sektoreak eta 
Mondragon taldeko kooperatiba 
guztietako sustapen unitateak 
batera arituko dira lanean. 

Oharrean berretsi egiten da 
Korporazioak eredu kooperati-

boarengan ezarria duen konfian-
tza. Fagor Etxetresnek sortutakoa 
"ezohiko arazoa" dela diote, bai-
na "betiko ildo historikotik" egin-
go zaiola aurre: "elkartasun 
mekanismoetan oinarrituta 
(Enplegurako Laguntzaren pres-
tazioaren bitartez), kooperatiben 
arteko lankidetzan oinarrituta 
(bereziki, bazkideak birkokatuz) 
eta erantzukizun kolektiboan 
oinarrituta".

Elkartasun adierazpenak
Bestalde, Arrasateko Udaleko 
Bozeramaileen Batzordeak, Bildu, 
EAJ, PSE-EE eta Aralar taldeek 
osatua, aho batez onartu duen 
adierazpen instituzionalean "bere 
kezka eta elkartasuna" adierazten 
die Fagor Etxetresnetako langileei 
eta kooperatibistei, eta baita bere 
burua arriskuan ikusten duten 
hornitzaileei ere. 

Horrez gain, konpromisoa 
hartzen dute, "talde kooperati-
boarekin batera, egungo egoera 
birbideratzea beste erakundeekin 
batera", hala taldearen jarraipe-
na bermatzeko.

Adierazi dute beharrezkoa 
dela Fagor Taldeak eta Mondra-
gon Korporazio osoak bideraga-

rritasun plan bat egitea. "Plan 
hori bat etorri behar da egoera-
ren larritasunarekin. Planaren 
helburua izan behar da balio 
erantsi handiena duten jarduerak 
mantentzea eta ahalik eta lan-
postu gehien bermatzea".

Tertulia Goiena Telebistan
Hilaren 23an Goiena Telebistan 
tertulia berezi bati esker gaiari 
zabalago heldu zioten. Pedro Itur-
bek, Gipuzkoako Foru Aldundiko 
Lurralde Garapeneko zuzendariak; 
Mariasun Pagoaga Fagor Etxe-
tresnetan 42 urte lan egindakoak; 
Lourdes Idoiaga Lagun Aron lan 
egindakoak eta Oñatiko EAJko 
zinegotziak; eta Adrian Zelaia 
Ekai Centerreko zuzendariak 
hartu zuten parte. Fagor Etxetres-
nen eteteak sortu dituen zalantzak 
mahai gainera atera, horiek argi-
tu eta itxaropenerako mezua ere 
zabaldu zuten gonbidatuek. 

Ez zen kolpean etorri
"Gabeziak zeudela bagenekien 
arren, arazoaren dimentsioa 
horrenbestekoa zenik ez nuke 
pentsatuko", esan zuen Iturbek, 
eta gainerako gonbidatuek ere 
ildo beretik egin zuten. Urteetan 

zehar egoera larriei buruz entzun 
arren horrelako kolperik ez zute-
la espero, eta Zelaiak, ostera, gai 
gogorra izan arren, ez dela "horren-
besteko ezustea izan" azaldu zuen, 
"zantzuak egon, bazeudelako".

15 urte inguru dituen arazoa
Arazoaren jatorria zein den jaki-
teko, denboran atzera egin behar 
dela esan zuten. Zelaiak horrela 
azaldu zuen: "Batzuek krisiari 
egotziko diote, eta besteek duela 
10-15 urtetatik datorren arazoa 
dela esango dute. Eta hala pen-
tsatzeko arrazoiak daude".  

Hala, gogora ekarri zuen esta-
tuko merkatuek bizi duten krisiak 
zerikusia daukala egoerarekin: 
"Espainian eraikuntzaren arlotik 
sartu da krisia, eta eragina zuze-
na izan da".

Zabalkunde garaiez ere egin 
zuten berba: "Beti entzun da Tal-
dean Fagor Etxetresnen etekinak 
oso txikiak zirela eta egoera arris-
kutsuan zegoela momenturen 
baten krisia etorriz gero". Horri 
aurre egiteko kudeatzaile batzuek 
hazkundearen atzetik joatea era-
baki izanak kanpoko filialen 
erosketak bultzatu zituela, eta 
"galerak oso garrantzitsuak" izan 

direla azaldu zuen Ekai Cente-
rreko presidenteak. 

Ekai Centerreko presidenteak 
azaldu zuen erabaki batzuk tes-
tuinguru berezietan hartu zirela. 
"Finantziazioa errazegia zen eta 
operazio estrategiko handiak 
egiteko baliabideak eskuratzea 
errazagoa zen. Dirua lortu, enpre-
sa bat erosi, neurriz handitu eta 
arazo guztiak konpontzen zirela 
uste zen".

Pagoagak gogora ekarri zuen 
kanpo merkatuetan sartzea kos-
tatu egin zela. "Esan ziguten oso 
emaitza onak izango genituela, 
baietz esan zen, baina ez ginen 
kontziente zer nolako arriskuetan 
sartzen ginen".

Komunikazio faltaz
Fagor Etxetresnetako inork heda-
bideen aurrean azalpenik eman 
ez izanaz, Taldetik kanpo dagoen 
inpresioa, erabaki okerra dela 
gaineratu zuten. "Arrazoi objek-
tiboren bat egongo" dela uste 
duten arren, titular batzuen fal-
ta igarri dute; zifrak barik, "behin-
tzat ildo batzuen berri ematea" 
funtsezkoa izango litzatekeela. 

Besteen artean, bazkideen 
diru-ekarpenen inguruko zalan-

taldeko kooperatibetan birkokatu dituzte 10 lagun 

elkartasuna adierazi dute arrasateko Udaletik 

Indarrak batzea beharrezko ikusi zuten tertulian

Mondragon hasi 
da dagoeneko 
bazkideak 
birkokatzen 

Eguaztenean Eneko Azkaratek gidatutako Tertulia saioan izan ziren Zelaia, Pagoaga, Iturbe eta Idoiaga.  |   goIena

malgutasunez jokatu behar da Fagor Etxetresnen 
kasuarekin?
nik uste dut malgutasunez jokatu behar dela, bai 
Fagorrekin eta baita gipuzkoan arazo latzak pairatzen 
dituzten beste enpresekin ere; lanpostuak arriskuan 
dauzkaten enpresekin. niretzako garrantzitsuak dira, 
eta maitasun guztiarekin hitz egiten dut kooperatibez, 
baina gipuzkoar guztiek jakin behar dute instituzioek 
lana sortzearen alde ez dutela bereizketarik egiten. ez 
da talde bat mimatua eta beste batzuk ahaztuak. 
Mondragon guretzako oso garrantzitsua da, baina 
azpeitian Corrugados ere oso garrantzitsua da. guk 
bailara guztiak, seme-alaba guztiak bezalaxe, berdin 
maitatzen ditugu. orduan, malgutasun guztiarekin, 
baina horrekin batera berdintasun guztiarekin.
Aldunditik nola lagundu diezaiokezue Fagorri?
ez guk ezta Jaurlaritzak ere ez daukagu makila magi-
korik. nik uste dut Fagorren etorkizuna Fagorrek berak, 
edo Mondragon berak bermatu behar duela eta ener-
gia barrutik sortu behar dela. Instituzioek baditugu, 
ordea, eskumenak laguntzeko eta ibilbidea beraiekin 
batera egiteko. gipuzkoako Foru aldundi bezala, bi 
tresna ditugu: ogasuna (ogasunean sortu daitezkeen 
arazoetan malgu jokatzeko) eta berrikuntzaren arloan  
laguntzak eman ditzakegu. Jaurlaritzak ditu, baina, 
eskumen nagusiak. Bestalde, udalek zuzenean ez dute 
ahalmenik, baina lagundu dezakete herrietan sor 
daitezkeen ondorioei aurre egiten (merkataritzan, 
ostalaritzan...). hiru maila horietako instituziook bide 
komuna hartzen badugu eta Fagorrek edo Mondrago-
nek hartzen badu erabaki sendo bat plangintza estra-
tegiko sinesgarria egiteko, horiek uztartuta etorkizuna 
ez da urdina eta zoriontsua izango, baina bai askoz 
argiagoa. norberak bere aldetik egiten badu lan bes-
teengan nola eragiten duen jakin gabe, ez gara ondo 
ariko. horregatik kasu honetan, politikeria alboratu 
behar dugu eta uztartu guztion ahalbideak honda-
mendi bat gerta ez dadin.
Baduzue gipuzkoan izan dezakeen ondorioen 
kalkulurik?
ni ez naiz aditua, baina eurek diote Mondragoneko 
lanpostu batek suposatzen dituela hortik kanpo bes-
te bost. horietatik hiru euskal herritik kanpora egon-
go lirateke eta bi euskal herrian bertan. Beraz, mila 
izango balira, hiru milaz hitz egiten ariko ginateke.
Bailarako alkateekin batu zara.
guk planteatu genuena izan zen azter-
keta sakona egitea udalerri bakoitzean 
garapen agentziaren laguntzarekin, hala, 
udalerri bakoitzean krisiak izan dezakeen 
eragina ikusteko. hori guztia ezagutzean, 
ikusi beharko genuke gizarte politikak 

nola bideratu bai herrietan eta baita Diputaziotik ere. 
aste honetan berriro egingo dugu beste bilera bat 
lehenengo datuak batzeko.
mondragon Taldearekin ere bildu zara. zein mezu 
helarazi dizute?
harreman normalizatuak ditugu Fagorrekin eta Mon-
dragonekin. nik uste dut ekonomian, politikan eta 
maitasunean bezala, badagoela egia guztiak esaten 
ez diren une bat, baina iristen da egia guztiak mahai 
gainean jarri behar den beste une bat, aurrera egin nahi 
bada. Momentu horretara iritsi garela uste dut. ez dago 
disimulatzerik, ez dago egoera latza makilatzerik. 
Kaltetu asko daude eta egiaren babesean egin behar 
dugu lan.
Arantza Tapiarekin ere batu zineten eguenean?
gure kezkak agertu genizkion eta informazioa trukatu 
genuen. azken finean, pentsatzen dugulako hemen 
sarritan politika munduan lehia izaten dela eta kasu 
hauetan lehia albo batera utzi behar dugu eta elkarlanean 
aritu behar gara irtenbidea bilatzeko. tresnak uztartu 
eta ez norbera bere bidetik ibili energia galtzen. 
Kooperatibismoaren ereduak ona izaten jarraitzen 
duela nabarmendu duzu.
Bai, zalantzarik gabe. ni oso zalea naiz. ni bergararra 
naiz eta oso gertutik bizi izan dut betidanik koopera-
tibismoa. Kapitalismoaren barruan dagoen irla txikia 

dela uste dut. eta kanpoan eredu ere 
bada. ereduak berak ez du kale egin. 
langileek enpresa sortzeak eta parte
-hartzeak ez du kale egin. Kale egin du 
beste egoera batean bizi galerako, eta 
beste egoera horretan erabaki batzuk 
hartu direlako.  

leIre KortaBarrIa

"Politikeriak alboratu eta ahaleginak 
uztartu behar ditugu norabide berean "

marTin GariTano | ahalDUn nagUsIa

"Aurrera egin 
ahal izateko 
mahai gainean 
jarri behar dira 
egia guztiak"

asteko gaia
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tza ugari daudela azaldu zuten. 
Bi motako ekarpenak daudela 
esan zuen Zelaiak, batzuk kapi-
talera eginikoak –ziurrenik lehia-
ketan galduko direnak– eta bes-
teak borondatezkoak. Eta Idoia-
gak  ad i t z e ra  eman  zuen : 
"Zabaldu da ekarpenez ez ezik, 
euren ondasun propioekin ere 
erantzun beharko zutela. Hor 
izugarrizko zurrumurrua egon 
da eta korporazioekoek hori argi-
tu beharko lukete". 

Fagor Ederlanen edo Copre-
ciren kapitalean langileek jarri-
tako diruaz erantzun beharko 
ote den galdetuta, printzipioz ez 
dela horrela izango argitu zuen 
Zelaiak. "Taldea hitza erabiltzen 
dugu, baina elkarteak edo agru-
pazioak gara. Enpresa indepen-
denteak dira, baina hitzarmen 
baten bidez sortzen dituzte egi-
tura edo fondo komun batzuk. 
Egitura horretan enpresa bakoi-

tzak arrisku propioak hartzen 
ditu bere gain". 

Lagun Aroren inguruan ere 
zalantza ugari sortu direla esan 
zuten. Hala, Lagun Aroko sisteman 
pentsioen diruari ez diola ukitzen 
esan zuen Idoiagak, eta alarguntza 
zein erretiroko diruak kaxa jakin 
batetan daudela gaineratu zuen. 

Baina langabezia kontuei 
dagokienez, honakoa esan zuen: 
"Lanerako laguntza deitzen dio-
gu. 93ko krisian horrelako krisi 
egoeretarako fondo bat sortzea 
erabaki zen. Kuotak metatzen 
joan da langabezia gutxi zegoe-
nean. Baina krisiaren eraginez 
aurretiko erretiroak egon dira, 
eta fondoa gutxitzen joan da". 

Idoiagaran esanetan, Mondra-
goneko koooperatiba guztiek 
ekarpen handiagoak egin behar-
ko dituzte, "zenbatekoak izango 
diren jakin ez arren".

I.g./z.v.d.m.  |  arrasate

Fagor Etxetresnen gaineko albis-
te eta erreakzioak egunero jaso-
tzen dira. Azkenetariko bat Mon-
dragon Taldeak egin zuen jaki-
narazpena izan zen.

Langileen lehen birkokatzeak 
Ohar bidez, Mondragon Taldeak 
jakinarazi du, agindu bezala, 
Enplegu Bulegoa abiarazi dutela  
eta GOIENAri korporaziotik adi-
tzera eman diotenez, hamar bat 
dira "inguruko kooperatibetan" 
birkokatutako langileak. Enple-
gu Bulegoaren egitekoa koope-
ratiba hartzaileen beharrak 
zehaztu eta profil profesionalak 
definitzea izango da. 

Honekin batera, oharrean 
azaltzen dutenez, abiarazi dituz-
te jada "mekanismoak koopera-
tiben sustapen unitateen artean 
negozio berriak sustatzeko dina-
mikak", enplegu berriak sortzeko 
helburuz. Osasuna, energia eta 
ekonomia berdea izango dira 
landuko dituzten sektoreak eta 
Mondragon taldeko kooperatiba 
guztietako sustapen unitateak 
batera arituko dira lanean. 

Oharrean berretsi egiten da 
Korporazioak eredu kooperati-

boarengan ezarria duen konfian-
tza. Fagor Etxetresnek sortutakoa 
"ezohiko arazoa" dela diote, bai-
na "betiko ildo historikotik" egin-
go zaiola aurre: "elkartasun 
mekanismoetan oinarrituta 
(Enplegurako Laguntzaren pres-
tazioaren bitartez), kooperatiben 
arteko lankidetzan oinarrituta 
(bereziki, bazkideak birkokatuz) 
eta erantzukizun kolektiboan 
oinarrituta".

Elkartasun adierazpenak
Bestalde, Arrasateko Udaleko 
Bozeramaileen Batzordeak, Bildu, 
EAJ, PSE-EE eta Aralar taldeek 
osatua, aho batez onartu duen 
adierazpen instituzionalean "bere 
kezka eta elkartasuna" adierazten 
die Fagor Etxetresnetako langileei 
eta kooperatibistei, eta baita bere 
burua arriskuan ikusten duten 
hornitzaileei ere. 

Horrez gain, konpromisoa 
hartzen dute, "talde kooperati-
boarekin batera, egungo egoera 
birbideratzea beste erakundeekin 
batera", hala taldearen jarraipe-
na bermatzeko.

Adierazi dute beharrezkoa 
dela Fagor Taldeak eta Mondra-
gon Korporazio osoak bideraga-

rritasun plan bat egitea. "Plan 
hori bat etorri behar da egoera-
ren larritasunarekin. Planaren 
helburua izan behar da balio 
erantsi handiena duten jarduerak 
mantentzea eta ahalik eta lan-
postu gehien bermatzea".

Tertulia Goiena Telebistan
Hilaren 23an Goiena Telebistan 
tertulia berezi bati esker gaiari 
zabalago heldu zioten. Pedro Itur-
bek, Gipuzkoako Foru Aldundiko 
Lurralde Garapeneko zuzendariak; 
Mariasun Pagoaga Fagor Etxe-
tresnetan 42 urte lan egindakoak; 
Lourdes Idoiaga Lagun Aron lan 
egindakoak eta Oñatiko EAJko 
zinegotziak; eta Adrian Zelaia 
Ekai Centerreko zuzendariak 
hartu zuten parte. Fagor Etxetres-
nen eteteak sortu dituen zalantzak 
mahai gainera atera, horiek argi-
tu eta itxaropenerako mezua ere 
zabaldu zuten gonbidatuek. 

Ez zen kolpean etorri
"Gabeziak zeudela bagenekien 
arren, arazoaren dimentsioa 
horrenbestekoa zenik ez nuke 
pentsatuko", esan zuen Iturbek, 
eta gainerako gonbidatuek ere 
ildo beretik egin zuten. Urteetan 

zehar egoera larriei buruz entzun 
arren horrelako kolperik ez zute-
la espero, eta Zelaiak, ostera, gai 
gogorra izan arren, ez dela "horren-
besteko ezustea izan" azaldu zuen, 
"zantzuak egon, bazeudelako".

15 urte inguru dituen arazoa
Arazoaren jatorria zein den jaki-
teko, denboran atzera egin behar 
dela esan zuten. Zelaiak horrela 
azaldu zuen: "Batzuek krisiari 
egotziko diote, eta besteek duela 
10-15 urtetatik datorren arazoa 
dela esango dute. Eta hala pen-
tsatzeko arrazoiak daude".  

Hala, gogora ekarri zuen esta-
tuko merkatuek bizi duten krisiak 
zerikusia daukala egoerarekin: 
"Espainian eraikuntzaren arlotik 
sartu da krisia, eta eragina zuze-
na izan da".

Zabalkunde garaiez ere egin 
zuten berba: "Beti entzun da Tal-
dean Fagor Etxetresnen etekinak 
oso txikiak zirela eta egoera arris-
kutsuan zegoela momenturen 
baten krisia etorriz gero". Horri 
aurre egiteko kudeatzaile batzuek 
hazkundearen atzetik joatea era-
baki izanak kanpoko filialen 
erosketak bultzatu zituela, eta 
"galerak oso garrantzitsuak" izan 

direla azaldu zuen Ekai Cente-
rreko presidenteak. 

Ekai Centerreko presidenteak 
azaldu zuen erabaki batzuk tes-
tuinguru berezietan hartu zirela. 
"Finantziazioa errazegia zen eta 
operazio estrategiko handiak 
egiteko baliabideak eskuratzea 
errazagoa zen. Dirua lortu, enpre-
sa bat erosi, neurriz handitu eta 
arazo guztiak konpontzen zirela 
uste zen".

Pagoagak gogora ekarri zuen 
kanpo merkatuetan sartzea kos-
tatu egin zela. "Esan ziguten oso 
emaitza onak izango genituela, 
baietz esan zen, baina ez ginen 
kontziente zer nolako arriskuetan 
sartzen ginen".

Komunikazio faltaz
Fagor Etxetresnetako inork heda-
bideen aurrean azalpenik eman 
ez izanaz, Taldetik kanpo dagoen 
inpresioa, erabaki okerra dela 
gaineratu zuten. "Arrazoi objek-
tiboren bat egongo" dela uste 
duten arren, titular batzuen fal-
ta igarri dute; zifrak barik, "behin-
tzat ildo batzuen berri ematea" 
funtsezkoa izango litzatekeela. 

Besteen artean, bazkideen 
diru-ekarpenen inguruko zalan-

taldeko kooperatibetan birkokatu dituzte 10 lagun 

elkartasuna adierazi dute arrasateko Udaletik 

Indarrak batzea beharrezko ikusi zuten tertulian

Mondragon hasi 
da dagoeneko 
bazkideak 
birkokatzen 

Eguaztenean Eneko Azkaratek gidatutako Tertulia saioan izan ziren Zelaia, Pagoaga, Iturbe eta Idoiaga.  |   goIena

malgutasunez jokatu behar da Fagor Etxetresnen 
kasuarekin?
nik uste dut malgutasunez jokatu behar dela, bai 
Fagorrekin eta baita gipuzkoan arazo latzak pairatzen 
dituzten beste enpresekin ere; lanpostuak arriskuan 
dauzkaten enpresekin. niretzako garrantzitsuak dira, 
eta maitasun guztiarekin hitz egiten dut kooperatibez, 
baina gipuzkoar guztiek jakin behar dute instituzioek 
lana sortzearen alde ez dutela bereizketarik egiten. ez 
da talde bat mimatua eta beste batzuk ahaztuak. 
Mondragon guretzako oso garrantzitsua da, baina 
azpeitian Corrugados ere oso garrantzitsua da. guk 
bailara guztiak, seme-alaba guztiak bezalaxe, berdin 
maitatzen ditugu. orduan, malgutasun guztiarekin, 
baina horrekin batera berdintasun guztiarekin.
Aldunditik nola lagundu diezaiokezue Fagorri?
ez guk ezta Jaurlaritzak ere ez daukagu makila magi-
korik. nik uste dut Fagorren etorkizuna Fagorrek berak, 
edo Mondragon berak bermatu behar duela eta ener-
gia barrutik sortu behar dela. Instituzioek baditugu, 
ordea, eskumenak laguntzeko eta ibilbidea beraiekin 
batera egiteko. gipuzkoako Foru aldundi bezala, bi 
tresna ditugu: ogasuna (ogasunean sortu daitezkeen 
arazoetan malgu jokatzeko) eta berrikuntzaren arloan  
laguntzak eman ditzakegu. Jaurlaritzak ditu, baina, 
eskumen nagusiak. Bestalde, udalek zuzenean ez dute 
ahalmenik, baina lagundu dezakete herrietan sor 
daitezkeen ondorioei aurre egiten (merkataritzan, 
ostalaritzan...). hiru maila horietako instituziook bide 
komuna hartzen badugu eta Fagorrek edo Mondrago-
nek hartzen badu erabaki sendo bat plangintza estra-
tegiko sinesgarria egiteko, horiek uztartuta etorkizuna 
ez da urdina eta zoriontsua izango, baina bai askoz 
argiagoa. norberak bere aldetik egiten badu lan bes-
teengan nola eragiten duen jakin gabe, ez gara ondo 
ariko. horregatik kasu honetan, politikeria alboratu 
behar dugu eta uztartu guztion ahalbideak honda-
mendi bat gerta ez dadin.
Baduzue gipuzkoan izan dezakeen ondorioen 
kalkulurik?
ni ez naiz aditua, baina eurek diote Mondragoneko 
lanpostu batek suposatzen dituela hortik kanpo bes-
te bost. horietatik hiru euskal herritik kanpora egon-
go lirateke eta bi euskal herrian bertan. Beraz, mila 
izango balira, hiru milaz hitz egiten ariko ginateke.
Bailarako alkateekin batu zara.
guk planteatu genuena izan zen azter-
keta sakona egitea udalerri bakoitzean 
garapen agentziaren laguntzarekin, hala, 
udalerri bakoitzean krisiak izan dezakeen 
eragina ikusteko. hori guztia ezagutzean, 
ikusi beharko genuke gizarte politikak 

nola bideratu bai herrietan eta baita Diputaziotik ere. 
aste honetan berriro egingo dugu beste bilera bat 
lehenengo datuak batzeko.
mondragon Taldearekin ere bildu zara. zein mezu 
helarazi dizute?
harreman normalizatuak ditugu Fagorrekin eta Mon-
dragonekin. nik uste dut ekonomian, politikan eta 
maitasunean bezala, badagoela egia guztiak esaten 
ez diren une bat, baina iristen da egia guztiak mahai 
gainean jarri behar den beste une bat, aurrera egin nahi 
bada. Momentu horretara iritsi garela uste dut. ez dago 
disimulatzerik, ez dago egoera latza makilatzerik. 
Kaltetu asko daude eta egiaren babesean egin behar 
dugu lan.
Arantza Tapiarekin ere batu zineten eguenean?
gure kezkak agertu genizkion eta informazioa trukatu 
genuen. azken finean, pentsatzen dugulako hemen 
sarritan politika munduan lehia izaten dela eta kasu 
hauetan lehia albo batera utzi behar dugu eta elkarlanean 
aritu behar gara irtenbidea bilatzeko. tresnak uztartu 
eta ez norbera bere bidetik ibili energia galtzen. 
Kooperatibismoaren ereduak ona izaten jarraitzen 
duela nabarmendu duzu.
Bai, zalantzarik gabe. ni oso zalea naiz. ni bergararra 
naiz eta oso gertutik bizi izan dut betidanik koopera-
tibismoa. Kapitalismoaren barruan dagoen irla txikia 

dela uste dut. eta kanpoan eredu ere 
bada. ereduak berak ez du kale egin. 
langileek enpresa sortzeak eta parte
-hartzeak ez du kale egin. Kale egin du 
beste egoera batean bizi galerako, eta 
beste egoera horretan erabaki batzuk 
hartu direlako.  

leIre KortaBarrIa

"Politikeriak alboratu eta ahaleginak 
uztartu behar ditugu norabide berean "

marTin GariTano | ahalDUn nagUsIa

"Aurrera egin 
ahal izateko 
mahai gainean 
jarri behar dira 
egia guztiak"

asteko gaia

Komunitateak Erreformak Igogailuak

BaserriakLokalakEtxebizitzak

www.biark.net
Usaetxe plaza 1, behea, Arrasate -  Tel.: 943 79 80 33 - e-maila: biark@arquired.es

Fatxaden isolamendua

Aholkularitza eta laguntza tramitazioan: 
aukera tekniko desberdinen azterketa, proiektua, lizentzia, 
dirulaguntzak, obrarako aurrekontuen analisia, obra zuzendaritza....

Eskatu zure aurrekontua konpromisorik gabe

ZIURTAGIRI ENERGETIKOA
(Etxea alokatu edo saltzeko beharrezkoa)

EIT-ITE
(Eraikinen Ikuskapen Teknikoa)

Informa zaitez urte bukaera arte 
ditugun eskaintza bereziez!

4. orrialdean, jarraipena.
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Arazoei aurre eginez
"Enplegua sortzea eta elkarta-
suna Mondragon taldearen nor-
tasunaren zutabe nagusiak dira", 
Iturberen esanetan. Eta Zelaiak 
gaineratu zuen oso garrantzitsua 
dela ere sinesgarritasuna edu-
kitzea: "Elkartasun hori apli-
katzerako orduan oso garran-
tzitsua izango da egingo den 
plana sinesgarria izatea". 

Foru Aldunditik bideraga-
rritasun planean indarra egin 
behar dela azpimarratu zuen 
Iturbek: "Hori oinarria izan 
behar da bertako enplegurik 
gehiena aurrera ateratzeko. 
Instituzioen arteko elkarlana 
sustatu behar dugu". 

Bestalde, gaur egun zein 
negozio diren bideragarriak eta 
zeintzuk ez jakin beharko litza-
tekeela esan zuten tertulian. 
"Orain langileak etxean daude 
langabe, baina impasse bat da", 
esan zuen Idoiagak. Aurretiko 
erretiroa hartuko dute batzuek, 
eta beste batzuentzat lana bila-
tuko da kooperatibetan birko-
katuta. "Baina esandakoa; Lagun 
Arok zer egin behar duen jaki-
teko bideragarritasun plana 
ezagutu behar da".

Bestalde, Iturbek udaletxee-
tatik Fagor Etxetresnen egoe-
raren eragina zenbatekoa izan-
go den ikusi beharko luketela 
esan zuten, "beharrak identifi-
katuz, bai komertzioekin, bai 
enpresa txiki eta ertainekin 
lanketa berezi bat eginez". 

Eusko Jaurlaritza ere mahai 
horretan sartu eta denak norabi-
de berean joan beharko liratekee-

la gaineratu zuen Iturbek, "beha-
rrei erantzuteko bide bat marka-
tzeko". Mekanismo guztiak 
martxan ipintzea garrantzitsua 
dela esan zuen, "etorriko denari 
erantzuteko, baina baita izan gura 
dugun hori eraikitzeko ere". 

Hori horrela, Foru Aldundia, 
Eusko Jaurlaritza, Mondragon 
eta Fagor elkarlanerako dina-
mikan txertatzea gurako luke-
tela esan zuten. "Alde guztieta-
tik laguntzeko prest daudela 
ikusten dugu, horregatik hemen-
dik eskaera hori kontuan hartzea 
gurako genuke", gaineratu zuen 
Pagoagak. "Denok gara koope-
ratiba, denok daukagu eskubi-
dea jakiteko eta, erabakiak 
hartu behar badira, eta gogorrak 
badira, hartu egin beharko".

Lau hilabete aurretik
Hartzekodunen aurre-lehiaketan 
daude Fagor Etxetresnak; lau 
hilabeteko epea daukate orain, 
akordioak lortu eta irtenbide 
posibleak aurkitzeko. Orain arte 
negoziazio estrategikoak zeuden 
zenbait aliaturekin, hainbat enpre-
sarekin gauza bat edo beste egi-
teko, Zelaiaren arabera. 

"Lan teknikoa neurri handi 
batetan eginda dagoela uste dut. 
Negoziazio prozesu bat zabaldu 
beharko da, baina solaskideak 
ezagunak dira, txinatarrekin 
eduki beharreko negoziazioa 
aurreratuta egongo da, ziurre-
nik. Ez da asko luzatuko".

esAnAk

"Lagun Aroko 
pentsioen 
diruari ez dio 
ukitzen"

l o u r d e s  i d o i a g a               
l a g u n  a r o k o  l a n g i l e  o h i a

"Hainbat 
enpresekin lan 
teknikoa egina 
dago "

a d r i a n  z e l a i a              
e k a i  c e n t e r r e k o  z u z e n d a r i a

"Instituzioen 
arteko elkarlana 
sustatu  
behar da"

p e d r o  i t u r b e            
aldundiko lurralde garapen zuzendaria

"gertatutakoa 
jakin behar dugu 
denok gara-eta 
kooperatiba"

m a r i as u n  pa g o a g a                        
fa g o r  e t x e t r e s n e ta k o  l a n g i l e  o h i a

Erreportaje osoa: 
eskaneatu QR kode 
hau poltsikokoarekin.

LEIrE kOrtAbArrIA  |  beRgaRa

Azaroaren 8an egingo da UNED 
Bergararen 2013-2014 ikasturtea-
ren hasiera ekitaldia, eta Maite 
Aristegik egingo du aurten ire-
kitze-hitzaldia. Zuzenbidean lizen-
tziadun, baserritar eta Espainia-
ko Diputatuen Kongresuko kidea 
da, eta UNED Bergara: bizi-lagun 
ordezkaezina izeneko berbaldia 
egingo du.

Hitzaldi horren nondik nora-
koak aurreratu dizkigu Aristegik. 
Bera UNEDen ikasitakoa da, eta 
bere esperientziaz hitz egingo 
duela esan digu: "Institutua buka-
tu nuenean, baserria dela-eta, ez 
nuen kanpora joaterik izan; 

orduan, ikasteko aukera bertan 
neukala ikusi eta UNEDen hasi 
nintzen". Aristegik helarazi nahi 
duen mezua hau da: "Oso lagun-
garria dela, bertan dagoela eta 
zaindu egin behar dugula; baita 
beraz baliatu ere". 

Maite Aristegiren iritziz, 
"eskola presentzialek garrantzi 
handia dute", baina, bere kasuan, 
UNEDen egin zituen lagunekin 
"taldetxoa egin" eta "eskola pre-
sentzialen falta elkarren lagun-
tzarekin" osatu zuten.

Urrutiko hezkuntza uniber-
tsitatean ikasteak, gainera, "balio 
batzuk ere ematen" dituela uste 
du: adibidez, diziplina hartzeko.

Ahaldun nagusia ere, bertan 
Hasiera ekitaldian izango dira 
ere Martin Garitano ahaldun 
nagusi eta UNED Bergara Fun-
dazioaren Patronatuko presiden-
tea; Iñaki Espartza, ikastetxeko 
zuzendaria; eta Jaione Isazelaia, 
Bergarako alkatea.  

Agintariek ere egingo dute 
nork bere mintzaldia, ikastetxe-
ko zuzendariak 2012-2013 ikas-
turtearen txostena aurkeztuko 
du eta ikasleei diplomak bana-
tuko dizkiete. Bukatzeko, Berga-
rako Musika Eskolako hari taldeak 
emanaldia egingo du. Modu horre-
tan, 2013-2014 ikasturtea irekita 
geratuko da, ofizialki.

unedeko ikasle izanak erakutsi 
dionaz jardungo du maite aristegik
Maite aristegik egingo du UneD bergararen ikasturte-irekitze hitzaldia,  
eta bere mezua hau izango da: "laguna dela eta zaindu behar dugula"

Maite Aristegi.  |   goiena

gOIAtz ArANA  |  aRRasate

Lomce legearen kontrako protes-
ta eguna izan zen eguena esko-
letan. Ikasle-sindikatu batzuek  
greba eguna deitu zuten ikasleen 
artean eta, horretaz gainera, 
hainbat sindikatu eta elkartek 
deituta elkarretaratzeak ere egin 

zituzten ikastetxeetan. Debagoie-
nean, kontzentrazioak egin zituz-
ten, esaterako, Eskoriatzako Luis 
Ezeiza eskolan, Bergarako Ipin-
tza BHIn, Oñatiko Errekalde Herri 
Eskolan…

UGT, EILAS eta CCOO sindi-
katuek eta sare publikoko EHIGE, 

BIHE eta SAREAN elkarteek 
deitu zituzten elkarretaratzeok, 
eta Debagoieneko hezkuntza era-
gileen artean ere deialdiak izan 
zuen oihartzuna.

Eskoriatzan, Koldotxo gura-
soen elkarteak eta eskolako zuzen-
daritzak deituta, guraso, irakas-
le eta ikasleek 15 minutuko elka-
rretaratzea egin zuten, eta 
Hezkuntza ministroaren lege 
berriaren kontrako manifestua 
irakurri zuten. 

"Lege atzerakoiak" 
Mobilizazio deialdiari erantzunez, 
kontzentrazioa egin zuten Ber-
garako Ipintza BHIn ere, 11:00e-
tatik 11:30era, ikastetxearen 
aurrean. Ikasle, irakasle eta gura-
soek parte hartu zuten eta ondo-
rengoa esan zuten: "Guztion 
elkarlanarekin, ea gure hezkun-
tza babestea lortzen dugun, lege 
atzerakoietatik".Bergarako Ipintza BHIn egin zuten kale-bilkura.  |   goiena

lomceren aurkako protesta egin 
zuten bailarako ikastetxe batzuetan
oñatin, eskoriatzan eta bergaran, besteak beste, kale-bilkurak egin zituzten

3. orrialdetik dator.
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lEIrE kOrtAbArrIA  |  arrasate

Josemari Velez de Mendizabal 
berretsi dute Jose Miguel de 
Barandiaran Fundazioko Zuzen-
daritza Batzordeko presidente 
karguan; eta datorren urterako 
helburu nagusiak badauzka: On 

Jose Miguel jaio zela 125 urte 
beteko direla eta, batez ere haren 
lana dibulgatzeko urtea izango 
dela esan digu Velez de Mendi-
zabalek.

Fundazioko Patronatua Atau-
nen batzartu zen hilaren 17an, eta 

orduan aukeratu zuten Velez de 
Mendizabal berriz kargurako. 2010a 
ezkero bazuen ardura hori.

Material berria daukate 
Josemari Velez de Mendizabalek 
honakoa azaldu digu: "Datorren 

urteari begira, batez ere dibulgazioa 
izango da gure leitmotiv-a. Seguru 
aski, hiru aldetatik egingo dugu 
hori: bat, idatzizkoa, batez ere gure 
webean, eta dagoeneko hasi gara 
hainbat kolaboratzaileri lanak 
eskatzen; gero, Euskonews aldiz-
kariaren bitartez pare bat lan 
monografiko egingo ditugu; On 
Jose Miguelen bideo asko ditugu 
digitalizatuta, eta hori webean eta 
Euskonews-en bitartez zabalduko 
dugu. Horrez gain, ikus-entzunez-
ko material berria sortu dugu".

Material berri horren gainean, 
Fundazioak, Araba, Gipuzkoa eta 
Bizkaiko foru aldundiekin eta 
Nafarroako Gobernuarekin elkar-
lanean lurralde bakoitzean Baran-
diaranek egindako lanaren ingu-
ruko ikus-entzunezko bana egin 
nahi du, eta eguenean batzartu 
zen Fundazioko presidentea Ara-
bako foru arduradunekin. "Araban 

egundoko lana egin zuen eta horren 
gaineko bideoa egin nahi dugu", 
esan du Velez de Mendizabalek.

Hitzaldiak hiriburuetan 
Material berri hori dibulgatzeko, 
"orain arteko formula" erabiliko 
du berriz Fundazioak: Donostian, 
Gasteizen, Bilbon, Baionan eta 
Iruñean hitzaldi-ziklo bana anto-
latuko dute, eta, "seguru asko, 
Ataunen ere bai". 

Horrez gain, "prentsako arti-
kuluak, Eusko Ikaskuntzak kudea-
tzen dituen irrati-programetan 
mezuak tartekatu, tertuliak, mahai
-inguruak…" erabiliko dituztela 
dio Velez de Mendizabalek. 

Ohiko lana ere egingo dute 
Fundazioak bere ohiko lana ere 
egingo du: Barandiaranen "lega-
tu erraldoia" zaintzea, babestea, 
ikertzea eta dibulgatzea. 

Velez de Mendizabal: 
"barandiaranen 
lana dibulgatzeko urtea 
izango da 2014a"
Barandiaran Fundazioko presidente aukeratu dute

Josemari Velez de Mendizabal, Fundazioko beste kide batzuekin, Ataunen.  |   Barandiaran Fundazioa

l.k.  |  arrasate

Oier Zuriarrain Perez, 14 urte-
ra artekoen kategorian, eta 
Xabier Atxa Zugazti, 14-65 urte 
artekoetan, izan dira Manko-
munitatearen Ura eta Erreka 
Deba Ibarrean delako argazki-
lehiaketako saridunak. Biak 

arrasatearrak dira. 65 urtetik 
gorakoen kategoria hutsik gera-
tu da. Ura eta Erreka Deba Iba-
rrean delako astearen progra-
mazioaren barruan antolatu 
zuten lehiaketa hori.

Sari banaketa gaur, astelehe-
na, egingo dute, Debagoieneko 

Mankomunitatearen egoitzan, 
12:45ean. Gai horren Bergarako 
ordezkari politikoa, Maren Belas-
tegi, egongo da saria ematen eta 
Ura eta Erreka Deba Ibarrean 
astearen balorazioa egiten. Aste 
horren helburua zen Deba ibaia 
garbi edukitzeko dauden azpie-
gitura berriak ezagutzea eta, 
bestetik, errekak duen benetako 
balioaz kontzientzia hartzea. 

Produktuen otzara 
Behin argazkiak jasotzeko epea 
amaituta (irailaren 20an), jaso-
tako argazkien aukeraketa egin 
da eta bi irabazleak izendatu 
dira. Kasu bietan, oparia berta-
ko produktuen otarra izango 
da. 

bi arrasatear saritu ditu Mankomunitateak  
Ura eta erreka deba ibarrean argazki lehiaketan

oier zuriarrain, 14 urtera artekoen kategorian, eta Xabier atxa, 14-65 urte artekoetan, dira saridunak

Gaur, astelehena, jasoko dituzte sariak Mankomunitatearen arrasateko egoitzan, 12:45ean

Oier Zuriarrain Perezen argazkia.  |   oier zuriarrain Lur azpian urak elkartzen argazkia.  |   XaBier atXa

esanak

j o s e M a r i  V e l e z  d e  M e n d i z a b a l   |   f u n d a z i o k o  p r e s i d e n t e a

"barandiaranen 
bideo asko 
ditugu 
digitalizatuta, 
eta Interneten 
bidez zabalduko 
ditugu"

"Araban egin 
zuen egundoko 
lanaren gaineko 
bideoa egin nahi 
dugu Foru 
Aldundiarekin 
batera"
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Adicae elkarteak –Bankuen, 
Aurrezki kutxen eta Aseguruen 
Erabiltzaileen elkartea– Eros-
kiren eta BBVAren aurka ekar-
pen finantzario menpekoen 
gainean ipini duen talde-eskae-
raren gaineko epaiketa urtarri-
laren 21ean eta 22an izango da, 
Bilboko Lehen Merkataritza 
Auzitegiak erabaki duenez eta 
Europa Press agentziak jakina-
razi duenez.

Ez da itunik lortu 
Epaileak Adicaeri eskatu zion 
prozesuaren edukiak argi zitzan 
eta auzitara nor eroan nahi 
zuen zehaztu zezan, zein oina-
rrirekin eta zer eskatzen zion. 
Azkenean, ez da itunik lortu bi 
alderdien artean eta Adicae 
elkarteak idatziz eman ditu 

epaileak eskatu zizkion argita-
sunak. BBVAk eta Eroskik 
elkarteak zituen eskaeren gai-
nean euren jarrera zehazteko 
epe bat ere izan zuten.

Adicaek kontratuak ezereztea 
eta inbertitu ziren aurrezkiak 
itzultzea eskatu du, interesik 
gabe. Bere esanetan, produktua 
"modu ez bidezkoan merkatura-
tu" zen, "publizitate engainaga-
rria" egin zen eta bezeroen ones-
penean akatsak egon ziren.

Adicaek esan duenez, "Eus-
kadin 40.000 kaltetu daude" eta 
talde-salaketa gehiago aurkez-
tuko dira.

Urtarrileko epaiketan ez 
dute auzi-jartzaile guztiek leku-
kotasunik ekarriko, BBVAk 
eskatzen zuen moduan, baizik 
eta entitateak izendatutako 
bostek bakarrik. 

Urtarrilean da eroskiren eta 
bbVaren aurkako epaiketa
aurre-auzia atzeratu egin zuen ekainean 
epaileak, bi alderdien artean ituna lortzeko asmoz

l.k.  |  arrasate

Aurreikuspenak betetzen badira, 
Gipuzkoako udalek euren burua 
finantzatzeko Aldunditik jaso 
dutenaren % 2,2 (8,7 milioi) itzu-
li beharko dute. Horrela aurre-
ratu zieten Martin Garitano 

ahaldun nagusiak eta beste foru 
arduradun batzuek 51 alkateri, 
joan den astean egindako bile-
ran. 

Otsailean jakingo dute Gipuz-
koako alkateek zenbat itzuli 
beharko dioten Foru Aldundiari, 

izan ere, orduan argituko dira 
kupoaren inguruan Foru Aldun-
diak eta Espainiako Gobernuak 
dituzten desadostasunak eta bes-
te alderdi batzuk.

Aurreikuspenen arabera, dato-
rren urteko fondoa aurtengoa 
baino % 5,41 handiagoa izango 
da, denetara 414,13 milioi eurokoa. 
Aurrekontua horrenbeste handi-
tzearen arrazoiak dira Rover efek-
tua amaitzen dela, hazkunde 
nominala egon dela eta Gipuzkoa-
ko zerga erreformaren neurriak, 
iaz onartuak, aplikatuko direla. 

10 milioi udalen esku 
Batzarraren beste helburu nagu-
sia defizita malgutzearen ondorioz 
Foru Aldundiak dituen aparteko 
18 milioi euroak nola inbertituko 
diren jakinaraztea zen. Ahaldun 
nagusiak aurretik esan zuen 
moduan, ekonomia eta enplegua 
sustatzeko plan baten inbertitu-
ko da diruaren zati handiena.

18 milioi euro horietatik, 10 
milioi zuzenean udalen esku 
jarriko ditu Aldundiak, bi planen 
bitartez (inbertsio plana eta enple-
gu plana) eta gastu gehigarri bat 
ere planteatu du uholdeek egin-
dako kalteei aurre egiteko.

Foru fondora % 2,2 itzuli 
beharko dute udalek
Finantzazioaren gaineko informazioa eman zieten 
foru arduradunek 51 alkate eta udal ordezkariri

Foru Jauregian batzartu ziren Aldundiko eta udaletako ordezkariak.  |   gFa
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Hipotekei aplikatzen zitzaien 
IRPH indizea, interesak kalku-
latzeko. Iaztik, ezin da hipoteka 
berrietan aplikatu, baina zenbait 
banketxek oraindik horren ara-
bera kobratzen dituzte interesak. 
Egoera hori buka dadin eskatze-
ko sortu dute IRPH Stop Gipuzkoa 
taldea. Iñaki Colina eta Mertxe 
Arbide dira kideetako bi.
Zenbat zarete IrPH Stop gipuzkoa 
elkartean?
Mertxe Arbide: Aktiboki 100 bat 
lagun gara, eta Donostian batzen 
gara astero, baina Gipuzkoa osoan 
jende asko dago kaltetuta. Jende 
askok oraindik ez daki bere kon-
tratuan horrelako indize abusiboa 
dagoela, eta izan gaitezke milaka 
pertsona Gipuzkoan. Batez ere 
Kutxabank-ekin dugu arazoa.
Iñaki Colina: Webgunea daukagu, 
eta jendeak ikusten badu bere 
hipotekan indize hori daukala, 
www.irphstop.plazan.net -en kon-
taktua eman eta gurekin harre-
manetan jartzera gonbidatzen 
dugu. Izan ere, jende askok ez 
daki IRPH indizea duela bere 
hipotekak, eta nik animatu nahi-

ko nuke jende guztia, kontratuan 
indize hori daukala ikusten badu, 
guregana jotzera. Guk ere, hasie-
ran, ez genekien gai honetaz ezer, 
baina ikasten joan gara.
Zer eskatzen duzue?
I.C.: Europako normatibara ego-
kitzeko ministerio-agindu bat 
egin zuten; 2012ko apirilean IRPH 
eta beste indize batzuk gehiago 
ez zirela baliozkoak izango esan 
zuten, eta urtebeteko epea eman 
zuten erregimen-agindu bat kale-
ratzeko eta indize horiek ordez-
katzeko; Kutxako bezeroon kasuan, 
Euriborra+1. Baina orduan, 
PPkoak gobernura ailegatu ziren 
eta egin dituzten politikak kutxen 
eta bankuen mesederako izan 
dira. Agindu hura alboan utziz, 
beste 6 hilabetean luzatu dute 
erregimen-agindu hori kaleratzea. 

Orain Euriborra % 0,5eko mini-
mo historikoan dago, eta IRPH, 
% 3,9an. Hori dirutza da hilero, 
eta familia asko kinka larrian 
daude hori ordaintzeko.
Zuek eskatzen duzue beste indize 
bat aplikatzea.
M.A.: Gure eskrituretan agertzen 
dena betetzea eskatzen dugu. 
Kutxaren mailegu guztietan azal-
tzen da IRPH desagertuz gero 
Euribor+ 1 ordainduko dela, bai-
na eurek gobernuaren babesean 
jarraitzen dute, kontratuak erres-
petatu gabe. 
I.C.: Kontratu pribatuak aldaezi-
nak dira, baina horren kontra 
egin dute. Ofizialki, IRPH aza-
roaren 1ean desagertzen da. 
Kutxabankek esan digu hurren-
go berrikuspenean aldatuko digu-
la indizea. Guk juridikoki ditugun 
bideak jorratuko ditugu, eta kon-
tratuan daukaguna argumentu 
gisa erabilita, salaketa jartzeko 
asmoa daukagu. 
Ze eragin du bizi duzuen egoerak 
zuen hileroko ordainketan?
I.C.: 300 edo 400 euroko aldea 
dago hilero. Gaurko egoera larrian, 
familia asko itota daude, nahiko 

gaizki pasatzen.
M.A.: Etxe askotan soldata baka-
rrarekin geratu dira, eta hilero
-hilero 300 edo 400 euro gehiago 
ordaindu behar izatea asko da. 
Guk ordaintzen jarraitu nahi 
dugu, eta horretarako eskatzen 
dugu sinatuta dagoena betetzea, 

eta ez estutzea.
Mario Fernandezi, kutxabankeko 
presidenteari, gutun irekia idatzi 
diozue…
Bai. Azaroaren 2an bere horre-
tan jarraitzen badu Kutxabankek, 
salaketa izango du gure aldetik. 
Nahiz eta denbora behar izan 
aurrera egiteko, gure duintasu-
nagatik, erakutsi nahi ditugu 
Kutxabankek bere bezeroekin 
egiten dituen praktika txarrak. 
Azaroaren 1ean indize horiek 
desagertu egiten dira ofizialki, 
eta azaroaren 2an horrela jarrai-
tuz gero, salaketa jasoko dute, 
hori seguru.

iñaki Colina eta Mertxe arbide | IRPH Stop elkarteko partaideak

"Hipotekan 400 euro 
gehiago ordaintzen dugu 
iRPH indizearengatik"

hipoteken interesa kalkulatzeko indizea da IrPh

Iraungita egon arren, banku batzuek erabiltzen dute

"Euriborra %0,5eko 
minimoetan dago, 
baina IrPH indizea, 
%3,9an"

"Ordaintzen jarraitu 
nahi dugu, baina 
kontratuaren 
arabera"

Iñaki Colina eta Mertxe Arbide.  |   l.k.
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LAGUNTZAILEAK

1
993ko abenduaren 22a ondo gogoan dut. Bergarako Ban-
darekin joan ginen Anoetara. Euskadi (orduan horrela 
deitzen zen) eta Azkargortaren Bolivia aurrez aurre eta 
gu partida hasierako minutuak musikaz alaitzera. 15 urte 

besterik ez nuen eta zirrara sorrarazten zidan orduko Zubiza-
rreta, Bakero, Guerrero, Alkiza eta gainerakoak Iribarren eta 
Expositoren esanetara ikusteak. Esperantza nuen aurreraxeago 
gure selekzioa nazioarte mailan Eurokoparen edo Munduko 
Txapelketaren batean ikusteko. "Zergatik ez?", galdetzen nion 
nire buruari. Futbol maila badaukagu, herri izaera zer esanik 
ez. Lan, gogo eta konpromisoa-
rekin lortu dezakegu. 

Ordutik hona, 20 urte joan 
dira eta Euskal Selekzioaren 
aferak berdinean dirau. Ez 
aurrera, ez atzera. Euskadi edo 
Euskal Herria izenarekin sor-
tutako polemikak agerian utzi 
zituen herri honen miseriak. 
Izenak itsututa izana erabat 
ahaztu genuen. 

Aurten ere Olentzerorekin eta Gabonekin batera etorriko da 
berriz ere Euskal Selekzioaren partida. San Mames Barrian 
Peruko selekzioaren aurka abenduaren 28an, Inuzente Egunez 
(egun aproposagorik ez dago aukeratzerik). Nik, ordea, ez dau-
kat 15 urterekin nuen ez ilusio ez esperantzarik. "Aldarrikape-
na eta festa uztarturik", "ofizialtasunerako beste urrats bat 
gehiago" eta antzerako titularrak kaleratuko dituzte biharamu-
nean egunkariek. Inork sinesten ez dituen leloak. 

Noizbait Euskal Selekzio ofizial bat ikusiko badugu, hori 
soilik independentziaren bidetik etorriko delakoan nago. Baina 
horrek beste zutabe baterako ematen du. Bitartean, urteroko 
Gabonetako lagunartekoarekin konformatu beharko dugu. Eta 
niri dagoeneko ez dit 15 urterekin Anoetan bizi izan nuen zirra-
rarik eragiten…

P.D.: Aurten Olentzerori Kataluniako Selekzioaren kamise-
ta eskatuko diot. Edo Eskoziakoa hobe?

ANArtz AgIrrE
http://goiena.net/iritzia/

Euskal Selekzioa

"Ez dit 15 
urterekin Anoetan 
bizi izan nuen 
zirrararik eragiten"

z a b a l i k

U
rriaren 15a baino lehen ere hitz egin izan dugu koope-
ratibismoari buruz. Hitzaldiak, formazio saioak, mahai
-inguruak... Hainbat kooperatibatako lan bazkideek 
hartutako erabaki potoloen berri ere jaso izan dugu. 

Urriaren 15ean Fagor Etxetresnek aditzera emandako albistearen 
ostean, ordea, gertaera eta iritzi zurrunbiloak harrapatu gaitue-
la ematen du. Niretzako ere eredu kooperatiboa ez dago zalantzan, 
baina aitortu behar dut egoerak jakin-min handia piztu didala. 
Batzuei eta besteei entzutea, hartuko diren erabakien jarraipena 
egitea... Egoerak emango du zer ikusi eta zer ikasi. Edozein 
hitzaldik edo formazio saiok baino gehiago. 

lArrAItz zEbErIO | lzeberio@goiena.com

Ikasteko ere emango du

u st e a k  u st e

h a n d i k  e ta  h e m e n d i k

Norekin hitz 
egingo dut 
euskaraz? 
(Osakidetzako 
langile baten 
galdera)
Onintza Irureta
argia.com/blogak/onintza-irureta/

Mari Karmen Osakidetzako 
langilea da. Behin baino 
gehiagotan saiatu da euskara 
ikasten (bere kabuz eta 
Osakidetzak lagunduta) eta ez 
dago gustura egin duen 
bidearekin (edo egin ez 
duenarekin). Hizkuntzarekiko 
gorabeherak kontatu dizkit 
berriketan ari ginela. Oso 
argigarria iruditu zait gogoeta. 

-Euskara ikasten ari zara?
-Bai. Egia esan, ez da 

euskara ikasten hasten naizen 
lehenengo aldia. Seme-alabak 
txikiak zirenean ere aritu 
nintzen. Baina ezin nuen segi, 
egunean bi orduz joan behar 
nuen euskaltegira eta ez 
neukan denborarik. Lana, 
familia, euskaltegia… Zenbat 
aldiz esan ote nien 
euskaltegikoei egunean bi ordu 
gehiegi zela, ezin genuela 

hortara jarri!
-Hizkuntza ikasteko 

denbora behar da.
-Bai, baina ezin baduzu ezin 

duzu. Eta beste kontu bat: 
euskara zenbat ikasi behar da? 
Bazirudien euskaltzainak izan 
behar genuela! Hainbeste 
gramatika eta kontu! Nik 
euskaraz elkarrizketa arruntak 
izateko maila nahi nuen, ez 
besterik!

-Eta orain hobeto moldatzen 
al zara euskaltegian?

-Gauzak asko aldatu dira 
euskaltegietan. Ez daukazu 
derrigorrez astean ordu 
mordoa sartu beharrik eta 
irakasteko metodoa ere aldatu 
da. Online aritzen naiz eta gero 
mintzapraktikan nabil. 
Dakidan gutxi hori erabili 
egiten dut! Nik ez dut 
euskaltzaina izan nahi, 
dakidana erabili eta gehiago 
ikasi nahi dut.

-Osakidetzako lankideekin 
ari al zara praktikatzen?

-Oso gutxi. 
Euskaldunzaharrek ez daukate 
pazientziarik normalean eta 
euskaldunberriek ez dute hitz 
egiten euskaraz. EGA 
ateratako lankideak dauzkat 
eta titulua atera zutenetik ez 
dute hitzik ere egin euskaraz. 
Nik Gasteizen egiten dut lan, 
eta esan behar da Arrasaten 
eta beste hainbat tokitan 

euskaraz asko egiten dutela 
lankideen artean.

-Askotan gertatzen da 
euskara ikasten ari dena 
enbarazu gisa ikustea, 
pazientzia behar baita 
laguntzeko.

-Nik ez dut euskara 
titulurik nahi eta behar, nik 
euskaraz egin nahi dut lanean, 
eta kalean ere bai. Saiatu naiz 
seme-alabak konbentzitzen 
euskaraz egiteko baina ez… 
Kuadrilla honetan ere (15 bat 
lagun gaude bi-hiru ezik beste 
guztiak euskaldunak) erdaraz 
egiten da.

Mari Karmenek aipatutako 
kuadrilla kolpera ezagutu nuen 
eta "lehenengo hitza euskaraz" 
proba egin nien denei. 

Ia denekin egiten dut 
euskaraz bakarrik gaudenean, 
taldean dena erdaraz. 

Proba hartan kale egin 
zidan Mari Karmenek, ez zen 
ausartu euskaraz dakien 
apurra egiten. 

Erdara hutsean izan dugun 
berriketaldi honetatik aurrera 
hizkuntza aldatu du eta 
euskaraz hasi zait. 

Gure arteko hizkuntza 
harremana aldatu dugu di-da 
batean. Poza nabari zaio 
euskaraz botatzen duen esaldi 
bakoitzean. Ea lankideekin eta 
lagunekin beste hainbeste 
lortzen duen.

k a l e  i n k e s ta

AITZIBER
ZUMARRAGA 
IRUn

"Ez, gainera egun 
hauetan beti 
aprobetxatzen dut 
kanpora joateko. Gazteen 
artean tradizio gutxi"..

AndonI
oTxAndIAno 
aRRasate

"Niretzat, Domu Santua 
egun arrunt bat da. Ongi 
iruditzen zait hildakoak 
kanposantuan bisitatzea, 
baina, ohitura galdu da".

TERE
lAZARo 
aRRasate

"Ez dut kanposantura 
joateko ohiturarik, beste 
egun bat da niretzat. 
Kendu egin beharko 
litzateke jai egun hau".

jUAn
AxpE 
aRRasate

"Urtero izan dut ohitura 
Domu Santu egunean 
hilerrira joateko. Baina, 
gaur egun nire ustez 
ohitura gutxi dago".

Domu Santu eguneko ohiturak jarraitzen dituzu?
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PSE-EErekin lotzea, EH Bilduk, 
bestela, gogor kritikatuko due-
lako. 
Sozialisten eta Bilduren arteko 
hurbilketa bat egon zen iaz gipuz-
koan. Hoztu edo gaiztotu egin da 
harreman hori?
EAJrekin akordioa egiten badu-
zu, EH Bildurekin ondo eroatea 
zaildu egiten da. Baina, bestela 
ere, gaur bertan, EH Bilduren 
eta sozialiston artean akordioak 
egitea zaila da. Horregatik, bihar-
ko egunari begira, alderdi sozia-
listari tokatzen zaio eskuak libre 
edukitzea. Zeinek daki, egunen 
batean, ezkerra benetako gober-
nu alternatiba izatea nahi badu-
gu, adostasunetara heldu behar-
ko gara ezker abertzalea eta geu. 
Hori argi dago. Ikusten dut hori. 
Halere, ahuntzak mendira jotzen 
duela esan ohi da eta ezker aber-
tzaleak EAJrengana joko du, 
espazio abertzalea indartze alde-
ra eta guk, ba, sozialisten ohiko 
postuetara. Horregatik, bi aldeok, 
bai PSE-EEk eta baita ezker aber-
tzaleak ere, geure artean kon-
pontzeko, ohiko topiko asko baz-
tertu beharko ditugu lehenbizi. 
Denbora behar da, hortaz?
Bai, hori da. Baina bide horre-
tatik goazela uste dut.
Hori da Jesus Egigurenen uste edo 
asmoa, eta, akaso, baita gipuzkoa-
ko sozialistena ere, baina Pastor 
edo Ares tesitura horretan dau-
de?
Alderdi guztiek dauzkate bi ari-
ma, bi ikuspuntu nagusi. Horrek 
ze bilakaera izango duen aurrei-
kustea zaila da. Jende berriak 
erabakiko du hori. 
Bakearen alde egindako lanagatik 
Otegiri eta zeuri gernikan eman 
zizuten saria zuon bion alabek jaso 
izana da horren erakusle?
Horregatik egin nahi izan genuen 
modu horretan. Esanez, geure 
arazoa baino gehiago datorren 
belaunaldiarena zela. Erantzuki-
zuna, elkarbizitza, akordiotara 
heltzea…, hori belaunaldi berrien 
kontua izango da. Denborak sen-
datzen ditu zauri guztiak.
Sariak berak eta zuen alaben jarre-
rak hainbat hedabidetan sortu zituen 
kritikak zela baloratzen dituzu?
Uste nuen jendeak hobe ulertuko 
zuela mezua, baina ez zen hala 
gertatu. Kritika izugarriak jaso 
genituen. Gorrotoa sortzeak eta 
beti istiluak sustatzen ibiltzeak 
ez du ezer onik ekartzen. Memo-
ria izan behar dugu, baina gauza 
batzuk ahaztu eta pasatzen uztea 
ere komeni da. 
Noiz egon zinen azkenekoz espe-
txean Arnaldo Oregirekin?
Badira hilabete batzuk. Bisitak 
mugatuak ditu. Eskaria egina 
dut bisitatzera joateko, baina 
oraindik ez dakit noiz joango 
naizen.
Zeri buruz hitz egin zenuten?
Kartzelan hitz egiten duzun guz-
tia grabatu egiten da eta politikaz, 
sakontasunez, edo gauza inpor-
tanteez, ez duzu jarduten, beste-
la, hurrengo egunean hedabide 
batean argitaratuta ikusteko 
arriskua daukazu. Nik, batik bat, 
esaten diot izugarrizko lana dau-
katela ezker abertzalean. Orain 
lortu dituzten boto piloak galdu 
ere erraz egin ditzaketela. Esate-
rako, Azpeitian zezenak antolatzea 
galarazten saiatzen bazara, hori 

zeure kontra etor daiteke, han 
zezenenganako zaletasun handia 
dago-eta. Nire mezua izaten da 
esatea mendi osoa ez dela oreganoa. 
Izan ere, hara, bisitan doazen 
gehienak bere lagun edo bere ideo-
logiakoak dira eta ni saiatzen naiz 
kontrapuntua adierazten, gauzen 
eta egoeraren beste ikuspegi bat 
ematen. 
Rubalcaba, Lopez edo Madina? 
Zein da zure gustukoena PSOEko 
idazkari nagusi izateko?
Ez dakit. PSOEn alderdi barruko 
hauteskundeak egiten badira, eta 
afiliatuek aukeratu behar badu-
te, uste dut Patxi Lopez aterako 
dela garaile. Baina ez daukat 
horren garbi alderdian hautes-
kundeak egingo direnik. Lopezek 
badauka gobernu esperientzia 
eta sal dezake kudeaketa ona egin 
duela.
Euskal sozialisten presidentea zara 
eta horrek ematen dizu autoritatea, 
baina, halere, sarri partiduan bertan 
bakarrik ez duzu ikusi zeure burua, 
egin dituzun adierazpenengatik?
Gaizki pasatu dut alderdiaren 
barruan diferentziak sortu dire-
lako, baina egin badut izan da 
uste nuelako legitimitatea baneu-
kala. Alderdi guztiek daukate 
joera inoren irizpide ezberdinak 
ez defenditzeko eta ideia baka-
rrera jotzeko. Ni ez naiz Ezke-
rraldekoa, sozialista gipuzkoarra 
naiz eta beti pentsatuko dut dife-
rente. Baina uste dut, neurri 
batean, neure burua amortizatu-
ta. 
Ikusten duzu zeure ideiak defendi-
tuko dituen euskal sozialistarik?
Euskal ikurrekiko hurbilketan 
bilakaera handia izan du PSE-EEk 
azkenaldian eta gero eta euskal-
dunagoa da orain.
Harrigarria egin zaizu Mondragon 
taldeko ikur inportanteenetakoaren 
erorketa?
Fagor Etxetresnetako buruek 
eta lan bazkideek aspalditik 
jakin behar zuten egoera zein 
zen. Hortaz, beharbada, ondo 
azaldu behar zuten arazo hori. 
Zergatik heldu diren puntu hone-
tara? Haiek dakite. Baina enpre-
sa inportanteenetakoa da eta 
aurrera aterako da, neurri gogo-
rrak hartu beharko dituzten 
arren. Gauzak bere onera eto-
rriko direla uste dut. Krisia, 
beste toki batzuetara bezala, 
hona ere heldu da.
Montorok dio errekuperatzeko zan-
tzuak ikusten hasi direla.
Ekonomia oso zientzia arraroa 
da. Baina krisian gauden ala ez 
igartzeko, termometro onak dira 
errepideak. Zenbat eta kamioi 
gehiago ikusi, hobeto goazen sei-
nale eta ni hasi naiz azkenaldian 
kamioi gehiago ikusten errepi-
dean. Horrek esan nahi du hasi 
garela errekuperatzen. 
Katalunia badoa?
Ez. Nire ustez arazo ekonomikoa 
daukate katalanek eta horregatik 
daude egoera horretan. Azkenean, 
batik bat, ekonomia itun batean 
geratuko da guztia. Oso zaila da 
independentzia. Esatea erraza 
da, baina benetako ordua heltzen 
denean, jendeak bi aldiz pentsa-
tzen ditu gauzak. Ez dut aurrei-
kusten Katalunia independente 
bat. Bai ikusten dut Katalunia 
bat bere borondatez dagoena 
Espainian eta ez behartua. 

ENEKO AZKARAtE  |  oñati

Lope Agirre jaio zela 500 urte 
bete diren honetan, Kultur Hama-
bostaldia antolatu dute Oñatin 
haren figuraren gainean. Hori 
horrela, Oñatin izan da hitzaldia 
ematen Jesus Egiguren euskal 
sozialisten presidentea. Lope 
Agirreren ibilerak ikertu ditu 
eta dokumental bat grabatuko 
du aurten Amazonetan. Haren 
gaineko beste ikuspegi bat eman 
nahi du, orain arte zabaldu dena-
ren ezberdina. Horren gainean 
eta euskal politikaren gainean 
jardun dugu.
Lope Agirreren gaineko hitzaldiak
-eta antolatu dituzte Oñatin eta 
bertan izan zara zeu. Zer dela-e-
ta?
Lope Agirreren gainean doku-
mentala egiteko asmoa dugu 
aurten Angel Amigo zine ekoiz-
leak eta biok. Eta Lope Agirreren 
gainean Oñatin egiten ari diren 
zikloa dela-eta, bertara gonbida-
tu gaituzte. 
Ze asmo dokumentalarekin?
Amazonas guztia egin nahiko 
genuke aldenik alden. Abendu 
inguruan-edo egingo dugu, 
orduan da-eta garairik onena, 
urak ez doazelako horren hazi-
ta. Agirrek egin zuen bidea egi-
nez eta Agirreri buruz beste 
irudi bat eman nahian. Hamar 
hilabete eman zituen Agirrek 
han, nahiz eta horietatik 4 gel-
di egon. Guk pare bat hilabete-
tan egin nahi dugu. Orain arte 
historiak Lope Agirreri buruz 
idatzitakoak gezurrak dira gehie-
nak, nire ustez. Badauzkat datuak 
hori horrela dela frogatzeko. 
Euskal Herriak eman duen per-
tsonaiarik inportanteenetako 
bat izan da. Munduan gehien 
ezagutzen den euskalduna da 
Lope Agirre, hemen baino gehia-
go. Fama txarrarengatik hemen 
inork ez du ezagutzera eman 
nahi izan, baina hark ez zuen 
beste batzuek baino jende gehia-
go hil. Gudaroste bateko burua 
zen eta diziplina bati zor zion 
bere jokabidea. 
Noiztik datorkizu Lope Agirreren 
figurarekiko interesa?
Aspalditik. Orain arte ez dut 
astirik izan horri heltzeko, 
sakontzeko, baina gaztetan zuzen-
bide irakaslea nintzen eta Agi-
rreren karta irakurrita kontu-
ratu nintzen hark ezagutzen 
zituela orduko zuzenbideko ezta-
baida guztiak eta horregatik ez 
zela posible Agirre izatea sol-
dadu ezjakin, kriminal eta mise-
rable bat, legeak ondo ezagutzen 
zituen pertsona bat baizik. Gaian 
murgildu naizenean segituan 
aurkitu ditut bizpahiru egi, haren 
legenda beltza bertan behera 
uzten dutenak. 
gudaroste handia zeukan Agi-
rrek?
Bai, Marañoi balentriazkoak, 
Gaztelako Erreinuari irabazteko 
dohainak zeuzkan gudarostea. 
Haien asmoa zen Panamatik 
behera joan eta independentzia 
promulgatzea. Baina, haiek, bere 
gudarosteko kideek, garbitu zuten 
Agirre. Traizionatu egin zuten 
euren buruzagia.
Historia kontuak alde batera utzi-
ta, gaurkotasun politikoari hel-
duko diogu. Zela baloratzen duzu 
Parot doktrinaren gainean Estras-

burgoko giza Eskubideen Batzor-
deak emandako epaia?
Bi balorazio egiten ditut: politikoa 
eta juridikoa. Azken honi dago-
kionean, zuzenbidean lehenengo 
erakusten dizutena da legeak 
ezin direla egin efektu atzerae-
raginezkoarekin. Hortaz, hasie-
ratik zen lege edo dotrina hori 
Konstituzioaren kontrakoa. Bes-
tetik, politika aldetik, ebazpen 
hau ondo dator, gaudelako blokeo 
egoera baten. Bakean gaude. Bai-
na beste arazo batzuk daude 
konpontzeko: biktimena, presoe-
na… Eta, horretarako, gobernuak 
urratsak eman behar ditu. Era-
baki honek presoen arazoari 
heltzen dio eta konponbidean 
jartzen du. Alperrik da biktimek 
protestatzea. Legea denok erres-
petatu behar dugu. Nahi eta nahiez 
gobernuak pausoak eman behar 
ditu.
Bake prozesuari, berau balego, 
bultzada edo laguntza emango dio 
Europak eman duen epai honek?
Arriskua da Espainiako gobernua 

saiatzea beste lege bat ateratzen 
antzekoa. Ez dut uste gertatuko  
denik. Bestetik, ez dago epailerik 
saiatuko denik Europaren aurka 
joaten. Gainera, presoen kolek-
tiboak edo Sortuk edo Bilduk, 
mundu horretako norbaitek, pro-
posamen zehatz bat egin beharko 
du. 
Pilota ezker abertzalean edo Eus-
kal Preso Politikoen Kolektiboaren 
teilatuan dago, hortaz?
Bai. Gobernuari ez zaio intere-
satzen hemengo arazoa konpon-
tzea. Egoera honetan lasai dago. 
Eta, hori ikusita, beste aldeak 
eman beharko ditu urratsak. 
Inork ez die lagunduko. 
Espero duzu etorkizun hurbilean 
ezker abertzalearen, EtAren edo 
Euskal Preso Politikoen Kolektiboen 
urrats berririk arlo honetan?
Nik uste dut Estrasburgotik eto-
rri den ebazpen honen zain egon 
direla, neurri baten, arazoaren 
zati bat konpontzen dielako. Bai-
na, halere, jende asko dago orain-
dik kartzelan eta haien familiek 
nahi dute zerbait egitea, ze Espai-
niako gobernuak ez du horretan 
lagunduko. 
Ze urrats eman behar ditu EtAk?
Egunen baten iragarri beharko 
du disolbatu egin dela, Espainia-
ko gobernuak aitzakiarik izan ez 
dezan. Baina ETAk ez du urrats 
hori eman nahiko presoen arazoa 
konpondu edo bideratu bitar-
tean.
Baikorra zara?
Bakea lortu da eta horregatik 
pozik naiz. Barkamena eta kon-
tu horiek moralaren barruan 
sartzen dira eta ez politikaren 
eta legeen barruan. Zuzenbide 
penalak errazten du, zigor onuren 
bitartez, presoak gizarteratu eta 
kalera ateratzea, baina presoek 
eurek erabaki behar dute onura 
horiez baliatu nahi duten ala ez. 
Eta, zentzu honetan, ostera, ez 
naiz horren baikor. Biktimen 
kolektiboak saiatuko dira PPren 
gobernua baldintzatzen. Eta gober-
nua saiatuko da ezker abertzale-

ko buruzagiak kartzelan eduki-
tzen, ezker abertzalearen proiek-
tua politikan eta erakundeetan 
indartu ez dadin. Eta interes hori 
ez dute Madrilen bakarrik, hemen 
ere badute batzuek… 
Agirre, Botella…, PPko buruzagiak 
badabiltza biktimen elkarte batzue-
kin batera.
PPk sortu zuen bere garaian 
Zapateroren gobernuaren eta 
ETAren arteko negoziazioen kon-
tra egiteko mugimendua eta hori 
eskuetatik joan zaio eta bere 
kontra bihurtu da, kontrola ezi-
nezkoa da PPrendako mugimen-
du hori. Baina Eusko Jaurlaritzak 
ere honen inguruan gehiago egin 
dezakeela iruditzen zait. Ematen 
du ez daukala interes berezirik 
ezker abertzalea egonkortzeko. 
Eta eskuak garbitu eta "hor kon-
pon!" dioela ematen du. EH Bildu 
da EAJren kontrario edo lehia-
kide nagusia.
Bi urte dira EtAk jardun armatua 
behin betiko utzi zuenetik. Espero 
zenuen une honetan puntu honetan 

egongo ginela?
Argi izan dut terrorismoa geldi-
tzen zen unean, Euskal Herrian 
elkarbizitza normaltasunera eto-
rriko zela. Uste dut hori azkar 
samar gertatu dela gizartean. 
Sozialista batek eta Sortuko batek 
elkarrekin hitz egiteko arazorik 
ez dago, esaterako. Bestetik, Raxoi 
arazo historiko baten soluzioa 
konpontzeko aukera duelarik, 
ezer jakiterik nahi ez izatea harri-
garri samarra ere bada. Batzuek, 
batez ere hemendik kanpo, saldu 
nahi izan digute ETA ez dela 
garaitua izan, baizik eta irabaz-
le atera dela, indartuta, Bilduren 
bitartez. 
Sozialistak ez daude Legebiltza-
rreko Bake Ponentzian. Zergatik?
Legebiltzarrean zaila da kontu 
hauez akordio handiak egitea. 
Hori diskrezioz egin behar da, 
isilean, alderdi guztien artean. 
Egunkarietan gauza horiez asko 
hitz egin gabe. Nire ustez Lehen-
dakariaren gaia da gehiago Lege-
biltzarrarena baino. 
Herriko tabernen edo Segiko gazteen 
aurkako makroepaiketen gainean, 
eta Herriraren aurkako polizia ope-
razio horren gainean, ze iritzi dau-
kazu?
Epaileak-eta baldintzatuta egoten 
dira, baina, legea aplikatzeko 
irizpide bat izan ohi da giro poli-
tiko edo soziala kontuan hartzea. 
Oraingo egoeran legea aplikatzea 
edo hildakoak daudenean apli-
katzea ez da berdina. Denbora 
pasatzen den neurrian epaileak 
ere egoera berrira egokituko dira. 
Halere, jurisprudentzia aplikatuz 
gero, Arnaldo Otegi bera ere 
kalean egon beharko litzateke. 
Baina izugarrizko kritikak jaso-
ko lituzkete, hemendik kanpo, 
gobernuak eta epaileek, hori 
egingo balute. 
Sozialistek eta jeltzaleek, eta gero 
PPk ere, egindako ituna ona, egokia, 
beharrezkoa, iruditzen zaizu?
Une honetan, Eusko Jaurlaritza 
gutxiengoan dago eta, beharba-
da, beste egoera ekonomiko baten 
aurrean bageunde, oposizioa 
egitea komenigarriagoa izango 
litzateke, baina krisi egoera 
honekin, jendeak eskatzen du 
arduraz jokatzea eta hortik uler-
tu behar da akordiotara heldu 
izana gobernua eta oposizioa. 
Hortik aurrera, itunetik kanpo 
geratu dira hamaika kontu. 
Aurrekontuak onartzea, zergen 
gaineko akordioa egitea… Hori 
baino askoz ere gehiagorik ez 
dute adostu.
Aurrerantzean, akordio estrategikoa 
izan daiteke jeltzale eta sozialisten 
artekoa?
Politikoen borondatearen arabe-
rakoa da hori. EAJk berak, era-
baki zuen bakarrik gobernatzea 
eta, uste dut, horrela amaituko 
duela legealdia. Uste dut zaila 
izango dela urrunago joatea. Iku-
sita zelako berdintasuna dagoena 
lau alderdi nagusien artean. Edo-
zelan ere, PSE-EEri eta, batez 
ere, PSOEri, beti gustatu izan 
zaio EAJrekin konpontzea.
Zeuri ere bai?
Baita neuri ere. Baina horreta-
rako behar da beste aldeak ere 
nahi izatea. Eta uste dut EAJk 
hainbat fronte dituela irekita eta 
nahi duela alderdi nagusia izatea 
eta, horretarako, ez zaio komeni 

"Otegiri esaten diot 
mendi osoa ez dela 
oreganoa eta jartzen 
dut kontrapuntua"

"Aurrera egiteko, 
proposamen bat 
egin beharko dute 
presoek edo EtAk"

"topiko asko 
baztertu behar dira 
PSE-EE eta Bildu 
elkar konpontzeko "

"Paroten gaineko 
ebazpenak presoen 
arazoa jartzen du 
konponbidean"

"Amazonas guztia 
egin nahiko genuke, 
Lope Agirreren 
dokumentalean"

"Munduan gehien 
ezagutzen den 
euskalduna da  
Lope Agirre"

Jesus Egiguren Oñatin izan da joan zen astean.  |  iURe eiZaGiRRe

lope agirreren gaineko beste ikus-
pegi bat dauka egigurenek. orain arte 
kontatu zaigunaren ezberdina. argu-
mentuak baditu hori esateko. egiaz-
tatu daitezkeen datuak, dioenez.
tiranoa, zoroa…, ala askatzailea 
izan zen Lope Agirre?
Zoroa hitzak, garai hartan, XVi. 
mendean, ez zeukan gaur daukan 
esanahia. eta, lope agirreren 
kasuan, ez zegoen buruko patolo-
gia bati lotua, ez zeukan horrekin 
zerikusirik. Zoroa zen altu hitz 
egiten zuelako, egiak esaten zitue-
lako, sutsu egiten zuelako hitz… 
Bestetik, tiranoa hitzak, errebelde 
esan nahi zuen. Bai, egia da, per-
tsonaia arriskutsua zen. azken 
baten, ikasia zen, legeak ezagutzen 
zituen, pentsamendu politiko pro-
pioa zeukan. eta hark usten zuen 
amerika ez zela Gaztelako errei-
nuarena. hark esandakoak aitortu 
zituen, gero, Bolivarrek. 
Lope Agirreren jatorriaren gainean 
e r e  b a d i t u z u  b e s t e  f r o g a  
batzuk?
Bai, nire ustez argi dago ez zela 
oñatikoa, araotzekoa, aramaiokoa 
baizik. ez zen, asko zioten moduan 
ez pobrea eta ezta ezjakina ere; eta 
ezta hiltzaile hutsa ere. interneten 
sartuz gero, leku guztietan aipatzen 
da lope agirre araotzekoa zela. 
Baina hori esan zuenak lehen aldiz, 
mila bider errepikatu zuen ez zeu-
kala hori egiaztatzeko daturik. 
Bururatu egin zitzaiola eta bota 
zuela…
Ze datu dauzkazu adierazteko 
Lope Agirre aramaioarra zela?
lope agirreren ama ezkondu zen 
aramaioko agirre etxera. Gaur egu-
nean, agerre da baserri hori. eta 
hortik hartzen du abizena. haren 
ahaide nagusiek Gabirian zuten 
jatorria. Baina zati bat etorri zen 
oñati aldera eta, antza, familia 
hartakoa zen lope agirre. 

Zergatik ageri zaigu zoro moduan 
irudikatuta, hainbat film edo 
idatzitan?
Werner Herzog-ek egindako filmean 
agertzen den agirrek ez dauka zeri-
kusirik benetakoarekin, ezta hark 
amazonasen barrena egindako 
espedizioarekin ere. irudi faltsu bat, 
mito bat, sortu da. Kontuan izan 
behar dugu ameriketan 15 milioi 
indiar hil zituela Gaztelako erreinuak, 
genozidio handia, eta hori tapatze-
ko kriminal baten figura sortzea eta 
lope agirreri erru guztia botatzea 
ondo zetorkion Gaztelako erreinua-
ri. Baina egia oso diferentea da. 
Gainera, oso erraza da ikertzea. 
arraroa da inork ez hartzea hori 
ikertzeko ardura. ospe txarra jarri 
zioten lope agirreri eta haren gai-
neko egiazko datuak ematen badi-
tuzu ematen du ari zarela kriminal 
bat defenditzen. 

Hainbat sarraskiren egile moduan 
aurkeztu du historiak, baina Lope 
Agirre izan ez bazen sarraski 
haren egile edo erantzule, zein 

izan zen?
Gaztelako erreinua. Gu ere, Gazte-
la barruan geunden orduan. eta 
euskaldun asko ibili zen konkistan. 
Felipe ii.ren inperioaren garaian. 
alemaniarrak ere aritu ziren han eta 
haiek, antza, askoz ere sarraski 
handiagoak egin zituzten. hara joan 
zen kanpoko jendea eta bertako 
indiarrak ez zeukaten defenditzeko 
aukerarik. Pizarrok txakurrekin hil-
tzen zituen jendea. 2.000 txakur 
eroan zituen hara jendea atakatze-
ko. arazoa da lope agirrek ez zitue-
la indiarrak bakarrik garbitzen, 
baita noble gaztelarrak ere, Gazte-
lako erreinuaren ordezkariak. 
Nork idatzi zuen historia?
espedizio hartan zer gertatu zen argi 
eta garbi jakitea ez da erraza. espe-
dizioan joan zirenek idatzi zuen 
gertatutakoaren kronika. eta nor-
baiti bota behar izan zioten errua. 
eta haiek idatzi zutena kopiatu zuten, 
gero, beste guztiek. Baina kronika 
hura kontraesanez betea dago. esa-
terako, inori ez zaio otu ere egin 
galdetzea zer egiten zuen lope agi-
rrek, horren txiro eta ezjakina izanda, 
orain arte esan den moduan, prin-
tzesa zen alaba mulato batekin, 
zerbitzari eta guzti. agirre hil zutenek 
haren gorpua zatitu eta amazone-
tako punta ezberdinetan zabaldu 
zituzten gorpuzkiak eta txakurrei 
eman zieten jateko. Baina alaba 
Barquisietroko elizan lurreratu zuten 
agirreren banderarekin. eta orain 
dela ehun urtera arte egon da han. 
ia hiruzpalau gizalditan gorde eta 
zaindu dute han. Cuzcon jaio zen 
printzesa inka baten alaba zen agi-
rreren alaba. erretratatuta daukat 
Cuzcon dagoen agirreren jauregia. 
sekulako jauregia da. Bolivar, handik 
pasa zenean, agirreri omenaldia 
egitearren, bere egoitza jauregi har-
tan jarri zuen. Baina inor ez da moles-
tatu kontatzen benetako historia. 

"Lope Agirreren gainean, inor ez da 
molestatu egiazko historia kontatzen"
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"Agirre ez zen txiro edo 
ezjakina, kontatu zaigun 
moduan"

Jesus egiguren | PSE-EEko presidentea

"ez naiz ezkerraldekoa, 
sozialista gipuzkoarra naiz eta 
beti pentsatuko dut diferente"

lope agirre aramaiokoa 
zela esateko nahikoa datu 
badituela dio egigurenek; 

bestetik, egoera politikoaz, 
bake prozesuaz edota 

alderdien arteko itunez ere 
badihardu euskal 

sozialisten presidenteak
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PSE-EErekin lotzea, EH Bilduk, 
bestela, gogor kritikatuko due-
lako. 
Sozialisten eta Bilduren arteko 
hurbilketa bat egon zen iaz gipuz-
koan. Hoztu edo gaiztotu egin da 
harreman hori?
EAJrekin akordioa egiten badu-
zu, EH Bildurekin ondo eroatea 
zaildu egiten da. Baina, bestela 
ere, gaur bertan, EH Bilduren 
eta sozialiston artean akordioak 
egitea zaila da. Horregatik, bihar-
ko egunari begira, alderdi sozia-
listari tokatzen zaio eskuak libre 
edukitzea. Zeinek daki, egunen 
batean, ezkerra benetako gober-
nu alternatiba izatea nahi badu-
gu, adostasunetara heldu behar-
ko gara ezker abertzalea eta geu. 
Hori argi dago. Ikusten dut hori. 
Halere, ahuntzak mendira jotzen 
duela esan ohi da eta ezker aber-
tzaleak EAJrengana joko du, 
espazio abertzalea indartze alde-
ra eta guk, ba, sozialisten ohiko 
postuetara. Horregatik, bi aldeok, 
bai PSE-EEk eta baita ezker aber-
tzaleak ere, geure artean kon-
pontzeko, ohiko topiko asko baz-
tertu beharko ditugu lehenbizi. 
Denbora behar da, hortaz?
Bai, hori da. Baina bide horre-
tatik goazela uste dut.
Hori da Jesus Egigurenen uste edo 
asmoa, eta, akaso, baita gipuzkoa-
ko sozialistena ere, baina Pastor 
edo Ares tesitura horretan dau-
de?
Alderdi guztiek dauzkate bi ari-
ma, bi ikuspuntu nagusi. Horrek 
ze bilakaera izango duen aurrei-
kustea zaila da. Jende berriak 
erabakiko du hori. 
Bakearen alde egindako lanagatik 
Otegiri eta zeuri gernikan eman 
zizuten saria zuon bion alabek jaso 
izana da horren erakusle?
Horregatik egin nahi izan genuen 
modu horretan. Esanez, geure 
arazoa baino gehiago datorren 
belaunaldiarena zela. Erantzuki-
zuna, elkarbizitza, akordiotara 
heltzea…, hori belaunaldi berrien 
kontua izango da. Denborak sen-
datzen ditu zauri guztiak.
Sariak berak eta zuen alaben jarre-
rak hainbat hedabidetan sortu zituen 
kritikak zela baloratzen dituzu?
Uste nuen jendeak hobe ulertuko 
zuela mezua, baina ez zen hala 
gertatu. Kritika izugarriak jaso 
genituen. Gorrotoa sortzeak eta 
beti istiluak sustatzen ibiltzeak 
ez du ezer onik ekartzen. Memo-
ria izan behar dugu, baina gauza 
batzuk ahaztu eta pasatzen uztea 
ere komeni da. 
Noiz egon zinen azkenekoz espe-
txean Arnaldo Oregirekin?
Badira hilabete batzuk. Bisitak 
mugatuak ditu. Eskaria egina 
dut bisitatzera joateko, baina 
oraindik ez dakit noiz joango 
naizen.
Zeri buruz hitz egin zenuten?
Kartzelan hitz egiten duzun guz-
tia grabatu egiten da eta politikaz, 
sakontasunez, edo gauza inpor-
tanteez, ez duzu jarduten, beste-
la, hurrengo egunean hedabide 
batean argitaratuta ikusteko 
arriskua daukazu. Nik, batik bat, 
esaten diot izugarrizko lana dau-
katela ezker abertzalean. Orain 
lortu dituzten boto piloak galdu 
ere erraz egin ditzaketela. Esate-
rako, Azpeitian zezenak antolatzea 
galarazten saiatzen bazara, hori 

zeure kontra etor daiteke, han 
zezenenganako zaletasun handia 
dago-eta. Nire mezua izaten da 
esatea mendi osoa ez dela oreganoa. 
Izan ere, hara, bisitan doazen 
gehienak bere lagun edo bere ideo-
logiakoak dira eta ni saiatzen naiz 
kontrapuntua adierazten, gauzen 
eta egoeraren beste ikuspegi bat 
ematen. 
Rubalcaba, Lopez edo Madina? 
Zein da zure gustukoena PSOEko 
idazkari nagusi izateko?
Ez dakit. PSOEn alderdi barruko 
hauteskundeak egiten badira, eta 
afiliatuek aukeratu behar badu-
te, uste dut Patxi Lopez aterako 
dela garaile. Baina ez daukat 
horren garbi alderdian hautes-
kundeak egingo direnik. Lopezek 
badauka gobernu esperientzia 
eta sal dezake kudeaketa ona egin 
duela.
Euskal sozialisten presidentea zara 
eta horrek ematen dizu autoritatea, 
baina, halere, sarri partiduan bertan 
bakarrik ez duzu ikusi zeure burua, 
egin dituzun adierazpenengatik?
Gaizki pasatu dut alderdiaren 
barruan diferentziak sortu dire-
lako, baina egin badut izan da 
uste nuelako legitimitatea baneu-
kala. Alderdi guztiek daukate 
joera inoren irizpide ezberdinak 
ez defenditzeko eta ideia baka-
rrera jotzeko. Ni ez naiz Ezke-
rraldekoa, sozialista gipuzkoarra 
naiz eta beti pentsatuko dut dife-
rente. Baina uste dut, neurri 
batean, neure burua amortizatu-
ta. 
Ikusten duzu zeure ideiak defendi-
tuko dituen euskal sozialistarik?
Euskal ikurrekiko hurbilketan 
bilakaera handia izan du PSE-EEk 
azkenaldian eta gero eta euskal-
dunagoa da orain.
Harrigarria egin zaizu Mondragon 
taldeko ikur inportanteenetakoaren 
erorketa?
Fagor Etxetresnetako buruek 
eta lan bazkideek aspalditik 
jakin behar zuten egoera zein 
zen. Hortaz, beharbada, ondo 
azaldu behar zuten arazo hori. 
Zergatik heldu diren puntu hone-
tara? Haiek dakite. Baina enpre-
sa inportanteenetakoa da eta 
aurrera aterako da, neurri gogo-
rrak hartu beharko dituzten 
arren. Gauzak bere onera eto-
rriko direla uste dut. Krisia, 
beste toki batzuetara bezala, 
hona ere heldu da.
Montorok dio errekuperatzeko zan-
tzuak ikusten hasi direla.
Ekonomia oso zientzia arraroa 
da. Baina krisian gauden ala ez 
igartzeko, termometro onak dira 
errepideak. Zenbat eta kamioi 
gehiago ikusi, hobeto goazen sei-
nale eta ni hasi naiz azkenaldian 
kamioi gehiago ikusten errepi-
dean. Horrek esan nahi du hasi 
garela errekuperatzen. 
Katalunia badoa?
Ez. Nire ustez arazo ekonomikoa 
daukate katalanek eta horregatik 
daude egoera horretan. Azkenean, 
batik bat, ekonomia itun batean 
geratuko da guztia. Oso zaila da 
independentzia. Esatea erraza 
da, baina benetako ordua heltzen 
denean, jendeak bi aldiz pentsa-
tzen ditu gauzak. Ez dut aurrei-
kusten Katalunia independente 
bat. Bai ikusten dut Katalunia 
bat bere borondatez dagoena 
Espainian eta ez behartua. 

ENEKO AZKARAtE  |  oñati

Lope Agirre jaio zela 500 urte 
bete diren honetan, Kultur Hama-
bostaldia antolatu dute Oñatin 
haren figuraren gainean. Hori 
horrela, Oñatin izan da hitzaldia 
ematen Jesus Egiguren euskal 
sozialisten presidentea. Lope 
Agirreren ibilerak ikertu ditu 
eta dokumental bat grabatuko 
du aurten Amazonetan. Haren 
gaineko beste ikuspegi bat eman 
nahi du, orain arte zabaldu dena-
ren ezberdina. Horren gainean 
eta euskal politikaren gainean 
jardun dugu.
Lope Agirreren gaineko hitzaldiak
-eta antolatu dituzte Oñatin eta 
bertan izan zara zeu. Zer dela-e-
ta?
Lope Agirreren gainean doku-
mentala egiteko asmoa dugu 
aurten Angel Amigo zine ekoiz-
leak eta biok. Eta Lope Agirreren 
gainean Oñatin egiten ari diren 
zikloa dela-eta, bertara gonbida-
tu gaituzte. 
Ze asmo dokumentalarekin?
Amazonas guztia egin nahiko 
genuke aldenik alden. Abendu 
inguruan-edo egingo dugu, 
orduan da-eta garairik onena, 
urak ez doazelako horren hazi-
ta. Agirrek egin zuen bidea egi-
nez eta Agirreri buruz beste 
irudi bat eman nahian. Hamar 
hilabete eman zituen Agirrek 
han, nahiz eta horietatik 4 gel-
di egon. Guk pare bat hilabete-
tan egin nahi dugu. Orain arte 
historiak Lope Agirreri buruz 
idatzitakoak gezurrak dira gehie-
nak, nire ustez. Badauzkat datuak 
hori horrela dela frogatzeko. 
Euskal Herriak eman duen per-
tsonaiarik inportanteenetako 
bat izan da. Munduan gehien 
ezagutzen den euskalduna da 
Lope Agirre, hemen baino gehia-
go. Fama txarrarengatik hemen 
inork ez du ezagutzera eman 
nahi izan, baina hark ez zuen 
beste batzuek baino jende gehia-
go hil. Gudaroste bateko burua 
zen eta diziplina bati zor zion 
bere jokabidea. 
Noiztik datorkizu Lope Agirreren 
figurarekiko interesa?
Aspalditik. Orain arte ez dut 
astirik izan horri heltzeko, 
sakontzeko, baina gaztetan zuzen-
bide irakaslea nintzen eta Agi-
rreren karta irakurrita kontu-
ratu nintzen hark ezagutzen 
zituela orduko zuzenbideko ezta-
baida guztiak eta horregatik ez 
zela posible Agirre izatea sol-
dadu ezjakin, kriminal eta mise-
rable bat, legeak ondo ezagutzen 
zituen pertsona bat baizik. Gaian 
murgildu naizenean segituan 
aurkitu ditut bizpahiru egi, haren 
legenda beltza bertan behera 
uzten dutenak. 
gudaroste handia zeukan Agi-
rrek?
Bai, Marañoi balentriazkoak, 
Gaztelako Erreinuari irabazteko 
dohainak zeuzkan gudarostea. 
Haien asmoa zen Panamatik 
behera joan eta independentzia 
promulgatzea. Baina, haiek, bere 
gudarosteko kideek, garbitu zuten 
Agirre. Traizionatu egin zuten 
euren buruzagia.
Historia kontuak alde batera utzi-
ta, gaurkotasun politikoari hel-
duko diogu. Zela baloratzen duzu 
Parot doktrinaren gainean Estras-

burgoko giza Eskubideen Batzor-
deak emandako epaia?
Bi balorazio egiten ditut: politikoa 
eta juridikoa. Azken honi dago-
kionean, zuzenbidean lehenengo 
erakusten dizutena da legeak 
ezin direla egin efektu atzerae-
raginezkoarekin. Hortaz, hasie-
ratik zen lege edo dotrina hori 
Konstituzioaren kontrakoa. Bes-
tetik, politika aldetik, ebazpen 
hau ondo dator, gaudelako blokeo 
egoera baten. Bakean gaude. Bai-
na beste arazo batzuk daude 
konpontzeko: biktimena, presoe-
na… Eta, horretarako, gobernuak 
urratsak eman behar ditu. Era-
baki honek presoen arazoari 
heltzen dio eta konponbidean 
jartzen du. Alperrik da biktimek 
protestatzea. Legea denok erres-
petatu behar dugu. Nahi eta nahiez 
gobernuak pausoak eman behar 
ditu.
Bake prozesuari, berau balego, 
bultzada edo laguntza emango dio 
Europak eman duen epai honek?
Arriskua da Espainiako gobernua 

saiatzea beste lege bat ateratzen 
antzekoa. Ez dut uste gertatuko  
denik. Bestetik, ez dago epailerik 
saiatuko denik Europaren aurka 
joaten. Gainera, presoen kolek-
tiboak edo Sortuk edo Bilduk, 
mundu horretako norbaitek, pro-
posamen zehatz bat egin beharko 
du. 
Pilota ezker abertzalean edo Eus-
kal Preso Politikoen Kolektiboaren 
teilatuan dago, hortaz?
Bai. Gobernuari ez zaio intere-
satzen hemengo arazoa konpon-
tzea. Egoera honetan lasai dago. 
Eta, hori ikusita, beste aldeak 
eman beharko ditu urratsak. 
Inork ez die lagunduko. 
Espero duzu etorkizun hurbilean 
ezker abertzalearen, EtAren edo 
Euskal Preso Politikoen Kolektiboen 
urrats berririk arlo honetan?
Nik uste dut Estrasburgotik eto-
rri den ebazpen honen zain egon 
direla, neurri baten, arazoaren 
zati bat konpontzen dielako. Bai-
na, halere, jende asko dago orain-
dik kartzelan eta haien familiek 
nahi dute zerbait egitea, ze Espai-
niako gobernuak ez du horretan 
lagunduko. 
Ze urrats eman behar ditu EtAk?
Egunen baten iragarri beharko 
du disolbatu egin dela, Espainia-
ko gobernuak aitzakiarik izan ez 
dezan. Baina ETAk ez du urrats 
hori eman nahiko presoen arazoa 
konpondu edo bideratu bitar-
tean.
Baikorra zara?
Bakea lortu da eta horregatik 
pozik naiz. Barkamena eta kon-
tu horiek moralaren barruan 
sartzen dira eta ez politikaren 
eta legeen barruan. Zuzenbide 
penalak errazten du, zigor onuren 
bitartez, presoak gizarteratu eta 
kalera ateratzea, baina presoek 
eurek erabaki behar dute onura 
horiez baliatu nahi duten ala ez. 
Eta, zentzu honetan, ostera, ez 
naiz horren baikor. Biktimen 
kolektiboak saiatuko dira PPren 
gobernua baldintzatzen. Eta gober-
nua saiatuko da ezker abertzale-

ko buruzagiak kartzelan eduki-
tzen, ezker abertzalearen proiek-
tua politikan eta erakundeetan 
indartu ez dadin. Eta interes hori 
ez dute Madrilen bakarrik, hemen 
ere badute batzuek… 
Agirre, Botella…, PPko buruzagiak 
badabiltza biktimen elkarte batzue-
kin batera.
PPk sortu zuen bere garaian 
Zapateroren gobernuaren eta 
ETAren arteko negoziazioen kon-
tra egiteko mugimendua eta hori 
eskuetatik joan zaio eta bere 
kontra bihurtu da, kontrola ezi-
nezkoa da PPrendako mugimen-
du hori. Baina Eusko Jaurlaritzak 
ere honen inguruan gehiago egin 
dezakeela iruditzen zait. Ematen 
du ez daukala interes berezirik 
ezker abertzalea egonkortzeko. 
Eta eskuak garbitu eta "hor kon-
pon!" dioela ematen du. EH Bildu 
da EAJren kontrario edo lehia-
kide nagusia.
Bi urte dira EtAk jardun armatua 
behin betiko utzi zuenetik. Espero 
zenuen une honetan puntu honetan 

egongo ginela?
Argi izan dut terrorismoa geldi-
tzen zen unean, Euskal Herrian 
elkarbizitza normaltasunera eto-
rriko zela. Uste dut hori azkar 
samar gertatu dela gizartean. 
Sozialista batek eta Sortuko batek 
elkarrekin hitz egiteko arazorik 
ez dago, esaterako. Bestetik, Raxoi 
arazo historiko baten soluzioa 
konpontzeko aukera duelarik, 
ezer jakiterik nahi ez izatea harri-
garri samarra ere bada. Batzuek, 
batez ere hemendik kanpo, saldu 
nahi izan digute ETA ez dela 
garaitua izan, baizik eta irabaz-
le atera dela, indartuta, Bilduren 
bitartez. 
Sozialistak ez daude Legebiltza-
rreko Bake Ponentzian. Zergatik?
Legebiltzarrean zaila da kontu 
hauez akordio handiak egitea. 
Hori diskrezioz egin behar da, 
isilean, alderdi guztien artean. 
Egunkarietan gauza horiez asko 
hitz egin gabe. Nire ustez Lehen-
dakariaren gaia da gehiago Lege-
biltzarrarena baino. 
Herriko tabernen edo Segiko gazteen 
aurkako makroepaiketen gainean, 
eta Herriraren aurkako polizia ope-
razio horren gainean, ze iritzi dau-
kazu?
Epaileak-eta baldintzatuta egoten 
dira, baina, legea aplikatzeko 
irizpide bat izan ohi da giro poli-
tiko edo soziala kontuan hartzea. 
Oraingo egoeran legea aplikatzea 
edo hildakoak daudenean apli-
katzea ez da berdina. Denbora 
pasatzen den neurrian epaileak 
ere egoera berrira egokituko dira. 
Halere, jurisprudentzia aplikatuz 
gero, Arnaldo Otegi bera ere 
kalean egon beharko litzateke. 
Baina izugarrizko kritikak jaso-
ko lituzkete, hemendik kanpo, 
gobernuak eta epaileek, hori 
egingo balute. 
Sozialistek eta jeltzaleek, eta gero 
PPk ere, egindako ituna ona, egokia, 
beharrezkoa, iruditzen zaizu?
Une honetan, Eusko Jaurlaritza 
gutxiengoan dago eta, beharba-
da, beste egoera ekonomiko baten 
aurrean bageunde, oposizioa 
egitea komenigarriagoa izango 
litzateke, baina krisi egoera 
honekin, jendeak eskatzen du 
arduraz jokatzea eta hortik uler-
tu behar da akordiotara heldu 
izana gobernua eta oposizioa. 
Hortik aurrera, itunetik kanpo 
geratu dira hamaika kontu. 
Aurrekontuak onartzea, zergen 
gaineko akordioa egitea… Hori 
baino askoz ere gehiagorik ez 
dute adostu.
Aurrerantzean, akordio estrategikoa 
izan daiteke jeltzale eta sozialisten 
artekoa?
Politikoen borondatearen arabe-
rakoa da hori. EAJk berak, era-
baki zuen bakarrik gobernatzea 
eta, uste dut, horrela amaituko 
duela legealdia. Uste dut zaila 
izango dela urrunago joatea. Iku-
sita zelako berdintasuna dagoena 
lau alderdi nagusien artean. Edo-
zelan ere, PSE-EEri eta, batez 
ere, PSOEri, beti gustatu izan 
zaio EAJrekin konpontzea.
Zeuri ere bai?
Baita neuri ere. Baina horreta-
rako behar da beste aldeak ere 
nahi izatea. Eta uste dut EAJk 
hainbat fronte dituela irekita eta 
nahi duela alderdi nagusia izatea 
eta, horretarako, ez zaio komeni 
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lope agirreren gaineko beste ikus-
pegi bat dauka egigurenek. orain arte 
kontatu zaigunaren ezberdina. argu-
mentuak baditu hori esateko. egiaz-
tatu daitezkeen datuak, dioenez.
tiranoa, zoroa…, ala askatzailea 
izan zen Lope Agirre?
Zoroa hitzak, garai hartan, XVi. 
mendean, ez zeukan gaur daukan 
esanahia. eta, lope agirreren 
kasuan, ez zegoen buruko patolo-
gia bati lotua, ez zeukan horrekin 
zerikusirik. Zoroa zen altu hitz 
egiten zuelako, egiak esaten zitue-
lako, sutsu egiten zuelako hitz… 
Bestetik, tiranoa hitzak, errebelde 
esan nahi zuen. Bai, egia da, per-
tsonaia arriskutsua zen. azken 
baten, ikasia zen, legeak ezagutzen 
zituen, pentsamendu politiko pro-
pioa zeukan. eta hark usten zuen 
amerika ez zela Gaztelako errei-
nuarena. hark esandakoak aitortu 
zituen, gero, Bolivarrek. 
Lope Agirreren jatorriaren gainean 
e r e  b a d i t u z u  b e s t e  f r o g a  
batzuk?
Bai, nire ustez argi dago ez zela 
oñatikoa, araotzekoa, aramaiokoa 
baizik. ez zen, asko zioten moduan 
ez pobrea eta ezta ezjakina ere; eta 
ezta hiltzaile hutsa ere. interneten 
sartuz gero, leku guztietan aipatzen 
da lope agirre araotzekoa zela. 
Baina hori esan zuenak lehen aldiz, 
mila bider errepikatu zuen ez zeu-
kala hori egiaztatzeko daturik. 
Bururatu egin zitzaiola eta bota 
zuela…
Ze datu dauzkazu adierazteko 
Lope Agirre aramaioarra zela?
lope agirreren ama ezkondu zen 
aramaioko agirre etxera. Gaur egu-
nean, agerre da baserri hori. eta 
hortik hartzen du abizena. haren 
ahaide nagusiek Gabirian zuten 
jatorria. Baina zati bat etorri zen 
oñati aldera eta, antza, familia 
hartakoa zen lope agirre. 

Zergatik ageri zaigu zoro moduan 
irudikatuta, hainbat film edo 
idatzitan?
Werner Herzog-ek egindako filmean 
agertzen den agirrek ez dauka zeri-
kusirik benetakoarekin, ezta hark 
amazonasen barrena egindako 
espedizioarekin ere. irudi faltsu bat, 
mito bat, sortu da. Kontuan izan 
behar dugu ameriketan 15 milioi 
indiar hil zituela Gaztelako erreinuak, 
genozidio handia, eta hori tapatze-
ko kriminal baten figura sortzea eta 
lope agirreri erru guztia botatzea 
ondo zetorkion Gaztelako erreinua-
ri. Baina egia oso diferentea da. 
Gainera, oso erraza da ikertzea. 
arraroa da inork ez hartzea hori 
ikertzeko ardura. ospe txarra jarri 
zioten lope agirreri eta haren gai-
neko egiazko datuak ematen badi-
tuzu ematen du ari zarela kriminal 
bat defenditzen. 

Hainbat sarraskiren egile moduan 
aurkeztu du historiak, baina Lope 
Agirre izan ez bazen sarraski 
haren egile edo erantzule, zein 

izan zen?
Gaztelako erreinua. Gu ere, Gazte-
la barruan geunden orduan. eta 
euskaldun asko ibili zen konkistan. 
Felipe ii.ren inperioaren garaian. 
alemaniarrak ere aritu ziren han eta 
haiek, antza, askoz ere sarraski 
handiagoak egin zituzten. hara joan 
zen kanpoko jendea eta bertako 
indiarrak ez zeukaten defenditzeko 
aukerarik. Pizarrok txakurrekin hil-
tzen zituen jendea. 2.000 txakur 
eroan zituen hara jendea atakatze-
ko. arazoa da lope agirrek ez zitue-
la indiarrak bakarrik garbitzen, 
baita noble gaztelarrak ere, Gazte-
lako erreinuaren ordezkariak. 
Nork idatzi zuen historia?
espedizio hartan zer gertatu zen argi 
eta garbi jakitea ez da erraza. espe-
dizioan joan zirenek idatzi zuen 
gertatutakoaren kronika. eta nor-
baiti bota behar izan zioten errua. 
eta haiek idatzi zutena kopiatu zuten, 
gero, beste guztiek. Baina kronika 
hura kontraesanez betea dago. esa-
terako, inori ez zaio otu ere egin 
galdetzea zer egiten zuen lope agi-
rrek, horren txiro eta ezjakina izanda, 
orain arte esan den moduan, prin-
tzesa zen alaba mulato batekin, 
zerbitzari eta guzti. agirre hil zutenek 
haren gorpua zatitu eta amazone-
tako punta ezberdinetan zabaldu 
zituzten gorpuzkiak eta txakurrei 
eman zieten jateko. Baina alaba 
Barquisietroko elizan lurreratu zuten 
agirreren banderarekin. eta orain 
dela ehun urtera arte egon da han. 
ia hiruzpalau gizalditan gorde eta 
zaindu dute han. Cuzcon jaio zen 
printzesa inka baten alaba zen agi-
rreren alaba. erretratatuta daukat 
Cuzcon dagoen agirreren jauregia. 
sekulako jauregia da. Bolivar, handik 
pasa zenean, agirreri omenaldia 
egitearren, bere egoitza jauregi har-
tan jarri zuen. Baina inor ez da moles-
tatu kontatzen benetako historia. 

"Lope Agirreren gainean, inor ez da 
molestatu egiazko historia kontatzen"

iURe  eiZaGiRRe

"Agirre ez zen txiro edo 
ezjakina, kontatu zaigun 
moduan"

Jesus egiguren | PSE-EEko presidentea

"ez naiz ezkerraldekoa, 
sozialista gipuzkoarra naiz eta 
beti pentsatuko dut diferente"

lope agirre aramaiokoa 
zela esateko nahikoa datu 
badituela dio egigurenek; 

bestetik, egoera politikoaz, 
bake prozesuaz edota 

alderdien arteko itunez ere 
badihardu euskal 

sozialisten presidenteak
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H e r r i a k

lArrAItz zEbErIO  |  elgeta

Halloween festa amerikarra Elge-
tako umeen artean ere indarra 
hartzen ari dela ikusita gogoeta 
egin dute herriko hainbat eragi-
lek. Iazko Domu Santu egunaren 
ostean aipatu zuten gaia lehe-
nengo aldiz Kultura, Euskara, 
Hezkuntza eta Gazteria batzor-
dean. Pasa da urtea eta hemen 
da, berriz ere, Domu Santu egu-
na. Aurten, ordea, zenbait neurri 
hartzeko ahalegina egingo dute  
bai udaletxetik bai guraso elkar-
tetik.

Hezkuntza zinegotzi Ana Gille-
gik azaldu duenez: "Orain biz-
pahiru urte hasi zen indartzen 
herrian gau hori. Umeek ingele-
seko orduetan lantzen zuten 
Halloween, eta benetan gustatzen 
zitzaien. Guk ez dugu herrian 
ohitura hori ezagutu, beraz ez 
genekien zer egin. Herritarrek 
gainera ez zuten oso ondo ulertzen 
zer ari zen gertatzen. Gauza bat 
da gau horretan mozorrotzea 
baina umeak etxez-etxe gozoki 
bila hasi zirenean...".

Kezka horrekin egoerari zein 
irtenbide eman hausnartu dute 
Elgetan, eta aurten aldaketa txi-

ki batzuk proposatu dituzte elkar-
lanean Domu Santu inguruko 
ospakizunerako. "Urte honetan 
helburua da jaia gure egitea", 
azaldu du Ana Gillegik. "Horre-
tarako izena aldatu dugu, eta 
Arimen Gaua erabiliko dugu. 

Leloa ere bertako egin dugu, eta 
Gozoa ala sustoa proposatzen 
dugu. Neska-mutikoek hitz horiek 
erabiltzen hasiko balira primeran! 
Gertatu da, aldi berean, eskolako 
seigarren mailako neska-mutikoek 
ekintza ezberdinak antolatu dituz-

tela gau horretarako beraien 
ikas-bidaiarako dirua atera asmoz. 
Beraien bidez ere indartuko dugu 
gau berezi hori".

Ahalegin honetan denek bat 
egiteko ekimenaren berri jaso 
dute ludotekako zein gaztelekuko 

hezitzaileek, eskolako irakasleek 
eta baita eskolaz kanpoko ingeles 
saioak gidatzen dituen irakasleak 
ere. 

Hala, urriaren 31ko iluntze-
rako umeendako jolasak eta esku-
lanak antolatu dituzte seigarren 
mailako ikasleek, eta gaiarekin 
lotutako antzezlan bat ere iraga-
rri dute. Maala guraso elkarteak, 
bere aldetik, irteera 'beldurgarri' 
batean parte hartzera gonbidatu 
ditu herriko neska-mutikoak. 
Hilerri ingurura egingo dute 
txangoa ilundu ostean. Parte-har-
tzaileei linternak etxean ez ahaz-
teko gomendioa egin diete.

Festaren jatorria 
Domu Santuko ospakizunari buel-
ta bat emateko ahaleginak hain-
bat kontsulta egitea eragin du 
eta testigantza batzuk ere jaso 
dira. Itxura denez Elgetan ere 
ipintzen ziren argitutako kala-
bazak Eibarrerako bidean. Baita 
Ubera auzoan ere, baina San 
Paulo jaien inguruan. 

Ortuan kalabazak egiten 
dituen baserritar batek ere adie-
razi du gorde egin behar izan 
dituela aurten nor edo nor lapu-
rretan hasi delako.

Aurten, Arimen gaua
Orain bizpahiru urte hasi ziren elgetako umeak halloween ospatzen

ana gillegi hezkuntza zinegotzia: "helburua aurten jaia gure egitea da"

Ume taldea, Elgetan, herriko baserri bateko kalabazarekin.  |  l.z.

animEn gaUa
EgitaraUa

urriak 31, eguena

17:00 Umeendako jolasak 
eta eskulanak kiroldegiko 
gimnasioan.

19:00 antzezlana seigarren 
mailako ikasleen eskutik. 
hau ere kiroldegiko 
gimnasioan.

19:30 Irteera 'beldurgarria' 
hilerri ingurura. Umeendako. 
eraman linternak.

elgeta

antropologia ikasi zuen Oier arao-
laza eibartarrak, eta gustuko du 
haritik tiraka ibiltzea. ez da lehen 
aldia Domu santuko ospakizunen 
inguruan elkarrizketatzen dutela.
Egia al da inguruotan ere egiten 
zirela antzerako ospakizunak?
ez dut gaiaren inguruan ikerketarik 
egin, baina neguko festen inguruko 
hitzaldi dezente eman ditut herriz
-herri eta beti dago baten bat ospa-
kizun hori ezagutu duena. etnogra-
fia mailan dauden lanak ere kon-
tsultatu ditut, eta konturatu naiz 
gauza horiek ez ditugula orain des-

kubritzen. alor horretan lanean egon 
direnak jaso dituzte testigantzak 
aian, Berrizen, eibarren, arabako 
errioxan, Oiartzunen...

zer dakizu jatorriaz?
nik hau oso garbi lotzen dut kues-
tazioen munduarekin. neguko fes-
tak eske-errondak dira —santa eskea, 
Olentzero, Inauteria...—. hain zuzen 
ere, nafarroako herri batzuetan gaur 
egun arte mantendu dira Domu 
santu egunaren inguruko kuesta-
zioak. ez dira mozorrotuta ibiltzen, 
baina ateratzen dira baserriz base-

rri gaztainak eta antzerakoak eska-
tzera. argi dago halloween festaren 
funtsa ere kuestazioa da.

Eta nola da posible gaur egun 
euskaldun gehienok ospakizun 
hori ez ezagutzea?

Uste dugu ondo ezagutzen dugula 
gure jatorria eta ondo eusten die-
gula gure sustraiei, baina nire ustez  
gezur hutsa da. Biltzen ari garen 
testigantzak XX. mendeko 50., 60., 
70. eta 80. hamarkadetakoak dira. 
nola izan da posible generazio bakar 
batean ospakizun hori galtzea? 
Ospatzeari uzteaz gain ahaztu ere 
egin dugu; kontzientzia galdu, ale-
gia. eta orain estatu Batuetako 
merkataritza industriak erabakitzen 
du hau mundu osora zabaltzea, eta 
euskal herrira iristen denean hor 
gabiltza denak plastikozko mozorroak 
eta kalabazak erosten pentsatuta 
festa amerikanoa dela. Jakingo 
bagenu gure aitita-amamak horre-
la ibiltzen zirela, haien sinesmen eta 
errito zaharrak direla, modu honetan 
ospatuko genuke? ez dakit ba!

Dantzan.cOm

"Uste dugu ondo ezagutzen ditugula 
gure sustraiak, baina gezur hutsa da"

oier araolaza | Dantzan.cOm
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josetxo arantzabal josetxo arantzabal

XVII. Kultur Hamabostaldia 
amaitzeko, bazkaria izan zuten 
zapatuan Bergarako San Joxepe 
erretiratuen elkarteko kideek. Bi 
astetan hainbat ekintzaz disfrutatu 
dute: hitzaldiak, antzerki 
emanaldiak, irteerak... Zapatuan, 
bazkaltzeaz gain, opariak jaso eta 
dantzaldiaz disfrutatu zuten. 

Bazkari 
batekin
agurtu dute
Hamabostaldia

ANE EtxEbErrIA  |  antzuola

Ohiturari jarraiki, aurtengoan 
aiherratarrak izan dira Antzuo-
lara hurbildu direnak, bi herrien 
arteko erlazioak aurrera sendo 
eta tinko darraiela erakutsiz. 
Guztira, 130 bat antzuolar eta 
aiherratar elkartu dira lagunta-
suna sendotu eta herritarren 
arteko senidetasuna begi bistan 
uzteko. 

09:00tan Aiherratik irten eta 
140 kilometroko ibilbidea egin 
ondoren, Antzuolako lagunekin 
elkartu eta Bergarako txoko des-
berdinak ezagutzeko parada izan 
zuten bisita gidatu baten bidez. 
Jone Larrañaga Kultura teknika-
riak azaldu zuen bezala, bailarako 
beste herriak ere ezagutzeko auke-
ra eman nahi diete Nafarroa Behe-
reko herritarrei. Hala, txoko des-

berdinak ikusi ondoren, herrira 
buelta eta txikiteoa egin ondoren 
bazkari goxoaz disfrutatu zuten 
bertaratutako guztiek.

Jan, edan, solasaldian aritu, 
abesti bat edo beste kantatu eta 
trikitilariekin disfrutatu zuten. 

29 urteko ibilbidea 
Aurtengoan, 29 urte bete dira 
oraingo alkate Ima Beristain eta 

senarrak Aiherrako bikote bate-
kin elkartu eta poliki-poliki sen-
dotutako laguntasuna herri guz-
tira ireki zela. 

Aiherra Nafarroa Beherean 
kokaturiko herri txikia da. 1.000 
herritar baino gutxiago ditu eta 
1450. urtean sorturiko herrixka 
da. Paraje ederrak ditu: Beltzun-
tzeko gaztelua, Abarrateko gotor-
lekua eta beste hainbat. 

Aiherra eta Antzuolaren 
arteko laguntasuna, sendo

29 urte pasa dira dagoeneko bi herrien arteko laguntasuna hasi zela

bisita gidatuaz, bazkariaz eta trikitilariez disfrutatu zuten herritarrek

Aiherrako eta Antzuolako herritarrak, bazkarian.  |   ane etxeberria

X albat 
a i h e r r a

"Lehenengo aldia da Antzuolara 
etortzen naizela eta asko gustatu 
zait. Goizean etorri, herria ezagutu 
eta gauzak esplikatu digute.  
Asko gustatu zait".

UXUe 
a i h e r r a

"Ez da lehen aldia etortzen 
naizela, oin bi urte ere hemen izan 
nintzen. Herri polita da Antzuola 
eta datorren urtean ere etorriko 
naiz berriz elkarrekin egoteko".

KontXi
a n t z u o l a

"Orain dela 8-10 bat urte hasi 
ginen han edo hemen lagunekin 
elkartzen. Oso garrantzitsua da 
halako egunak ospatzea, herri 
txikiak garelako".

ed U rne 
a n t z u o l a

"Udazkeneko eguraldi honekin eta 
lagun artean egun polita pasatzen 
ari gara. Izan ere, duela urte 
askotatik elkar ezagutzen dugu 
eta lagunak egin ditugu Aiherran".

Jean M ichel
 a i h e r r a

"Biziki ondo pasatzen ari gara 29. 
urteurren hau ospatzen. Badira 
gazteak gurekin etorri direnak eta 
esperantza dugu eurek ere bide 
honetatik jarraituko dutela".
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mIrEN ArrEgI  |  aramaio

Nardeaga kalea lepo bete zen, 
azokako postuz eta hura ikuste-
ra joandako herritarrez. Anima-
lien azoka, artisau azoka, taloak... 
Guztira 60 postu inguru eta herri-
tar asko kalean gora eta kalean 
behera. Baserriko produktuak 
eta artisau lanak salgai ipini 
zituztenak, baina, ez ez zeuden 
oso gustura, gutxi saldu omen 
zutelako.

Hildakoen aldeko meza ere 
egin zen eta bertan parte hartu 
zuten Bizente Goikoetxea eta 
Papargorri abesbatzek. Horren 
ostean, dantza taldeko umeek 
dantzak eskaini zituzten, ikusle 
mordoa begira zutela. 

Aurten, 102 lagun batu dira 
kiroldegian bazkaritarako. Urte-
ro moduan, herriko gizonezko 
eta emakumezko edadetuenak 
omendu dituzte eta, aurten, 1918-
ko martxoaren 1ean jaiotako Maria 
Angeles Beitiari eta urte bereko 
uztailaren 4an jaiotako Balentin 
Ibaberi egokitu zaie. 

Biomasak interesa piztu zuen 
Azokan baziren bi postu berezi, 
biomasarekin erlazionatutakoak. 
Etxean berogailua eta ur beroa 
izateko energia berriztagarrien 
gainekoek interesa piztu zuten. 
Postuetako bat ipini zuen Sugar 
enpresak eta bertan, biomasa 
bidez funtzionatzen duen galda-
ra ikus zitekeen. Ekosua enpre-
sak, bestetik, egur berogailu 
metatzaileen gaineko informazioa 
eskaini zuen. Erretiratuen bazkaria, kiroldegian.  |   josetxo arantzabal

Dantzariak dantzan eta herritarrak begira.  |   josetxo arantzabal

Nardeaga kalea jendez beteta.  |   josetxo arantzabal

egun herrikoia eta jendetsua izan ohi da; zapatukoa ere hala izan zen

Herri guztia kalean zapatuan, 
Aramaioko Erretiratuen Egunean

m.A.  |  arrasate

Txatxilipurdik eta Zahar Berrik 
antolatuta, euskararen trans-
misioan familiak duen garran-
tziaz ohartarazi guran, Guraso 
Eguna egin zuten zapatuan. 
"Gaurko asmoa familian euska-
raz gozatzeko espazioa eta auke-
ra eskaintzea da. Horretarako 
hainbat tailer eta jolas eskaini 
ditugu haur eta gurasoek edo 
familiako helduek elkarrekin 
euskaraz goza dezaten", zioen 
antolatzaileetako batek.

Eguraldia tarteko, hasiera 
baten Seber Altuben egin behar 
zena Biteri plazan egin zuten 
eta antolatzaileak nahiko gus-
tura gelditu ziren egunak eman-
dakoarekin: "Parte-hartze alde-
tik, esan dezakegu nahiko posi-

tiboa izan dela, nahiz eta helduei 
kostatu egin zaien euren txikie-
kin jolasten hastea", diote Txa-
txilipurditik.

Gurasoen artean ere euskaraz 
Baina guraso eta seme-alaben 
artean euskaraz mintzatzeko 
aukera eskaintzeaz gain, halako 
momentuek balio izaten dute 
helduek euren artean ere eus-
karaz jarduteko: "Ohiturarik ez 
eduki arren, euskaraz egiten 
ahalegintzen dira eta hori posi-
tibotzat jotzen dugu", zioten 
antolatzaileek. Bide horretan,  
Guraso-lagun izeneko ekimena 
jarri gura dute martxan Txatxi-
lipurdik eta Zahar Berrik; gura-
soen arteko euskarazko mintza-
praktika saioak dira horiek.

Umeak jolasten.  |   josetxo arantzabal

Mutikoa blokeekin dorrea egiten.  |   josetxo arantzabal

Eskulanak egiten, Biteri plazan.  |   josetxo arantzabal

Guraso Eguna, guraso 
eta seme-alaben artean 
euskaraz jarduteko
txatxilipurdik eta zahar berrik antolatu zuten 
ekimena; biak ere gustura gelditu ziren 

arrasate

aramaio



gOIENA  |  2013-10-28  |  astelehena 13asteburuari begiratua

josetxo arantzabal 

Udazkenaren etorrerarekin uretako 
parke bihurtu zuten beste behin 
atzo, domeka, Manolo Muñoz 
kiroldegiko igerilekua. Eguraldi 
onak baldintzatuta, aurreko 
edizioetan baino haur eta gazte 
gutxiago hurbildu ziren atzokoan. 
Puzgarrietan gustura jolastu zuten 
eta baita surfa egiten ere. 

Surfean eta 
puzgarrietan 
jolastu zuten
kiroldegian

AItzIbEr ArANburuzAbAlA   |  oñati

Lope de Agirreren bizitzako hain-
bat pasarte irudikatu zituzten 
zapatuan, ARTasoko elkarteak 
bultzatu eta askotariko herritarrek 
egindako kale antzerkian.  

Prozesioa balitz bezala jarrai-
tu zuten askotariko ikusleek 
ikuskizuna, Lope de Agirre 
kalean hasi, Santa Marina pla-
za parean jarraitu eta Antixe-
nako lorategian bukatuz: "Era 
irreberente batetan, Lopereren 
irudia kalera ateratzea zen 
antzerkiaren helburua. San 
Migelek moduan, hegoak jarri 
genizkion Loperen irudiari eta 
baita deabruaren hankak ere, 
eta herrian ikurra den prozesioa 
egin genuen Antixenaraino; han 
gero Loperen irudi hori erre 
egin genuen, herriko dantzarien 
ezpata dantzaren ondoren. Aurre-
tik Ameriketara joatearen zer-
gatiak eta han egin zituen hain-
bat ekintzaren berri eman genuen 
eta baita Elvira, haren alabaren 
historia kontatu ere", azaldu du 
K e p a  E l o r t z a  A R T a s o k o 
kideak. 

Hamabostaldi arrakastatsua 
Gustura dira antolatzaileak, Lope 
500 hamabostaldiak izan duen  
erantzunarekin. "Jakin-mina 
sortu du herrian eta hori zen 
gure nahia, datuak mahai-gainean 
jarri ditugu bakoitzak bere ira-
kurketa egin dezan. Teoria asko 
entzun ditugu, horien artean 
berrienak direlako, Jesus Egigu-
renenak azpimarratuko nituzke". 
dio ARTasoko Elortzak. 

ARTaso elkartearen 'Lope 500' 
hamabostaldia, borobilduta

'lope 500' hamabostaldiaren barruan, kale antzerki herrikoia egin zuten zapatuan

lope de agirreren gaineko askotariko ikuspuntuak batu ditu artaso elkarteak

Lope de Agirreren irudia erre zuten Antixenako parkean.  |   a.a. Oñatzekoen ezpata dantza.  |   a.a. Luntxa egin zuten amaieran.  |   a.a.

Bi aparte-hartzaile.  |   a.a. Pake-Lekukoak ere baziren.  |   a.a.

j.a.

Irrati-zaleak ere Loperi buruz
Pedro Txintxurreta irrati-zale oñatiarrak, gertuko lagunekin batera, 
udaletxeko arkupeetan irrati-estazioa prestatu zuen zapatuan, Loperi 
buruzko konexioak egiteko asmoaz. 10:30ean aireratu ziren eta 300 
konexio inguru egin zituzten, estatuko probintzia guztietatik eta 
baita, besteak beste, Italiako, Holandako eta Frantziako zaleekin ere. 
Urriaren 15etik urriaren 27ra bitarterako eskatutako baimenarekin, ia 
1.000 konexio egitea lortu du Txintxurretak.

23 urtetako irrati zaletasuna du Txintxurretak. Denbora pasa dela 
dio, gaineratuz konexioen helburua ez dela hari bietako muturretan 
daudenek berriketa luzeak egitea, batak bestearen berri izan eta 
konexio horiek guztiak dokumentu batean jasotzea baizik.

Pedro Txintxurreta, udaletxeko arkupetako irrati-estazioan.  |   a. a. 

oñati

eskoriatza



2013-10-28  |  astelehena  |  gOIENA14 arrasate

j.b.  |  arrasate

Debagoieneko Erakunde Sani-
tario Integratuaren Osasun 
Ikasgelak antolatuta, mokor 
hezurraren hausturak sortzen 
dituen arazoen gaineko hitzal-
dia egongo da etzi Kulturaten 
(19:00). Debagoieneko Ospitale-
ko doktorea eta ESIko Trauma-
tologia zerbitzuko arduraduna 
den Iñigo Etxebarriak emango 
du hitzaldia; ondo ezagutzen 
du mokorraren haustura zer 
den eta horrek eragiten dituen 
ondorioak nolakoak diren.  

Mokorraren haustura berez 
zer den, zergatik gertatzen den, 
gaixoarengan zein senitarte-
koengan duen eragina nolakoa 

den eta haustura ekiditeko zer 
egin daitekeen azalduko du 
Etxebarriak. Izan ere, moko-
rraren haustura gero eta sarria-
go diagnostikatzen den patolo-
gia da eta hori pairatzen duen 
pertsonen bizitza zein inguru-
koena asko baldintzatzen du.

Debagoieneko ESIren zer-
bitzua herritarrei ahalik eta 
gehien hurbiltzea du helburu 
ekimenak. 

Azaroaren 6an Bergaran 
Hilaren 30ean Kulturaten egon 
ostean, azaroaren 6an Berga-
rako Irizar jauregian ere eman-
go du hitzaldia Iñigo Etxebarriak 
adituak. 

Mokorraren haustura 
hizpide etzi Kulturaten

jOkIN bErEzIArtuA  |  arrasate

Datorren urtean berritu behar 
ditu Gipuzkoako Diputazioak 
autobus zerbitzuen kontzesio 
kontratua eta horregatik Mugi-
kortasun Sailak eta udalek bilera 
irekiak egin dituzte herritarren 
proposamen eta kexak jasotzeko. 
Helburua da garraio publikoaren 
erabilera areagotu eta zerbitzua 
hobetzeko ideiak jasotzea: "Aldun-
diko Mugikortasun Sailak nahi 
duena da herritarren parte hartzea 
sustatu, euren beharrak eta per-
tzepzioak jasotzeko. Gero horiek 
dokumentuetan jasoko dira", adie-
razi zigun Itziar Eizagirre tekni-
kariak Kulturateko Loramendi 
gelan egindako saioan. 

Bailarako herri guztietan egin 
dira saio irekiak eta Arrasatekoa 
izan zen azkena. Proiektuak lau 
fase ditu eta honakoa izan da 

lehena; diagnostikoa egin eta 
herritarren proposamenak jaso 
dituzte. Proposamen gehiago egi-
teko aukera dago oraindik Aldun-
diak horretarako propio jarri 
duen webgunean: www.garraioaho-
betzen.net.  

Hainbat ekarpen saio irekietan 
Hainbat izan ziren Arrasateko 
bilera irekian herritarrek egin 
zituzten ekarpenak. Herritar bat, 
adibidez, kexu agertu zen zenbait 
gidarik ibilbidea aldatzeko ohi-
tura dutelako: "Erabiltzaileren 
bat ospitalean geratu behar den 
galdetu eta ezezkoa jaso ostean, 
beste ibilbide bat egiten du. Horrek 
ospitalean zain dagoena kaltetzen 
du zuzenean. Hori hiru edo lau 
bider pasatu zait dagoeneko". 
Herritar berberak salatu zuen 
gidari batzuek ibilbidea ahalik 

eta azkarren egiten saiatzen dire-
la, erabiltzaileen kalterako. Muga-
rritten –Meca inguruan– geltoki 
bat jartzea ere proposatu zuten.

Era berean, Garibai geltokiko 
markesinak txikiegiak direla uste 
dute askok. Jende gehiago estali 
ahal izateko aukera eman behar-
ko litzatekeela uste dute. Oraingo 
markesina eredua egokia ez dela 
"nahiko orokorra" dela ondorioz-
tatu zuten. 

Udan Debarako zerbitzua 
indartzea ere proposatu zuten, 
"Debara heltzeko ordu eta erdi 
baino gehiago" behar delako. Elo-
rregin –San Prudentzio– geltokia-
rekin arazo handia dagoela ere 
salatu zuten, batez ere ordutegien 
konbinazioak ez direlako "batere 
egokiak". Eizagirrek onartu zuen 
gune horretatik hainbat kexa 
heldu zaizkiela.

Hainbat ekarpen garraio 
publikoa hobetzeko 
aldundiak herritarren kexa eta proposamenak jaso ditu, zerbitzua hobetzeko

Garibaiko geltokia, joan den eguenean. Markesinak handitzeko eskatu dute, besteak beste.  |   jokin bereziartua

Torturaren aurkako parodia egingo dute eguenean, 
Segiko kideen aurkako epaiketaren harira
Eguenean, hilak 31, torturaren aurkako parodia egingo dute Por-
taloian (19:00). Horren harira, Arrasateko ezker abertzaleak 
prentsa oharra atera du: "Torturatzaileei aurre egin behar diegu. 
Batez ere duten babes egitura judizial, mediatiko eta politikoa 
ahuldu behar dugu. Torturatuei gure maitasuna adierazi behar 
diegu, tortura bidez lorturiko deklarazioak eta kondenak arbuia-
tu behar ditugu". Hori da, diotenez, Irati Muxika auziperatuaren 
kasua: "Iratiren balizko zigorra torturaren fruitu pozoindua da". 

Udalak basozain lanetan aritzeko bost langabe 
kontratatuko ditu, Aldundiaren laguntzarekin
Udalak, Aldundiaren laguntzarekin, basozain lanetan aritzeko 
bost langabe kontratutako ditu. Talde buru bat eta lau baso-lan-
gile hartuko dituzte eta kontratuaren iraupena izango da bost 
hilabetekoa. Taldean arituko dira lanean, eta besteak beste 
honako lanak egingo dituzte: garbiketa eta mantenu lanak erre-
ketan, basoetan eta bestelako nekazal zein natura guneetan. 
Aukeraketa prozesuan parte hartu gura duenak BAZen egin 
beharko du eskaera, urriaren 31a baino lehen. 

Hiri Antolamenduaren Plan Orokorra, 197/2006 
doktrina eta epaiketak hizpide bihar, osoko bilkuran
Osoko bilkura egingo da bihar (18:00). Gaien artean aipatzekoa 
da Hiri Antolamenduaren Plan Orokorraren (HAPO) berrikus-
pena egingo dutela. Hau da, dokumentua idazteko finkatutako 
helburuak eta irizpideak aldatu eta osatzeko proposamena egin-
go dute. Bestalde, bi mozio ere landuko dituzte: Bilduk aurkez-
tutakoa, "epaiketa politikoak" desagertzea eskatzen duena, eta 
197/2006 doktrinaren gainean Estrasburgok emandako epaia 
aplikatzea eskatzeko Herri Bilguneak aurkeztuko duena.

O H A R R A K

1954An jAiotAkoAk
Azaroaren 16an egingo dute 
bazkaria. Azaroaren 11a baino 
lehen eman behar da izena, 55 
euro sartuz 3035 0001 57 0011136855 
kontu korronte zenbakian. 

1980An jAiotAkoAk
Azaroaren 23an egingo dute 
bazkaria Sara merenderoan. 
Azaroaren 6a baino lehen eman 
behar da izena; 40 euro sartu 
behar dira 3035 0001 56 0011155838 
kontu zenbakian. Izen abizenak 
jarri behar dira kontzeptu 
moduan; bus hitza jarri behar 
da autobusean joateko. 

1985eAn jAiotAkoAk
Azaroaren 23an egingo dute 
bazkaria Aramaioko Iturrieta 
sagardotegian. Izena eman behar 
da azaroaren 10a baino lehen, 
3035 0023 97 0230084289 kontu 
zenbakian 35 euro sartuta. Izen 
abizenak jarri behar dira kon-
tzeptu moduan. 

1959An jAiotAkoAk
Azaroaren 23an egingo dute 
bazkaria Aldape jatetxean. Aza-
roaren 8rako eman behar da 
izena; 60 euro sartu behar dira 
3035 0047 11 0471084297 kontu 
korronte zenbakian. 

U
dazkena bero-bero iritsi 
da. Politikaren kontu 
zaharrak, atxiloketak, 
epaiketa sumarioak (ani-

mo Irati, LIBRE!), Parot doktrina
-ren azkenak... Eta ekonomiaren 
zurrunbiloarenak, gatazka kolek-
tiboak, soldata jaitsierak, etxe 
kaleratzeak... Eta azken egunotan 
asaldatu gaituen Fagor Etxetres-
nen gainbeherak. 

Eta guztietan, etengabe aldarri-
katzen ari da elkartasuna. Eta 
baikorra izatea dagokigu, herri 
honetan elkartasunak baduelako 
balioa eta izateko arrazoia. Hamai-
ka kontu eta modutan erakutsi 
da elkartasunerako prestutasuna 
eta gaitasuna: eskubide zapal-
tzearen aurka, euskalgintzan, 
ikastoletan, kooperatibetan... 
Baina elkartasunaren ibilbideak 
ere baditu bere ilunak. 

Politikan konpromiso falta aka-
so eta ekonomian harrokeria 
zabarra. Ibilbideak honaino eka-
rri bagaitu, izango da bidean 
ikaspen, kritika eta autokritika-
rik. Erantzukizunak ere ugari, 
gutako bakoitzarenak ere bai. 

Urtetan borrokatu eta eraiki 
den guztia ez baita hemen amai-
tu, goizetik gauera guztia erori 
zaigula iruditu arren. 

Egindako bideak badu du 
bere balioa eta orain ere frogatu 
behar genuke horren gaurkota-
suna.

Elkartasuna ez zait abiapun-
tu txarra iruditzen, eta apaltasun 
pixka bat ere ez, lainoen gainetik 
ibili ondoren, sasien azpira ero-
ri garen honetan. Aurrera 
bolie! 

Laino gainetik 
sasi azpira 

OIhAN 
zubIzArrEtA

n i R e  u s t e z

"urtetan borrokatu 
eta eraiki den guztia 
ez da hemen amaitu; 
bideak badu balioa"
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Badirudi hiriburuko taldeek 
gustua hartu diotela Arrasa-
teko gaztetxeari. Aurreko astean 
Supersweet taldearen zuzene-
koak ikusleak aho zabalik utzi 
eta gero, aste honetan, Kontxa 
inguruan sortutako beste talde 
bati egokitu zaio Kooltur Oste-
gunetako musika maila han-
diari eustea. 

Donostiako Correos taldea 
langilea eta, aldi berean, umo-
retsua da. Iraupen laburreko 
hainbat lan kaleratu ostean, 
La Oreja de Van Gogh taldeak 
urte batzuk lehenago egin zuen 
moduan, 2009an Donostiako 
Pop-rock lehiaketa irabazi 
zuten. Urtebete geroago, eta 
bertan lortutako izen onari 
esker, 2010ean iraupen luzeko 
No es lo que parece diskoa gra-
batu zuten Iker Piedrafitarekin.  
Hari esker, Espainiako jaial-

di garrantzitsu askotan kon-
tzertuak egin zituzten. Urte 
gutxiren buruan industrian 
euren tokitxoa lortzeaz gaine-
ra, soinu propioa izatea ere 
lortu dute.

Diskoetxe eta soinu berria 
Orain, Warner Music-ekin kale-
ratu duten Esponjas para bañar 
el horizonte izeneko disko 
berriarekin datoz, RTVEko Los 
conciertos de Radio 3-en ere 
aurkeztu dutena. Iñaki de Luca-
sekin grabatu duten lanean, 
dotoretasunez landutako elek-
tronika, baxu distortsionatuak, 
power-popa eta estribillo uga-
ri aurki daitezke. 

Kooltur-zaleek talde berezi 
bat ezagutuko dute, eta zale ez 
direnek, talde berritzaile bat 
ezagutzeaz gain, gaztetxeko 
ostegun bereziak ezagutuko 
dituzte. 

Landutako soinu elektronikoa eta 
power-pop berritzailea gaztetxean

Donostiako laukoteak urte gutxitan soinu propioa lortu du.  |   Correos

arrasate herri eskola

Arrasate Herriko Eskolak familien artean mendirako zaletasuna 
bultzatzeko asmotan jarraitzen du. Horregatik, dagoeneko egin dute 
ikasturteko lehen mendi irteera; hain zuzen ere, joan den domekan, 
motxila bete eta Toloño mendira (Araba) joan ziren. Guztira, 97 lagun, 
guraso eta seme-alaba, heldu ziren tontorrera.Egun-pasa ederra egiteko 
aukera izan zuten aurrean zituzten paisaia ikusgarrien laguntzarekin. Ez 
da, bada, azkeneko irteera izango. 

Herri Eskolako
guraso
elkartekoak
Toloñora

imanol gallego

Arrasateko erdigunean aparkatzea ez da erraza, baina askok autoa 
edozein tokitan uzteko ohitura hartu du. Bada, Alfontso X Jakintsua 
plazako bizilagun batek helarazi digunez, Grupo San Juaneko etxeen 
inguruan jendeak autoa edozein modutan lagatzen du: zebra-bideak edo, 
argazkiak erakusten den moduan, espaloi osoa hartuta. Bizilagun horrek 
esandakoaren arabera, oinezkoek oso zail izaten dute auzoko 
espaloietan normal ibiltzea. 

Edozein
tokitan 
aparka 
daiteke? 

I.g.  |  arrasate

Arrasateko eta Urretxuko 
margo taldeek talentu truka-
keta egingo dute. Gauzak 
honela, urretxuarrek euren 
margolanak Arrasatera ekarri 
eta bertan erakutsiko dituzte, 
horren bueltan Arrasateko 
artistek gauza bera egingo 
dute Urretxun. 

Truke berezi hau hurren-
go hilabetean martxan egon-
go da eta azaroaren 8an herri-
ko harresi aretoak, elkartru-
ke  horren  l ehen  f a sea 
hartuko du. Urretxuko Arte 
Ederretako tailerreko ikasleen 
lanak azaroak 17 arte egongo 
dira ikusgai, eta gurean, bes-
te herri batzuetan egiten diren 
artelanez gozatzeko aukera 
polita izango da. 

Ziur arte zale askorentzat, 
truke hau, ikuspuntu berriak 
ezagutzeko parada ezin hobea 
izango dela.

Arrasate 
Margo Taldeak 
elkartrukea 
egingo du
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Azken urteetan Aranzadi zientzia 
elkarteko eta Arkeolan fundazio-
ko ordezkariek hainbat induske-
ta eta zundaketa arkeologiko egin 
dituzte Santa Barbarako gune 
ezberdinetan. Bada, datozen egu-
notan Arkeolaneko Mertxe Urtea-
gak eta Aranzadiko Jose Angel 
Barrutiabengoak gidatuta, eremu 
berri bat irekiko dute. 

Arrasate pasealekuaren gai-
nean egingo dute lan, Barrutia-
bengoak 2010ean lokalizatutako 
XVII. edo XVIII. mendeko itu-
rriaren ondoan. Hau da, Arrasa-
te pasealekutik Goikobalura 
doazen eskaileretan irekiko dute 
eremua; han ere lan egindakoa 
da Barrutiabengoa: "Jose Letona 

historialariak hil aurretik esan 
zidan gune hori aztertu eta man-
tendu beharrekoa zela. Gune 
horretan zundaketa lanak egin 
nituenean horma zati baten aztar-
nak aurkitu nituen eta pentsa-
tzekoa da bertan behaketarako 
gune bat zegoela. Izan ere, bere 
garaian Leintz eta Ugaran baila-
retatik zetozenak ikusteko leku 
ezin aproposagoa zen".  

Udalaren baimena jaso berri 
Iaz Arkeolan fundazioko ardura-
dunek Santa Barbara parkearen 
behealdean gazteluaren dorre zati 
bat zegoela ziurtatzeko aritu ziren 
lanean, baina Urteagak azaldu 
digu aztertutako aztarnen data-
zioak ez dira ordukoak. Horrega-

tik Barrutiabengoak hasitako 
lanarekin jarraituko dute orain, 
indusketa eremua zabalduz: "Ea 
aztarna gehiago aurkitzen ditugun 
eta azalpen baliotsuagoak eman 
ditzakegun", dio Barrutiabengoak. 
Indusketak "ahalik eta azkarren" 

hastea da asmoa, Udalaren bai-
mena jaso dute-eta; eguraldiak 
laguntzen badu baliteke aste hone-
tan bertan ekitea. Gunea altxatu 
eta ikertu ostean berriz ere dena 
estaliko dute, aztarnak behar den 
moduan mantentzeko. 

Arkeolaneko Mertxe Urteaga Santa Barbaran lanean, iaz.  |   jokin bereziartua

Indusketa eremu 
berri bat irekiko dute 
laster Santa Barbaran
arkeolaneko mertxe urteagak eta aranzadiko 
jose angel barrutiabengoak hartuko dute parte
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Antzerkiarekin hasiko da 
azaroko kultur egitaraua
I.E.  |  bergara

Azaroa kultur ekitaldiz beteta 
helduko da gurera. Ohi moduan 
antzezlanak, musika emanal-
diak, zinema proiekzioak, ikas-
taroak eta erakusketak izango 
dira ardatz. 

Hilabeteko lehen egunak 
berarekin ekarriko du lehen 
ekitaldia: Khea Ziater taldeak 
Zabalotegin eskainiko duen 
Satisfaktion antzezlana. Hila-
betearen erditik aurrera hau-
rrendako Biolin magikoa eta 
helduendako Emaztegaiaren 
semea obrak ere izango dira 
ikusgai Zabalotegin.

Zinema zaleendako, sei film 
eskainiko dituzte azaroan. 
Eguaztenero egiten den zine 
klubean Lola versus eta El lado 
bueno de las cosas emango dituz-
te, besteak beste.

Musika formatu ezberdine-
tan helduko da, izan ere, DJ 

emanaldiez gain, etxeko txikie-
nek Kantarin parte hartzeko 
aukera izango dute. Aurten 
diskoteka itxura hartu du karao-
ke saioak.

Bestalde, Musika Bandak 
kalejira eta kontzertua egingo 
ditu Santa Zezilia egunez. 

Ikastaro ugari 
Arlo ezberdinetako ikastaroak 
izango dira azaroan. Hilaren 
amaieratik abendura, esatera-
ko, ahozko komunikazioan 
hastapen saioak emango ditu 
Amaia Arriaran klownak. Argaz-
kilaritza ikastaroak data alda-
tu du eta azaroaren 13tik aben-
duaren 4ra izango da. 

IKT astea egingo dute aza-
roaren 11tik aurrera eta sekto-
re ezberdinetako pertsonei 
ikastaroak emango zaizkie: 
enpresariei, merkatari eta osta-
lariei, eta herritar orori.

Udal Musika Banda iazko jaietan egindako kalejiran.  |  goiena

Udazkena ezin hobeto ari dira aprobetxatzen Pol Poleko betera-
noak eta asteburu honetarako beste irteera bat antolatu dute: 
Canales del Dullara (Burgos) joango dira asteburua pasatzera. 
Egubakoitzean irtengo dira, 06:00etan frontoitik. Txartelak 110 
eurotan daude salgai mendi taldearen bulegoan. Antolatzaileek 
adierazi dutenez, irteera nahiko erraza izango da.

Pol Poleko beteranoak Canales del Dullara egingo 
dute irteera Domu Santu Eguneko asteburuan

Klownaz eta emozioez ikastaroa emango du asteburuan Oihula-
ri Klown taldeak. Egubakoitzean, 17:00etan emango diote hasie-
ra ikastaroari eta domekan bazkalondoan amaituko da. Kanpotik 
datorren jendearendako egokiagoa delako aldatu egin dute ordu-
tegia eta horrek murriztu egin du prezioa: ikastaroa 180 euro 
kostako da, ez 250 euro. Izena eman edo informazio gehiagorako 
formacion@oihulariklown.org helbidera idatz daiteke. 

Ordutegi aldaketak izan dituzte Oihulari Klownek 
asteburu honetarako antolatu duen klown saioek

Presoen aldeko mugimenduak astelehenean iragarri zuen aza-
roaren 17an Zuerako espetxera martxa egingo zuela, Luis Mari 
Azkargorta 'Kanto' ikusteko. Azkenean, ordea, bertan behera 
geratu da asmoa. Azkargorta Parot doktrinak eragindako pre-
soetako bat da eta Estrasburgoko Epaitegiak Pilar del Rioren  
auzian hartutako erabakiaren ostean, berandu baino lehen etxean 
izatea espero dutela adierazi zuen presoen mugimenduak. 

Bertan behera geratu da presoen mugimenduak 
azarorako Zuerako espetxera antolatutako martxa

I.E.  |  bergara

Luzaro Psikomotrizitate eskolak 
25 urte daramatza psikomotrizi-
tateak haurrengan duen garran-
tzia lantzen. Eta urtemuga garran-
tzitsu hori ospatzeko XI Psiko-
motrizitate praktikari buruzko 
jardunaldiak antolatu ditu aza-
roaren 8tik 10era. Jardunaldiak 
Gasteizen izango dira eta Gorpu-

tza haurtzaroan, haren zentzua 
eta esanahia izango du gaitzat. 

Urteurrena gogora ekartzeko 
jardunaldietan Europako ordez-
kariek zein Uned-Bergarako 
Luzaro Psikomotrizitate Eskola-
ko irakasleek hartuko dute par-
te. Juan Cruz Polentinosek, adi-
bidez, Ivan Darrault Limogeseko 
Unibertsitateko Hizkuntza Zien-

tzietako irakasle emerituaren 
itzultzaile lanak egingo ditu.

Azaroaren 10ean mahai-ingu-
rua egingo dute eta Bergarako 
zentroko irakasleek parte hartu-
ko dute bertan. 

Marrazki erakusketa 
Psikomotrizitate praktika egiten 
ari diren haurren marrazki, ipuin, 
argazki eta abarrekin erakuske-
ta egin nahi dute jardunaldietan. 
Herritarrei eskatu diete horre-
lakorik badute Bergarako ikas-
tetxera eramateko.

Psikomotrizitate jardunaldiak 
Luzaro eskolaren urteurrenean

Jon Arroita eta bergararrak, iaz Herioren inguruan egindako lehen bisita gidatuan.  |   goiena

IurE EIzAgIrrE  |  bergara

Azaroaren 1a hurbiltzen doan 
heinean, urte guztian baino hur-
bilago sentitzen da heriotza eta 
utzi gaituztenak gogora ekartze-
ko beharra areagotzen da. Horre-
tarako da, hain zuzen ere, Domo 
Santu Eguna. 

Heriotza misterioz, beldurrez 
edo jakin-minez betetako gaia 
da; egon ezina sortzen die batzuei 
eta ahalik eta gehien jakiteko 
beharra besteei. Bakoitzaren fedea 
albo batera utzita, pertsonen bizi 
lurtarraren amaiera esan nahi 
du baina behin betiko agurra 
emateko moduak errituak eta 
tradizioa sortu ditu.

Horren jakitun eta "heriotza-
ri buruzko ikuspuntu bereziak 
erakusteko helburuarekin", Ber-
garako Udaleko Turismo Sailak 
Herio Anderea (una noble señora): 
II. jardunaldiak antolatu ditu. 
Beldurrak-edo eraginda, askotan 
ahaztu egiten da heriotza eta 
jardunaldi hauetan "Herio etxe-
ko bat gehiago zeneko" garaira 
egingo dute jauzia. 

Aurten ere Angiozar izango 
da jardunaldi horien erdigune. 
Izan ere, Herio Anderearen bidean 
izenpean bi bisita gidatu egingo 

dituzte datorren asteburuan 
auzoan zehar. Egubakoitzean eta 
zapatuan izango dira bisitak, 
11:00etatik aurrera.

Euskal ohituren berri emate-
ko Angiozarko bizilagunekin 
landutako bisitak dira, heriotza-
ren gaineko errituak sustraitik 
berritu daitezkeela erakusteko 
balioko dutenak.

Aurten ere Elizmendi-San 
Migel ibilbidea egingo dute. Beraz, 
Elizmendiko Andra Mariren ingu-
ruko bitxikeriak, Andikoetxe 
tolare-baserria eta Angiozarko 
San Migel eliza, eta sasoi batean 
baserrietan hiltzen zirenak lur-
peratu arte egiten zituzten errituak 
ezagutzeko aukera egongo da.

Berrikuntza moduan, duela 
gutxi eraberritu duten San Pedro 
parrokian egingo dute bisita gida-
tua azaroaren 3an. Irteera horre-
tan parte hartu ahal izateko aurrez 
izena eman behar da Turismo 
bulegoan, 943 779 183 telefono 
zenbakira deituta.

Erakusketa eta hitzaldia 
Bisita gidatuak ez dira jardunal-
dien barruan antolatutako ekin-
tza bakarrak, izan ere, hitzaldia 
eta erakusketa izango dira eta  

hauek ere Angiozar auzoa izango 
dute kokaleku.

Urriaren 30ean Juantxo Mada-
riagak Hila hobira, biziak ase(tze)
ra. Ohiko hiletetan sortutako 
gatazkak hitzaldia emango du 
19:30etik aurrera Angiozarko 
saloian. Angiozarreko hilobien 
inguruan 1500. urtean izandako 
auzi bat aitzaki, hilobien esanahia 
eta hauen inguruko auziak izan-
go ditu hizpide Madariagak.

Aurten argizaiolak hartu 
dituzte tradizioen berrikuntza 
azaltzeko elementu gisa eta aste-
buru guztian zehar argizaiolen 
erakusketa egongo da auzoan. 
Gerediaga Elkarteak lagundu du 
erakusketa hau antolatzen.

Karabana topaketa 
Hilabetea kultura ondarea azter-
tuz hasi eta autokarabana topa-
ketarekin amaituko da. Udalak 
autokarabanendako gune bat 
egokitu du Labegaraietan eta 
azaroaren 29tik abenduaren 1era-
ko topaketak erabiliko ditu hori 
modu ofizialean inauguratzeko. 

Udalak Sorbeltz elkartearekin 
batera antolatu du topaketa eta 
kanpoko zein Bergarako autoka-
rabana zaleak gonbidatu ditu.

bisita gidatuak izango dira asteburuan angiozarren eta san Pedro parrokian

Heriori buruzko euskal 
errituak ezagutzeko 
bigarren aukera
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Egunean, Film Laburren lehia-
ketako irabazleak nortzuk diren 
ezagutzeko parada izan zuten 
Zabalotegi aretora hurbildu ziren 
ikus-entzule guztiek. Izan ere, 3 
urteko geldialdiaren ondoren, 
berriz ere martxan jarri dute 
aurtengoz behintzat, lehiaketa 
hau. Iraila amaierara arte lanak 
aurkezteko epea izan dute inte-
resatuek. Guztira 7 lan aurkeztu 
dira eta horietako 5 Bergarako 
herritarrek eginikoak. 

Josu Uribeetxeberria eta 
Ander Bolibarrek, beste hainbat 

lagunekin batera eginiko Etxe 
huts film laburra izan da garailea. 
400 euroko saria jaso dute eta 
oso pozik azaldu dira. Film ira-
bazleak, 15 minutuko iraupena 
du eta gazte baten inguruko labu-
rra da: Aritz, 25 urteko gaztea, 
etxe okupatu batean bizi da. 
Urteetan norbere bizitza proiek-
tua aurrera eramateko oztopo 
ugarirekin topo egin du, baina 
badirudi okupa ideologian behin 
betiko txokoa aurkitu duela. Bes-
te bi pertsonarekin bizitzen has-
ten denetik aurretik, bere bizitza 
ez da berdina. 

Bigarren saria aldiz, Bergarako 
Lexeia Larrañaga eta Alex Gutie-
rrezek lortu dute Natura eta bere 
edertasunak lanari esker. 300 
euroko saria jaso dute eta film 
honen funtsa natura basati eta 
ikusgarriari arreta pixka bat 
eskaintzea da. Natura bere egoe-
ra garbian ikus daiteke.

Epaimahaiak oso zail izan du 
saridunak aukeratzeko orduan, 
Nagore Narbaiza Kultura tekni-
kariak adierazi zuenez, "deneta-
riko lanak jaso ditugu, bideo 
klipak, laburrak, dokumentalak... 
gaiak ere oso desberdinak izan 

dira eta epaimahaikoek ez dute 
erraza izan". Mahai horretan, 
Antoni Zabala, zine aditua; Amaia 
Labaien, ikus-entzunezkotan adi-
tua; Izaro Aperribai, Gaztetxeko 
zineklubeko ordezkaria eta Maia-
len Madariaga laburmetrai zalea 
izan dira. Gazteria zinegotzi Maren 
Belastegi aritu zen sariak bana-
tzen.

Udaletxetik, oso pozik azaldu 
dira Film Laburren Lehiaketak 
izan duen harreraz, “oso balora-
zio positiboa egiten dugu, hiru 
urteren ostean, berriz ere herri-
tarrak animatu egin dira parte 
hartzera. 7 lan jaso ditugu eta 
horietatik 5 Bergarakoak, beraz, 
ikus-entzunezkoetan harrobia 
dugula esan dezakegu” adierazi 
du Kultur teknikari Nagore Nar-
baizak.

Aurkeztutako beste lanak 
Esan bezala, zazpi lan jaso ditu 
Udalak aurtengo edizioan. Hasie-
ra batean hiru sari banatzeko 
idea zuten, lehen bi sarietan ber-
gararren bat ez bazegoen, herri-
ko lan onenari saria emateko, 

baina azkenean, herritar batek 
saria jaso duenez, lehen eta biga-
rren sariak soilik banatu dira. 

Beste parte hartzaileei dago-
kionez, hauek izan dira egile eta 
euren lanen izenburuak: Unai 
Azkarate bergararraren Baby 
Blues (zirko italiarrean parte 
hartzeko gonbita jaso zuen eta 
lana han bizitakoaren emaitza 
da), Arrasateko Alfredo Crespo-
ren Angel (kanta baten bideokli-
pa da), Jonek Albeniz eta beste 
lagun batzuen Eta orain zer (Zinea 
Orain plataformaren ibilbidean 
oinarritutako dokumentala), Ber-
garako Kale hezitzaileen Ziur 
nago (krisi ekonomiko eta sozia-
lari aurre egiteko gazte talde 
batek egin ditzakeen aldaketen 
inguruan mintzo den laburme-
traia) eta Jokin Oregi eta Mikel 
Larrañagaren Sand, Sea and Spray 
(Manchester ondoko Blackpool 
hirira egindako bidaiaz mintzo 
den laburra da). Denetariko lanak 
aurkeztu dituzte, beraz edizio 
honetara, eta sari banaketan 
harrera oso ona izan zituzten 
lanok, bertaratutakoen artean.

Irabazleak Maren Belastegi Gazteria zinegotziarekin batera.  |   ane etxeberria

'Etxe huts' eta 'Naturaren 
edertasunak' txapeldunak

Film laburren lehiaketako irabazleak ezagutzera eman ziren egunean

Zazpi lan jaso ditu Udalak, horietako bost, bergararrek eginak 

A.E  |  bergara

Bergarako Jardun Euskara elkar-
teak eta Aranzadi ikastolak elkar-
lanean, Tuterako Argia Ikasto-
laren inguruan egindako Badira 
bagara dokumentala aurkeztuko 
dute Bergarako kultur etxean. 
Ekitaldia, proiekzioa eta hitzaldia, 
urriaren 30ean, asteazkena, arra-
tsaldeko 19:00etan izango da. 
Ekitaldi honetan, proiekzio ema-
naldiaz gain Tuterako Argia 
Ikastolako kideak egongo dira, 
bideoa aurkeztu ondoren Nafa-
rroako erriberan jasaten duten 
egoeraren inguruan hitz egin 
ahal izateko.

Erriberako euskararen egoe-
ra salatzea helburu duen Badira, 
Bagara dokumentala Mondragon 
Unibertsitateko Marta Prol, Itxa-
so Frau eta Olatz Artolaren ikas-
leen karrera bukaerako lana izan 

da. 27 minutuan irakasle, ikasle 
eta baita amonek ere, hezkuntza 
talde honen eguneroko lana azal-
tzen dute eta autoreen iritziz 
emakumeek paper bereziki garran-
tzitsu bat bete dute.

Dokumentalaren sinopsia 
Badira Bagara dokumentala eus-
kararen eta Nafarroan hizkutzak 
duen egoeraren inguruan mintzo 
da: "Euskal Herriko hizkuntza 
euskara da. Euskaraz mintzatzen 
dena, euskalduna. Europan sus-
trairik luzeena duen hizkuntze-
tako bat da euskara eta sorrera 
garaietatik etenik gabeko histo-
ria izan du. Hizkuntza isolatua 
da, beste hizkuntza biziekiko 
ahaidetasun genetiko ezagunik 
ez baitauka. Hizkuntza minori-
zatu eta minoritarioa ere bada, 
hiztun gutxiko hizkuntza zapal-

dua baita. Biziraute prozesuan 
egon da betidanik, eta dago. Izan 
ere Euskal Herriko lurretan badi-
ra guneak non euskarak zapal-
kuntza handia bizi duen; Nafa-
rroan esaterako. Euskararen Foru 
Legeak -1986- Nafarroako udale-
rrien artean mugak marrazten 
ditu, eta hiru gune ezberdintzen 
ditu: eremu euskalduna, eremu 
mistoa eta eremu ez euskalduna. 
Ebro ibaiaren inguruan kokatu 
dago Erribera eta Tuterako merin-
dadeak osorik hartzen ditu. Eus-
karaz bizi ahal izateko euskal-
dunen esku-hartzea derrigorrez-
koa da eremu honetan eta Argia 
Ikastola euskara bizirik jarrai-
tzeko borrokan dabil. Oztopo 
instituzionalak gainditzeko deter-
minazioa du".

Argia ikastola ikur da, eus-
kaldunentzat,"zailtasunak bide-
lagun izan arren euskararen alde 
egiten baitu. 28 urte daramatza 
Erribera euskalduntzen eta ibil-
bide honetan emakumeak izan 
dira ardatz. Sorreratik euskara-
tik eta euskaraz aritu baitira 
lanean, euskara sustatuz". Badi-
ra Bagara proiektuak errealita-
te hori plazaratu nahi du eta 
dokumentala da fruitua.

'Badira Bagara' 
dokumentala eguaztenean
tuterako argia ikastolaren gaineko dokumentala 
ikusgai, eguaztenean 19:00tatik aurrera.

Zero Zaborrek martitzenean burutuko duten 
agerraldian parte hartzeko deia luzatu du
Bihar, organiko zein errefusa jasotzeko ontziak banatzen hasiko 
dira eta hori aprobetxatuz, Zero Zabor taldeak agerraldia egingo 
du Azokan, 19:00tatik aurrera. Herritar guztiak agerraldian 
parte hartzeko deialdia luzatu nahi dute taldekoek eta bide batez, 
bergararrak zoriondu nahi dituzte "argi dago bergararrok orain 
arte barruan eraman dugun kezka honen aurrean ekintzetara 
pasatzeko gogoz gaudela. Eta gure hondakinen kudeaketa ardu-
ratsua egiteko garaia iritsi dela" diote taldekideek. 

A.E  |  bergara

Mokor hezurraren haustura 
gertatzeko aukerak handitu 
egiten dira adinean aurrera 
joan ahala. Horrek ondorio kli-
niko eta sozial handiak ditu 
arazo hori sufritzen dutenengan 
eta baita hurbilekoengan ere. 
Hala, Debagoieneko Ospitaleko 
traumatologo eta zirujaua Iñi-
go Etxebarria Foronda Dokto-
reak bi hitzaldi eskainiko ditu, 
bata Arrasaten, eguazten hone-
tan urriak 30, eta bigarrena 

Bergaran, azaroaren 6an. Irizar 
Jauregian izango da hitzaldia 
19:00tatik aurrera eta bertan 
jorratuko diren puntuak haue-
xek: zer da berez mokorraren 
haustura, zergatik gertatzen 
da, gaixo eta senideengan duen 
eragina eta zer egin daitekeen 
ekiditeko. Iñigo Etxebarria ESI-
ko Traumatologia Zerbitzuko 
eta Espainiako Kirurgia Orto-
pedikoko eta Traumatologiako 
Osteoporosiaren Ikerketa Tal-
deko koordinatzailea da.

'Mokorraren haustura nagusiengan' 
hitzaldia azaroaren 6an izango da

Jokin UribetxeberriA   
etA AnDer bolibAr

"Lehen saria jaso dugu eta 
oso pozik gaude emaitzarekin. 
Grabazioa astebetean egin 
genuen, baina horren aurretik 
dagoen lan guztiak denbora 
asko eskatzen du. Irabazitako 
400 euroekin afari goxo batez 
disfrutatuko dugu."

lexeiA lArrAñAgA etA 
Alex gUtierrez 

"Bigarren saria irabazi dugu 
eta oso pozik gaude eginiko 
lanarekin. Natura asko 
gustatzen zaigu eta 
horregatik aukeratu dugu gai 
hau. Lan asko dago bideoaren 
atzetik. Hilabete askoko 
lanaren emaitza da".
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elkar hezi

Jesus Egigurenek eta Angel Amigok Oñatiko txoko esanguratsuak 
bisitatu eta horien gaineko informazioa jaso zuten, lehen eskutik, 
Lope Agirreri buruz berba egitera etorri zirenean. Elkar Heziko 3. 
DBHko ikasleek bisita gidatua antolatu zieten biei Kultur Ondarea 
izeneko ikasgaitik abiatuta. Talde argazkia ere atera zuten.

Egiguren eta Amigoren gidari urgain

LOMCEren eta hezkuntza arloko murrizketen kontra elkarretaratzea egin 
zuten eguen arratsaldean Urgaineko irakasle, guraso eta ikasleek 
Errekaldeko egoitzaren aurrean. LOMCEri ez, guk gure eskola pankartaren 
atzean batu ziren. Txantxiku Ikastolako hainbat irakaslek, gurasok eta 
langilek, bestalde, Bilboko manifestazioan adierazi zuten hezkuntza 
arautu gura duen lege horren kontrako iritzia.

LOMCE-ri
ezetz esan 
dio Urgainek
ere, ozen

E
txeko atarira heldu da. 
Badira urte batzuk kri-
si garaia gerturatu zela, 
baina denok zipriztindu 

gaitu. Langabezia, murrizketak, 
etxe desjabetzeak…eguneroko 
hizketa gai ditugu komunika-
bideetan eta oraingoan gertutik 
ukitu gaitu, Debagoienan.

Mondragon, zuzendaritza, 
kudeaketa txarra, hedapen 
nahia…erantzule jotzea erraza 
da, baina gaiak helduleku asko 
ditu eta sortu diren galdera askok 
ez dute inoiz barruak lasaitzeko 
besteko erantzunik izango. Kon-
tua da ura leporaino iritsi zai-
gula eta une hau balio koope-
ratiboak birplanteatzeko garai 
egokia dela uste dut. Fagor Etxe-
tresnek iceberg batekin egin 

dute talka eta gainontzeko ontzi 
edo txalupek bidaiariak salba-
tzeko inoiz baino ahalegin han-
diagoa egin behar dute. Ezin 
ahaztu, ezin direla konparatu 
Arizmendiarrietaren garaiko 
kooperatibismoa eta egun bizi 
dugun kapitalismoz mozorrotu-
takoa. Argi dago ez direla une 
berak, ez dira ez goxo ezta erra-
zak ere, baina bada aldaketara-
ko unea. Bestalde, norbanakoe-
tan pentsatuta, itolarri batek 
betetzen nau eta lerro hauek 
aprobetxatu nahi ditut, merezi 
duten errespetua helarazi eta 
animoak bidaltzeko. Gaurko 
egoera zein den badakigu, nahiz 
eta ondorioak etorkizunean eza-
gutuko ditugun. Beraz, batu 
ditzagun indarrak eta has gai-
tezen ontzi eta txalupa guztiak 
noranzko berdinean nabigatzen. 
Orain, inoiz baino gehiago elkar-
lanerako garaia baita.

Arraunak 
heltzeko unea

mAItE 
IrIzAr

n i r e  u s t e z

"Orain, 
elkarlanerako 
garaia da"

O.E.  |  oñati

Ostegun Kontalariak izeneko 
ekimenak hasiko da berriz, 
Udal Liburutegiak antolatuta. 
Umeendako zuzeneko ipuin 
kontaketa saioak egitea da eki-
men horren helburua, umeak 
liburutegira eta liburuetara 
erakarriz. Hileko azken egue-
netan izango dira saioak.

Amaia Nekane 
Eguenean hasiko du ikasturtea 
Ostegun Kontalariak programak. 
Amaia Nekane izeneko ipuin 
kontalaria etorriko da liburu-
tegira, 6 eta 10 urte bitarteko 
umeei ipuina kontatzera. Beti-
ko ipuinak eta zoparen bat 

izena da ostegunerako aukera-
tu duen ipuinak. Haur liburu-
tegian izango da ipuin konta-
keta, urriaren 31n, osteguna, 
18:00etan. Hara joateko, baina, 
gonbidapenak eskatu behar 
dira, ume kopuru zehatz baten-
dako tokia dago-eta. Gonbida-
penak haur liburutegian eska-
tu behar dira.

Ume txikiak 
Aurreko ikasturtean bezala, 3 
eta 5 urte arteko umeendako 
saioak ere prestatuko dituzte 
kurtso honetan. Txandakatuz 
joango da adin tartea horrela, 
hurrengo saioa txikiendako 
izango da.

Ostegun Kontalariak ekimena 
hasiko da berriz, eguenean

OIhANA ElOrtzA  |  oñati

Zine kluba noiz eskaintzen hasi 
ziren ez dute gogoan egungo anto-
latzaileek, bai, ordea, "aspaldikoa" 
dela. "70. hamarkadan hasi zela 
bai, baina egia esan ez dakigu 
zein urtetan izan zen. Hori bai, 
ordutik hona ez du etenik izan 
eta indartsu jarraitzen du. Herri-
ko talde ezberdinekin batera ere 
antolatzen ditugu filmak, eta 
herritarrek maite dute zine klu-
ba. Oso pozik gaude, gustura 
gabiltza", dio Anton Azpiazuk, 
Anton Txintxurretarekin batera, 
egungo zine klubaz arduratzen 
dena.

Elizatik gaztetxera 
Garoa zinema aretoa izan zen 
zine klubaren lehen egoitza. Han-
txe estreinatu zen ekimena. "Ni 
bigarren belaunaldikoa naiz, 
nolabait esatearren. Nire aurre-
tik beste batzuk jarri zuten eki-
men hori martxan. Tartean xiren 
Anton Apaolaza eta Pako Arregi 
agustindarra. Arregiren bidez 
hasi ziren, hain zuzen ere, Garoan 
ematen zine klubeko lehen filmak", 
kontatu du Azpiazuk. 

Handik urte batzuetara, filmak 
gaztetxean ematen hasi ziren. 
"Garai hartan hasi nintzen ni, 
Anton Txintxurreta eta Luis 
Aranbururekin batera, besteak 
beste. Super 8 eta 16 mm. forma-
tuetan ematen genituen filmak, 
gogoan dut. Udalak zerbitzu hori 
eskaintzeko interesa erakutsi 
zuen gero eta horrela, Santa Ana-
ra pasa ginen, eta handik, egun-
go zinema aretora", gogoratzen 
du Anton Azpiazuk.

Azpeitiko enpresa baten bitar-
tez ekartzen dituzte filmak azken 
urteetan. "Lehen urteetan geu 
arduratzen ginen, baina modu 
honetara askoz merkeagoa da eta 

eurekin ere gustura gaudenez, 
horrelaxe jarraitzen dugu. Hala 
ere, filma batzuk geuk lortzen 
ditugu, batez ere herriko elkarte 
ezberdinek antolatzen dituzten 
jardunaldien barruan ematen 
ditugunak", jarraitu du.

Herriko taldeekin batera 
Izan ere, herriko talde edo era-
gileek antolatzen dituzten jardu-
naldi ezberdinetako egitarau 
gehienetan, gaiari lotutako filma 
bat ageri ohi da. "Horren azken 

adibidea da, esaterako, joan den 
astean botatako filma, ARG! Argaz-
ki jaialdiaren barruan. Datorren 
hilean, berriz, Aloña Mendiko 
Mendi sailak antolatuko duen 
mendi hamabostaldiari lotutako 
filma bat botako dugu, Autana. 
25ean, berriz, Emakumeen Aur-
kako Biolentziaren Kontrako 
Nazioarteko Eguna da, eta horren 
inguruko filma bat botatzeko ere 
eskatu digute horren bueltan 
lanean dabiltzan herriko taldeak. 
Natur Eskolako ingurumen astea-
ren barruan ere beti aukeratzen 
dugu filma bereziren bat, eta 
berdin Martxoak 8 egunaren 
harira ere. Txileko lan bat dugu 
gordeta orduan botatzeko", aurre-
ratu du Anton Azpiazuk. 

Bere esanetan, zine komer-
tzialetik kanpo dauden lanak 
ekartzen saiatzen dira, baina, 
aldi berean, "ulertzeko oso zailak 
ez direnak". Herritarrek zine 
kluba maite dutela uste du Azpia-
zuk, harrera ona duela herrian, 
eta eurak lanerako gogoz jarrai-
tzen dutela azpimarratu du.

Kultura etxeko zinema aretoan izaten da zine kluba, eguenetan.  |   o.e.

Oñatiko zine kluba: 40 bat 
urte ... eta segi aurrera
Eguenean botako dute denboraldi berriko hirugarren filma, 20:00etan

dAtUA

Lau areto ezberdin izan 
ditu zine klubak historian: 
Garoan, gaztetxean, Santa 
Anan eta kultura etxeko 
zinema aretoan.

4
areto ezberdin
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Z
aborrez bete zaigu 
ingurua: elikagaietan, 
pertsonen moralean, 
politikan, giza erla-

zioetan, komunikabideetan, 
hizkuntzetan, balkoietan.. Eta, 
gaur egun, zaborrekin hiru 
gauza egin daitezke: alde bate-
tik, bere izaera mantenduz 
beste erabilpen bat eman: 
plastikoa, hizkuntza, olioa, 
morala...

Bestetik, kutsakorrak, 
erabilpen bakarrekoak, ondo-
ren deuseztatu eta garbitu 
egin behar dira: esaterako, 
pilak, komunikabideak, orde-
nagailuak..

Eta, azkenik, zabor orga-
nikoa, konposta edo lur-uste-
la. Beraien izaera aldatu eta 
ongarri bihurtzen direnak.

Zabor gehiegi dugu eta 
irtenbidea bilatu nahi badio-
gu bakoitzarekin zer egin 
erabakitzen hasi beharko 
genuke.

Eta horretan gaudela har 
dezagun gure zabor propioa: 
atez-atekoa. Ohitura aldaketa 
beharrezkoa dela agerian da, 
ba goazen orain arteko ohi-
turak aldatzera eta joka deza-
gun denok modu ez ohizko 
batean: Ekologia ardatz izan-
da beste erabilpen edo hainbat 
planteamendu aurkeztuz.. 
Kutsadurak sortzen dituzte-
nak, hondakinen produkzioa 
kontrolaraziz.. (elikagai enpre-
sak, hauteskunde garaiak, 
publizitatea..)...

Hori ikusten ez dugun 
bitartean, oso zaila da herri-
tarrok lur-ustela  bihurtzeko 
prest egotea. Gure ohiturak 
aldatu eta gizartearen eral-
daketan ongarri bakar bihur-
tzeko prest.

Zabor
Bor-Bor!!

"Bakoitzarekin zer 
egin erabakitzen 
hasi beharko 
genuke"

n i r e  u s t e z

OlAtz 
PAgAldAI

M.B. |  aretxabaleta

Aretxabaletako Kurtzebarri esko-
lak ikastaroa antolatu du ostera 
ume txikiak dituzten familien-
dako. Hala, haur txikiei askota-
riko masajeak nola eman iraka-
tsiko dute beste urte batez. 

Azaroan zehar elkartuko dira 
horretarako. Hain justu ere, aza-
roaren 4an, 6an, 11n, 13an eta 
18an eskainiko dute ikastaroa, 
eta izen-ematea dagoeneko zaba-

lik dago: interesa dutenek izena 
eman dezakete 943 79 00 49 tele-
fono zenbakira deituta. 

Jantzi erosoak 
Antolatzaileek jakinarazi dute 0 
eta 6 hilabete arteko ume txikiei 
dagoela zuzenduta ikastaroa. 
Horrekin batera, parte hartzaileei 
gomendatu diete saioetara jantzi 
erosoak eta eskuoihalak eraman 
ditzatela.

Haur masaje ikastaroa eskainiko 
dute azaroan Kurtzebarrin

Sei hilabete arteko umetxoendako dago zuzenduta ikastaroa.  |  loreka

MIrIAN BItErI  |  eskoriatza

Azken hilabeteotan askotariko 
apurketak izan dira Eskoriatzan, 
hala nola, udal pilotalekuan edo 
liburutegi ondoan dagoen jolas 
parkean. Horren aurrean, Udalak 
eta herriko ikastetxeek elkarla-
nean, gaia haurrekin batera 
aztertu dute, eta apurketa horiei 
erantzuteko hainbat ekintza jarri-
ko dituzte martxan.

Datozen asteotan egingo dituz-
te horiek. Esaterako, gaur, aste-
lehena, Haur Hezkuntzako umeek 
horma-irudiak margotuko dituz-
te. Luis Ezeizako neska-mutikoak 

11:00etan hasiko dira horma-iru-
diak egiten liburutegiko eta 
Intxaurtxuetako jolas parkeetan; 
Arizmendikoak, berriz, 10:00etan 
egin dute hitzordua Aranburu-
zabalan eta Dorletan. Margotu 
ostean, esandako parkeetan itsa-
tsiko dituzte horma-irudiak, 
horiek zaintzeko beharra alda-
rrikatzeko. 

Iritzia eman udaletxean
Horrez gain, bihar, martitzena, 
Eskoriatzako udaletxea hartuko 
dute umeek; osoko bilkura dute 
eta 10:00etan. Apurketen gaineko 

hausnarketa sakona egingo dute 
herriko ikastetxeetako neska-mu-
tikoek, eta horren gainean duten 
iritzia ezagutarazteko aukera 
izango dute.  

Datorren astean ere izango 
dute zereginik. Azaroaren 5ean, 
martitzena, bideoa grabatuko 
dute apurketen gaia oinarri har-
tuta. 

Iritzia eman udaletxean
Bestalde, jardunaldiak ere egin-
go dituzte azaroan. Hain justu, 
Aldatzen proiektua jorratuko 
dute. Besteak beste, elkarbizitza, 
errespetua, ingurumena eta apur-
ketak bezalako gaien gaineko 
azterketa egingo dute Luis Ezei-
za ikastetxeko eta Arizmendi 
ikastolako zenbait ikaslek.

Jolasparkeen 
alde egingo dute 
umeek egunotan
Gaur, horma-irudiak margotuko dituzte eta herriko 
parkeetan itsatsi; eta bihar, osoko bilkura dute

Liburutegi ondoko parkean zabua erreta.  |   Mirian biteri

Aretxabaletako Murrukixo 
mendi taldeak argazki lehia-
keta jarri du abian. Irabazlea-
ren lana 2014ko egutegiaren 
azalerako erabiliko dute. Egi-
learen datuak eta argazkien 
deskribapena aurkeztu behar 
dira, martitzenetan, 19:00etatik 
20:00etara, lokalean, zein murru-
xiko@outlook.com helbidean, 
hilaren 29a baino lehen. 

Datorren urteko 
egutegiaren azalaren 
bila dabil Murrukixo

M.B.  |  aretxabaleta

Gipuzkoako Elikagai Bankuak 
boluntarioak behar ditu aza-
roaren 29an eta 30ean elikagaiak 
biltzen laguntzeko. Kanpaina 
Gipuzkoako hainbat herritan 
egingo dute; tartean, Aretxa-
baletan. Supermerkatuan jaso-
ko dira elikagaiak.

Egun bakoitzean lau ordu-
ko hiru txanda izango dira: 
10:00etatik 14:00etara, 14:00eta-
tik 18:00etara eta 18:00etatik 
22:00etara. Boluntarioak, iden-
tifikazio-txalekoak jantzita 
dituztela, merkataritza-gunean 
sartzen direnei poltsa bana 
eskainiko diete; eta irteterakoan 
janariarekin bueltatzea eska-

tuko diete. Poltsak jaso eta 
egokitutako ontzietan utziko 
dituzte elikagaiak. 

Urriaren 30a baino lehen 
Boluntario moduan aritzeko 
asmoa daukatenek mezua bida-
li behar dute bagcoletas@gmail.
com helbidera honako datuekin: 
datu-pertsonalak, telefono zen-
bakia eta lehentasunezko 
herria. Urriaren 30a baino lehen 
egin behar da eskaera. 

Gipuzkoako Elikagai Ban-
kutik jakinarazi dute bolunta-
rio guztiek edozein ezbeharren 
aurka asegurua izango dutela; 
eta sarrera eta irteera orduetan 
aldaketa egon daitezkeela.

Elikagaiak batzeko 
boluntarioak 
bilatzen dabiltza
azaroaren 29an eta 30ean egingo dute 
kanpaina; txandak lau ordukoak izango dira

M.B.  |  eskoriatza

Haurren ikuskizuna dago egue-
nean, 18:00etan, Eskoriatzako 
liburutegian. Hain justu, txo-
txongilo eta aktore arteko erdi-
bidean, ikusleen parte-hartze 
biziko Ipuin lapurrak antzerki 
emanaldi berria izango da. Horre-
tan Toni La Salek izozkien pos-

tu gurpildun bat bultzatuko du. 
Herriko plaza bilatuko du, bertan 
jartzeko eta izozkiak saltzeko. 
Halako batean, telefono dei harri-
garria jasoko du. Bere izozki-sal-
tzaile arropa mozorroa baino ez 
dela esango diote, eta bere bene-
tako eginkizuna… herriko ban-
ketxea lapurtzea dela!. 

Toni La Salek 'Ipuin Lapurra' 
antzeztuko du asteon liburutegian 

Lanaren kartela.  |   toni la sal

Ezohiko osoko bilkura dago 
bihar, martitzena, Eskoriatza-
ko udaletxean, 18:30ean. Beste 
gai askoren artean, datorren 
urteko ordenantza fiskalez, 
2013-2015 urte arteko diru lagun-
tzen plan estrategikoaz eta 
udal etxebizitza tasatuak arau-
tzen dituen udal ordenantza 
aldatzeaz jardungo dute. 

Biharko osoko 
bilkuran ordenantza 
fiskalak landuko dira

EskorIatza

arEtxabalEta
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IurE EIzAgIrrE  |  antzuola

Azkenaldian herrian arratoi 
kopurua hazi egin da, eta, azter-
keta egin ondoren, Udalak zen-
bait ondorio atera ditu. Arratoi 
kopuruaren hazkundea inguruan 
egiten ari diren obrei egotzi 
die, "herrigunekoei bai, baina 
batez ere Abiadura Handiko 
Treneko eta errepide nagusia-
ren azpiegitura obrei".

Egoera hobetzeko hainbat 
neurri hartuko ditu, eta lehena 
arratoien kanpainak egiteko 
beste enpresa bat kontratatzea 
izan da. Joan den eguenean 
hasi zen lanean. Orain arte 
erabilitako pozoia alde batera 
utzi eta gure inguruko baldin-
tza klimatikoetarako "aurrera-
tuagoak eta egokiagoak" diren 
parafinatuzko blokeak erabili-
ko dituzte hemendik aurrera. 
Bloke horiek hezetasunarekiko 

erresistentzia handiagoa dute-
la argitu dute Udaletik.

Kanpainaren emaitzen 
jarraipena egiteko herritarren 
laguntza eskatu du Udalak, 
arratoiren bat ikustean abisua 
pasatzeko galdeginda. 

Peoi baten kontratazioa
Gaurtik aurrera egin ahal izan-
go da Udalak bost hilabeterako 
kontratatzeko asmoa duen peoi 
lanposturako eskaria. Izena 
eman ahal izateko ezinbestekoa 
da Euskal Enplegu Zerbitzuan 
langabe gisa erregistratuta ego-
tea. Eskaria udaletxean egin 
beharko da, azaroaren 5a baino 
lehenago. 

Baldintzak betetzen dituz-
tenek hainbat ariketa gainditu 
beharko dituzte eta aukeratu-
takoa obra eta instalazio publi-
koen mantenuan ariko da. 

Arratoiak akabatzeko 
kanpaina abiatu du Udalak 
arratoien kanpainak egiteko beste enpresa bat 
kontratatu du eta eguenean hasi zen lanean

antzuola

elgeta

Aurreko astean Elgetan egindako batzar irekia, zaborrez.  |  l.z.

lArrAItz zEbErIO  |  elgeta

Hogei bat herritar elkartu ziren 
eguaztenean udaletxean egin 
zuten zaborren gaineko infor-
mazio hitzaldian. Eta udal ordez-
kariak ere izan ziren: Aralar
-Independenteak taldeko Oxel 
Erostarbe eta Iban Retolatza, 
Bilduko Janire Lazkano eta EAJ-
ko Maria Jesus Lete, hain zuzen 
ere. Hitzaldian izan zen, baita 
ere, Elgeta Zero Zabor Taldeko 
ordezkaritza zabala.

Mankomunitateko bi tekni-
karik azaldu zuten herritarrek 
sortzen dituzten hondakinekin 
zer egiten den. Sailkatuta jasotzen 
diren hondakinek —Elgetan 
%39,90— badute irtenbide bat, 
nork berea. Nahastuta jasotzen 
den zaborra, ordea, zabortegira 
doa; Elgetaren kasuan, %60. Pro-
blematika handia sortzen du zabor 
horrek: ingurumen arazoak, alde 

batetik, eta gastu ekonomiko 
handia, bestetik. Teknikariek 
jakinarazi zuten tonako 142 euro 
ordaintzen direla eta Elgetatik 
zabortegira doan materiaren %80 
sailka daitekeela. Hala, komeni 
da gehiago sailkatzea. Horren 
harira, udal talde politikoek ados-
tuta dute hondakinen %70-80 
sailkatzera heltzeko neurriak 
hartzea. Baita neurri horien gai-
nean herritarrei galdetzea ere; 
Udalak abendurako iragarri zuen 
herri kontsulta. Hitzaldian, tek-
nikariek esan zuten komeni dela 
gehiago sailkatzea, baita ondo 
sailkatzea ere. "Sailkatuta batu-
tako hondakinek gai desegoki 
gutxi badituzte, erraztu egiten 
da tratamendua, eta, diru iturri 
ere badenez, Mankomunitatea-
rendako komeni da ahalegina 
egitea", esan zuen Oihana Agirre 
teknikariak.

azaroan bilerak herritarrekin
Beasaingo Sasietako zabortegira 
doa Elgetan sortzen den zaborra. 
2016rako, ordea, itxita behar 
dute zabortegi konbentzional 
guztiek. "Badago tartea, baina, 
Europatik datozen zuzentarauak 
ikusita, unea iritsi da Elgetan 
ere erabakia hartzeko", esan 
zuen Agirrek. 

Abenduko herri galdeketari 
begira Oxel Erostarbe alkateak 
hitzaldian jakinarazi zuen Udalak 
azaroan abiaraziko dituela bile-
rak herritarrekin. Eta batzarre-
ra joandako herritarrek galdetu-
ta esan zuen Elgetako Udalak 
aurten aplikatuko duela auzo-
konposta eta auto-konposta egi-
tearren aginduta dauden hobariak. 
Hondakinak bereizita jasotzeko 
herriko kaleetan ipintzekoak 
diren zakarrontzi berriak ere 
eskatuta daudela esan zuen. 

Zabortegi konbentzionalera doa, oraindik 
ere, Elgetan sortzen den zaborraren %60
abenduko herri galdeketari begira oxel erostarbe alkateak aurreratu du 
udalak azaroan abiaraziko dituela herritarrekin egin nahi dituen bilerak

ubANE mAdErA  |  leintz gatzaga

Bukatu dira ehiza kontuak aur-
tengo ikasturteari dagokionez. 
Bukatu dira, ezen joan den aste-
ko eguaztenean osoko bilkura 
berezia egin zuen udalbatzarrak, 
hain justu ere, behin-behinean 
erabakitako adjudikazioei behin 
betiko izaera emateko. Bestela 
esanda, enkante eta prozedura 

negoziatuetan proposatutakoari 
onespena eman dio udalbatzarrak. 
Udaletxetik adierazitakoaren 
arabera, "tramite hutsa" izan da 
joan den asteko osoko bilkuran 
egindakoa.

Datorren urteko zergak
Gauzak horrela, datozen eguno-
tan mahai gainean zerga kontuak 

izango ditu nagusiki Udal Gober-
nuak; 2014ko ordenantza fiskalak, 
hain justu ere.

Osoko bilkuran landuko dute 
gaia, udalbatzarrak ohi duen 
moduan. Bertara proposamena 
eraman eta bertan hartuko dute 
erabakia. Ordenantza fiskaletan 
zehazten dena da zenbat ordain-
du beharko duten gatzagarrek 
datorren urteko zergei dagokienez:  
zaborra, ura, IBIa… eta bestela-
koak. 

Edozelan ere, oraindik zehaz-
tu barik dago osoko bilkura hori 
noiz egingo duten. Hori bai, orde-
nantza fiskalak urtea bukatu 
aurretik lantzen den gaia izanda, 
datozen asteotan egingo dute.

Ehiza kontuen azkena osokoan, eta 
ordenantza fiskalak aurrerantzean 
Datozen asteotan eutsiko dio udal gobernuak 
2014ari dagozkien ordenantza fiskalen gaiari

leintz- gatzaga

jOkIN bErEzIArtuA  |  aramaio

Berdintasun Plana egiteko diag-
nostikoa egin zuen iaz Udalak. 
Horretarako Daiteke gizarte 
aholkularitza enpresarekin ari-
tu ziren lanean, Aramaion Ber-
dintasun Plan eraginkor bat 
egiteko abiapuntua zehazteko. 
2012ko urrian elkarteekin zein 
herritarrekin egin zituzten bile-
rak eta ekarpen haietatik zein 
Daiteke enpresako teknikariek 
jasotako informaziotik osatu 
zuten diagnostikoa. 

Elkarteei dagokienez, elkar-
teon sorrera-urtea, helburuak 
eta Udalarekin duten harrema-
na galdetzeaz gain, bazkide edo 
partaideen artean eta ardura 
postuetan zenbat gizonezko eta 
zenbat emakumezko dauden 

galdetu zuten. Orduan argi gera-
tu zen Aramaio oso bizirik 
dagoen herria dela. Gazteria, 
Migrazioa eta Berdintasuna 
Sailak bideratu zuen ekimena 
eta batzorde hori izan da orain 
diagnostikoa Udalaren webgu-
nean jarri duena: www.aramaio.
org. Informazio guztia modu 
erraz baten kontsulta daiteke.

Kulturen arteko tailerra
Bestalde, kulturen arteko tai-
lerra abiatu gura du Tau fun-
dazioarekin batera. Udaletxeko 
osoko bilkuren aretoan egingo 
dute bilera, azaroaren 9an (11:00
-13:00). Ekitaldi irekia izango 
da eta urriaren 31a baino lehen 
izena ematea eskatu dute, uda-
letxean (945 44 50 16). 

Berdintasun egoeraren 
diagnostikoa, erraz 
kontsultatzeko moduan 
udalaren webgunean jarri dute iazko abenduan 
aurkeztutako txosten osoaren laburpena 

2012ko urrian herriko elkarteekin egindako bilera.  |  jokin bereziartua

aramaio
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Goiena Klubeko urriko zozketak
goiena Klubeko bazkideok irabaz ditzakezuen sariak hauek dira. Hartu parte!

Liburuak
Nola sentitzen zara?, 
Matiasen ametsa, Hartza ehi-
zatzera goaz umeentzako hiru 
liburu sorta  
Parte hartzeko sariaren izena: 
Liburu sorta

Otarrak
HARREMAN DENDAri esker 
bidezko merkataritzako pro-
duktuez osaturiko 2 otar 
zozketatuko ditugu.  
Parte hartzeko sariaren izena: 
Harreman

DVD-Liburua
Bernardo Atxaga eta Jabier 
Muguruzaren Paradisua eta 
katuak errezitaldiaren hiru 
DVD-liburu.  
Parte hartzeko sariaren izena: 
Paradisua eta katuak

Sarrerak
Arrikrutz kobak bisitatzeko,
6 sarrera zozketatuko ditugu.  
Parte hartzeko sariaren izena: 
Arrikrutz

3 DVD
Azken Egunak gurian. 
Aitor Arregiren dokumentala.  
Parte hartzeko sariaren izena: 
Guria

PARtE HARtzEKO: 

SMS: KLUBA sariaren izena [bazkidearen zenbakia] 215800 zenbakira 

telefonoz: 943 25 05 05 
E-postaz: kluba@goiena.com 

WhatsApp: KLUBA sariaren izena [bazkidearen zenbakia] 688 69 00 07 zenbakira. 

Parte-hartzaileen artean egingo da zozketa.

SMSaren kostua: 0,15 euro + BEZa mezu bakoitzeko. Indarrean dagoen LOPD 15/1999 legearen arabera, jakinarazten dizugu zure datu pertsonalak Goiena Komunikazio Taldearen fitxategi automatizatu baten sartuko direla. 

Datu-bilketa honen helburu bakarra da indarrean dagoen sustapena gestionatzea. Eskubidea izango duzu datuotan sartzeko, haiek zuzentzeko edo ezeztatzeko, helbide honetara idatzita: kluba@goiena.com

Euskara irabazle, denok irabazle!

Otarrak
DEBAgOIENEKO BASERRI 
SAREAri esker baserriko pro-
duktuez osaturiko 4 otar.  
Parte hartzeko sariaren izena: 
Baserrisarea

Realeko ekipamendua
Etxeko txikiarentzat Realeko ekipamendua.  
Parte hartzeko sariaren izena: 
Reala
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ANE EtxEbErrIA  |  antzuola

Nahi eta ezin. Antzuola saiatu 
zen, behin eta berriz, baina ez 
zuen garaipena lortzerik izan, 
azkenengo minutuan Beriok gol 
bikaina sartu baitzuen. Hasiera
-hasieratik partidu nahiko ore-
katua izan zen. Lehen zatian bi 

taldeetako jokalariek presioa 
sartu eta aukera bat baino gehia-
go izan zuten. Beriok oso partidu 
ordenatua jokatu zuen eta Antzuo-
lak, aldiz, joko oso bizia erakutsi 
zuen, azkar jokatu zuen, pase 
askorekin. 

Lehenengo gola Berioko Pablok 
lortu zuen, estrategiazko jokaldi 
baten ondoren. Jon Iturbe atezain 
antzuolarrak ezin izan zuen ezer 
egin hura gelditzeko. Baina etxe-
koek ez zuten amore eman eta 
lehen zatia amaitzeko 10 minutu 
eskas falta zirenean, Aranak, 
jokaldi polit baten ondoren, gola 
sartu eta partidua berdintzea 
lortu zuen. Ondoren beste auke-
ra batzuk ere izan zituzten etxe-

koek. Josu Zubikarai eta Julen 
Arana behin eta berriz saiatu 
ziren, baina ez zuten zorterik 
izan. Lehen zatian, bi taldeek 
ondo jokatu zuten, baina etxekoek 
baloi geldietan asko sufritu zuten 
eta Beriokoek min non egin jakin 
zuten. 

Bigarren zatian ere indartsu 
Bigarren zatian ere, gogotsu eta 
indartsu atera ziren etxekoak, 
presio handia sartu eta aukera 
politak izan zituzten, baina 15. 
minutuan Iñaki Agirrek, arrisku 
gutxiko jokaldi batean akats bat 
izan eta bere atean sartu zuen 
gola. Baina elastiko gorridun 
mutilek ez zuten amore eman eta 

dena eman zuten bigarrena sar-
tu eta berdinketa lortzeko. Minu-
tu gutxi batzuk besterik ez zituz-
ten behar izan euren helburua 
lortzeko, izan ere, 19. minutuan 
gutxi gorabehera, Longaresek 
buruz gola sartu zuen.

Berdinketarekin nahikoa ez 
eta  hirugarrena lortzeko aukera 
asko izan zituzten etxekoek. Bai-
ta Berioko jokalariek ere. Momen-
tu honetatik aurrera, txartelak 
ateratzen hasi zen epailea; guz-
tira hiru antzuolarrek txartel 
horia ikusi zuten. Berioko bi 
jokalari ere txartel horiarekin 
zigortuak izan ziren. Partidu 
orekatu honetan, akats ugari ere 
izan ziren, Berioko jokalariek 

aukera bat baino gehiago barka-
tu zuten, baina Antzuola ez zen 
gutxiago izan eta, Arana prota-
gonista, aukera arriskutsu eta 
interesgarri ugari izan zituen. 

Bazirudien bi eta bikoarekin 
amaituko zela partidua, baina 
azkenengo minutuan, Erik Jime-
nez Berioko jokalariak gol ikus-
garri eta bikaina sartu zuen. 2 
eta 3koa izan zen, eta etxekoen 
aurpegietan atsekabea eta amorrua 
irudikatu zen. Orduan, denbora 
galtze aldera, Berioko entrena-
tzaileak jokalari aldaketak buru-
tu zituen. Nahi eta ezin, Antzuo-
la ez zen Berio baino gutxiago 
izan, baina azkenean hiru puntuak 
lortzerik ez zuten izan. 

azkenengo minutuan irabazi zuen Beriok

Partidu nahiko orekatua izan zen, bi taldeak fin

Bere atean gola sartu arren, etxekoak indartsu

antzuolak ezin 
izan zuen 
garaipena lortu

Partiduko une bat.  |   josetxo arantzaBal

"Berio ez da gu 
baino gehiago 
izan. Partidu 
parekatua izan 
da gaurkoa"
Iñaki agirre 
Fris, taldeko 
k a p i t a i n a , 
atsekabetuta 
zegoen parti-
du amaieran, 
izan ere, zoritxarrezko prota-
gonista izan zen bere atean 
gola sartu zuelako eta azke-
neko minutuan partidua gal-
du zutelako, berriz ere.
Partidu nahiko orekatua izan 
da, ezta?
Bai, Berio ez da gu baino gehia-
go izan. lehenengo zatian 
berotzen aritu naiz eta ez dut 
asko ikusi, baina nahiko pare-
katuta ibili gara. eurek aukera 
asko izan dituzte eta guk ere 
aukera garbi ugari izan dugu.
Azkenengo minutuan galtzea 
tristea da, ezta?
Bai, egia esan behar bada. 
Partidu ona egin dugu, auke-
ra asko izan ditugu, baina ez 
dugu jakin jokaldiei amaiera 
ona ematen. Beriok, aldiz, bai, 
aukera asko izan ditu eta jakin 
egin du azken pauso hori ema-
ten. Gainera, azkeneko hainbat 
partidutan gaurko gauza bera 
gertatu zaigu: aukerak izan 
eta, hala ere, azkeneko minu-
tutan partidua galdu dugu.
Zoritxarrez, protagonista 
izan zara, gola zuen atean 
sartzeagatik...
Bai, hala da. Pena izan da. 

iñaki agirre 'fris' 
kaPItaIna

GoIena

A.E  |  BerGara

Markagailura gol bakarra igo 
bazen ere, Aitor Arrate entrena-
tzaileak urteko "partidu onena" 
izan zela adierazi zuen. Arrate 
oso pozik azaldu zen bere joka-
lariek eginiko lanarekin eta era-
kutsitako jarrerarekin. Partidu 

borobila eta aukeraz betetakoa 
izan zen, gerturatutako guztien-
tzako liluragarria. 

Lehenengo zatiko 28. minutuan 
sartu zuen gola Enekok eta, nahiz 
eta gehiago sartzerik ez lortu, 
lehenengo zatiko azkenengo minu-
tuetan eta baita bigarreneko 
hasierakoetan, aukera garbi asko 
izan zituen Bergarak. Atezaina-
ren aurrean bakar-bakarrik behin 
baino gehiagotan egon eta ezin 
izan zuten gol gehiago sartzerik 
izan. Markagailuan kopuru txikia 
ikusi arren, "partidu oso berezia 
jokatu dugu. Oso konpletoa izan 

da", adierazi zuen Arratek. Biga-
rren zatiko minutu askotan, par-
tiduaren "jaun eta jabeak izan 
gara, ondo jokatu dugu bai defen-
tsan eta baita erasoan ere, pena 
bakarra gol gehiago sartu ez iza-
na da", adierazi zuen, pozik. 

Partiduko gol bakarra lehe-
nengo zatian eta Enekok sartu 
bazuen ere, protagonismoa ez zuen 
jokalari bakar batek izan, "talde 
osoa izan da protagonista, oroko-
rrean jokalari guztiek partidu oso 
ona egin dute, ezin dut bat nabar-
mendu, guztiek eman baitute dena", 
esan zuen entrenatzaileak. 

golik jaso gabe, lehen aldiz
Aitor Arrate Bergarako entrena-
tzailea defentsiboki eginiko lanaz 
harro zegoen, baita atea hutsean 
lagatzeaz ere, izan ere, "lehen 
aldia da ez dugula gol bat jasotzen 
eta aste guztian, entrenamendue-
tan, horretaz mentalizatzen ibili 
ondoren, gaurkoan lortu dugu 
atea zeroan ustea, oso garrantzi-
tsua da hori", adierazi zuen, 
harro. 

sailkapena
Bergara 11 punturekin sailka-
peneko lehenego postuetan dago, 
beste hainbat talderekin ber-
dinduta. Hurrengo partidua  
etxetik kanpo izango du, baina 
ez dira oso urrutira joango, 
Aloñaren aurkako partidua bai-
taukate azaroaren 7an. Derbia, 
beraz, txantxikuarrak mahone-
roen aurka. 

aukeraz betetako partidu bikaina 
jokatuz, garaipena bergararrentzat
Markagailura gol bakarra igo bazen ere, partidu zoragarria izan zen

Bergararrek Agosorrinen jokatutako partiduko une bat.  |   josetxo arantzaBal

antzuola: Jon,Julen, Asier, Imanol, 
Atxen, Markel, Bak, Josu, Aitor, Ander, 
Oinatz. Aulkian: Marda, Fris, Txanbo, 
Jontxu, Hasier, Faran eta Mikel.  
Berio: Luis, Plaza, Pablo, Joel, Aimar, 
Xabi, Beraza, Toki, Axi, Villena, 
Guerrero. Aulkian: Javi, Gorka, Pikabea, 
Igor, Erik, Mani eta Martinez. 
Beste: Asteburu luzean jokatutako 
partidua izan bazen ere, nahiko jende 
hurbildu zen Eztala futbol zelaira. 
Partiduaren amaieran, atsekabea eta 
amorrua izan ziren nagusi etxekoen 
aurpegietan, azkenengo minutuan hiru 
puntuak galtzeak min handia egin 
zien-eta jokalariei.  

FITXA TEKNIKOAeMaiTza

2-3
antzuola

BerIo

eMaiTza

1-0
BerGara

tourInG

A.E  |  arrasate

Erregional preferente mailan 
bosgarren jardunaldia jokatu 
dute asteburuan. Arrasateko 
futbolariek, gainera, aurkari 
gogorra bisitatzera joan dira, 
Urola talde liderra, zehazki.

Arrasateko taldeak Zuma-
rragara egin zuen bidaia eta 
partidu eskasa jokatu zuten. 
Izan ere, gol asko jaso zituzten; 
guztira, sei. Azken emaitza 6-1 
izan zen.

Aurreko jardunaldian garai-
pena lortu zuten Ilintxaren 
aurka eta horrek konfiantza 
hartzeko aukera eman zion 
taldeari, baina, asteburu hone-
tan, ezin izan dute ezer egin. 
Urola lehenengo da sailkape-
nean, eta jokatu dituen parti-
du guztietan garaipena lortu 
du; ez du, hortaz, porrotik 
ezagutu oraindik ere.

neskek atsedena 
Mutilek ez bezala, Mondrako 
neskek atseden asteburua izan 
dute. Momentuz ez dute partidu 
bat ere irabazi eta azkenengo 
daude sailkapenean. Datorren 
asteburuan, baina, partidua 
izango dute, eta zaila, gainera, 
liderraren aurka jokatuko bai-
tute Mojategin. Pauldarrak 
talde bizkaitarra izango da, 
beraz, Arrasaten. Talde liderrak 
18 puntu ditu, eta arrasatearrek, 
aldiz, huts.

Urola gehiago izan zen, eta Mondra, 
burumakur, punturik gabe itzuli zen etxera

ohorezko erregionala

erregional Maila

UDak berdindu eta 
aloñak galdu egin zuen 

A.E  |  arrasate

UDAko jokalariek partidu ona 
jokatu zuten, Alberto Albiste-
gi entrenatzailearen esanetan: 
"Bigarren zatian lehenegoan 
baino hobeto jokatu dugu, bai-
na ezin izan dugu golik sartu. 
Lastima, partidu ona egin 
dugulako". Nahiz eta aretxa-
baletarrek ere punturik ez 
lortu, entrenatzailea oso pozik 
azaldu zen jokalariek eginiko 
lanarekin. Azkenean, huts eta 

huts egin zuten Anaitasunaren 
aurka.  

aloñak ezin irabazi 
Aloñako entrenatzaile Andoni 
Azkargortak taldeak bi aur-
pegi izan zituela adierazi zion 
GOIENAri: "Bi aurpegi izan 
ditugu, bata lehenengo zatian 
erakutsi duguna, oso ondo 
ibili gara-eta lehenengo 45 
minututan, aukerak izan ditu-
gu, baina ezin izan dugu golik 

sartu. Bigarren zatiko lehen 
minutuetan gola sartu digute 
eta hortik aurrera ezin izan 
dugu ezer egin". 

Akats asko egin zituzten 
oñatiarrek, baina "akatsak 
zuzendu eta horietatik ikas-
teko balioko digute", zioen 
Andoni Azkargorta entrena-
tzaileak. Aloñak Hondarribian 
jokatu eta galdu duen lehene-
tariko partidua izan zen zapa-
tukoa.

uDak jokatutako partidua 0-0 amaitu zen eta 
aloñak bigarren zati ahul batean galdu zuen, 0-1

ohorezko erregionala

Mojategin jokatutako partidu batean.  |   GoIena
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26 | squash | Euskadiko txapelketa jokatu da Arrasaten

ohorezko erregionala

aNE EtxEbErrIa  |  antzuola

Nahi eta ezin. Antzuola saiatu 
zen, behin eta berriz, baina ez 
zuen garaipena lortzerik izan, 
azkenengo minutuan Beriok gol 
bikaina sartu baitzuen. Hasiera
-hasieratik partidu nahiko ore-
katua izan zen. Lehen zatian bi 

taldeetako jokalariek presioa 
sartu eta aukera bat baino gehia-
go izan zuten. Beriok oso partidu 
ordenatua jokatu zuen eta Antzuo-
lak, aldiz, joko oso bizia erakutsi 
zuen, azkar jokatu zuen, pase 
askorekin. 

Lehenengo gola Berioko Pablok 
lortu zuen, estrategiazko jokaldi 
baten ondoren. Jon Iturbe atezain 
antzuolarrak ezin izan zuen ezer 
egin hura gelditzeko. Baina etxe-
koek ez zuten amore eman eta 
lehen zatia amaitzeko 10 minutu 
eskas falta zirenean, Aranak, 
jokaldi polit baten ondoren, gola 
sartu eta partidua berdintzea 
lortu zuen. Ondoren beste auke-
ra batzuk ere izan zituzten etxe-

koek. Josu Zubikarai eta Julen 
Arana behin eta berriz saiatu 
ziren, baina ez zuten zorterik 
izan. Lehen zatian, bi taldeek 
ondo jokatu zuten, baina etxekoek 
baloi geldietan asko sufritu zuten 
eta Beriokoek min non egin jakin 
zuten. 

Bigarren zatian ere indartsu 
Bigarren zatian ere, gogotsu eta 
indartsu atera ziren etxekoak, 
presio handia sartu eta aukera 
politak izan zituzten, baina 15. 
minutuan Iñaki Agirrek, arrisku 
gutxiko jokaldi batean akats bat 
izan eta bere atean sartu zuen 
gola. Baina elastiko gorridun 
mutilek ez zuten amore eman eta 

dena eman zuten bigarrena sar-
tu eta berdinketa lortzeko. Minu-
tu gutxi batzuk besterik ez zituz-
ten behar izan euren helburua 
lortzeko, izan ere, 19. minutuan 
gutxi gorabehera, Longaresek 
buruz gola sartu zuen.

Berdinketarekin nahikoa ez 
eta  hirugarrena lortzeko aukera 
asko izan zituzten etxekoek. Bai-
ta Berioko jokalariek ere. Momen-
tu honetatik aurrera, txartelak 
ateratzen hasi zen epailea; guz-
tira hiru antzuolarrek txartel 
horia ikusi zuten. Berioko bi 
jokalari ere txartel horiarekin 
zigortuak izan ziren. Partidu 
orekatu honetan, akats ugari ere 
izan ziren, Berioko jokalariek 

aukera bat baino gehiago barka-
tu zuten, baina Antzuola ez zen 
gutxiago izan eta, Arana prota-
gonista, aukera arriskutsu eta 
interesgarri ugari izan zituen. 

Bazirudien bi eta bikoarekin 
amaituko zela partidua, baina 
azkenengo minutuan, Erik Jime-
nez Berioko jokalariak gol ikus-
garri eta bikaina sartu zuen. 2 
eta 3koa izan zen, eta etxekoen 
aurpegietan atsekabea eta amorrua 
irudikatu zen. Orduan, denbora 
galtze aldera, Berioko entrena-
tzaileak jokalari aldaketak buru-
tu zituen. Nahi eta ezin, Antzuo-
la ez zen Berio baino gutxiago 
izan, baina azkenean hiru puntuak 
lortzerik ez zuten izan. 

azkenengo minutuan irabazi zuen Beriok

Partidu nahiko orekatua izan zen, bi taldeak fin

Bere atean gola sartu arren, etxekoak indartsu

antzuolak ezin 
izan zuen 
garaipena lortu

Partiduko une bat.  |   josetxo arantzaBal

"Berio ez da gu 
baino gehiago 
izan. Partidu 
parekatua izan 
da gaurkoa"
Iñaki agirre 
Fris, taldeko 
k a p i t a i n a , 
atsekabetuta 
zegoen parti-
du amaieran, 
izan ere, zoritxarrezko prota-
gonista izan zen bere atean 
gola sartu zuelako eta azke-
neko minutuan partidua gal-
du zutelako, berriz ere.
Partidu nahiko orekatua izan 
da, ezta?
Bai, Berio ez da gu baino gehia-
go izan. lehenengo zatian 
berotzen aritu naiz eta ez dut 
asko ikusi, baina nahiko pare-
katuta ibili gara. eurek aukera 
asko izan dituzte eta guk ere 
aukera garbi ugari izan dugu.
azkenengo minutuan galtzea 
tristea da, ezta?
Bai, egia esan behar bada. 
Partidu ona egin dugu, auke-
ra asko izan ditugu, baina ez 
dugu jakin jokaldiei amaiera 
ona ematen. Beriok, aldiz, bai, 
aukera asko izan ditu eta jakin 
egin du azken pauso hori ema-
ten. Gainera, azkeneko hainbat 
partidutan gaurko gauza bera 
gertatu zaigu: aukerak izan 
eta, hala ere, azkeneko minu-
tutan partidua galdu dugu.
Zoritxarrez, protagonista 
izan zara, gola zuen atean 
sartzeagatik...
Bai, hala da. Pena izan da. 

iñaki agirre 'fris' 
kaPItaIna

GoIena

a.E  |  BerGara

Markagailura gol bakarra igo 
bazen ere, Aitor Arrate entrena-
tzaileak urteko "partidu onena" 
izan zela adierazi zuen. Arrate 
oso pozik azaldu zen bere joka-
lariek eginiko lanarekin eta era-
kutsitako jarrerarekin. Partidu 

borobila eta aukeraz betetakoa 
izan zen, gerturatutako guztien-
tzako liluragarria. 

Lehenengo zatiko 28. minutuan 
sartu zuen gola Enekok eta, nahiz 
eta gehiago sartzerik ez lortu, 
lehenengo zatiko azkenengo minu-
tuetan eta baita bigarreneko 
hasierakoetan, aukera garbi asko 
izan zituen Bergarak. Atezaina-
ren aurrean bakar-bakarrik behin 
baino gehiagotan egon eta ezin 
izan zuten gol gehiago sartzerik 
izan. Markagailuan kopuru txikia 
ikusi arren, "partidu oso berezia 
jokatu dugu. Oso konpletoa izan 

da", adierazi zuen Arratek. Biga-
rren zatiko minutu askotan, par-
tiduaren "jaun eta jabeak izan 
gara, ondo jokatu dugu bai defen-
tsan eta baita erasoan ere, pena 
bakarra gol gehiago sartu ez iza-
na da", adierazi zuen, pozik. 

Partiduko gol bakarra lehe-
nengo zatian eta Enekok sartu 
bazuen ere, protagonismoa ez zuen 
jokalari bakar batek izan, "talde 
osoa izan da protagonista, oroko-
rrean jokalari guztiek partidu oso 
ona egin dute, ezin dut bat nabar-
mendu, guztiek eman baitute dena", 
esan zuen entrenatzaileak. 

golik jaso gabe, lehen aldiz
Aitor Arrate Bergarako entrena-
tzailea defentsiboki eginiko lanaz 
harro zegoen, baita atea hutsean 
lagatzeaz ere, izan ere, "lehen 
aldia da ez dugula gol bat jasotzen 
eta aste guztian, entrenamendue-
tan, horretaz mentalizatzen ibili 
ondoren, gaurkoan lortu dugu 
atea zeroan ustea, oso garrantzi-
tsua da hori", adierazi zuen, 
harro. 

sailkapena
Bergara 11 punturekin sailka-
peneko lehenego postuetan dago, 
beste hainbat talderekin ber-
dinduta. Hurrengo partidua  
etxetik kanpo izango du, baina 
ez dira oso urrutira joango, 
Aloñaren aurkako partidua bai-
taukate azaroaren 7an. Derbia, 
beraz, txantxikuarrak mahone-
roen aurka. 

aukeraz betetako partidu bikaina 
jokatuz, garaipena bergararrentzat
Markagailura gol bakarra igo bazen ere, partidu zoragarria izan zen

Bergararrek Agosorrinen jokatutako partiduko une bat.  |   josetxo arantzaBal

antzuola: Jon,Julen, Asier, Imanol, 
Atxen, Markel, Bak, Josu, Aitor, Ander, 
Oinatz. Aulkian: Marda, Fris, Txanbo, 
Jontxu, Hasier, Faran eta Mikel.  
Berio: Luis, Plaza, Pablo, Joel, Aimar, 
Xabi, Beraza, Toki, Axi, Villena, 
Guerrero. Aulkian: Javi, Gorka, Pikabea, 
Igor, Erik, Mani eta Martinez. 
Beste: Asteburu luzean jokatutako 
partidua izan bazen ere, nahiko jende 
hurbildu zen Eztala futbol zelaira. 
Partiduaren amaieran, atsekabea eta 
amorrua izan ziren nagusi etxekoen 
aurpegietan, azkenengo minutuan hiru 
puntuak galtzeak min handia egin 
zien-eta jokalariei.  

FITXA TEKNIKOAeMaiTza
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tourInG

a.E  |  arrasate

Erregional preferente mailan 
bosgarren jardunaldia jokatu 
dute asteburuan. Arrasateko 
futbolariek, gainera, aurkari 
gogorra bisitatzera joan dira, 
Urola talde liderra, zehazki.

Arrasateko taldeak Zuma-
rragara egin zuen bidaia eta 
partidu eskasa jokatu zuten. 
Izan ere, gol asko jaso zituzten; 
guztira, sei. Azken emaitza 6-1 
izan zen.

Aurreko jardunaldian garai-
pena lortu zuten Ilintxaren 
aurka eta horrek konfiantza 
hartzeko aukera eman zion 
taldeari, baina, asteburu hone-
tan, ezin izan dute ezer egin. 
Urola lehenengo da sailkape-
nean, eta jokatu dituen parti-
du guztietan garaipena lortu 
du; ez du, hortaz, porrotik 
ezagutu oraindik ere.

neskek atsedena 
Mutilek ez bezala, Mondrako 
neskek atseden asteburua izan 
dute. Momentuz ez dute partidu 
bat ere irabazi eta azkenengo 
daude sailkapenean. Datorren 
asteburuan, baina, partidua 
izango dute, eta zaila, gainera, 
liderraren aurka jokatuko bai-
tute Mojategin. Pauldarrak 
talde bizkaitarra izango da, 
beraz, Arrasaten. Talde liderrak 
18 puntu ditu, eta arrasatearrek, 
aldiz, huts.

urola gehiago izan zen, eta Mondra, 
burumakur, punturik gabe itzuli zen etxera

ohorezko erregionala

erregional Maila

uDak berdindu eta 
aloñak galdu egin zuen 

a.E  |  arrasate

UDAko jokalariek partidu ona 
jokatu zuten, Alberto Albiste-
gi entrenatzailearen esanetan: 
"Bigarren zatian lehenegoan 
baino hobeto jokatu dugu, bai-
na ezin izan dugu golik sartu. 
Lastima, partidu ona egin 
dugulako". Nahiz eta aretxa-
baletarrek ere punturik ez 
lortu, entrenatzailea oso pozik 
azaldu zen jokalariek eginiko 
lanarekin. Azkenean, huts eta 

huts egin zuten Anaitasunaren 
aurka.  

aloñak ezin irabazi 
Aloñako entrenatzaile Andoni 
Azkargortak taldeak bi aur-
pegi izan zituela adierazi zion 
GOIENAri: "Bi aurpegi izan 
ditugu, bata lehenengo zatian 
erakutsi duguna, oso ondo 
ibili gara-eta lehenengo 45 
minututan, aukerak izan ditu-
gu, baina ezin izan dugu golik 

sartu. Bigarren zatiko lehen 
minutuetan gola sartu digute 
eta hortik aurrera ezin izan 
dugu ezer egin". 

Akats asko egin zituzten 
oñatiarrek, baina "akatsak 
zuzendu eta horietatik ikas-
teko balioko digute", zioen 
Andoni Azkargorta entrena-
tzaileak. Aloñak Hondarribian 
jokatu eta galdu duen lehene-
tariko partidua izan zen zapa-
tukoa.

uDak jokatutako partidua 0-0 amaitu zen eta 
aloñak bigarren zati ahul batean galdu zuen, 0-1

ohorezko erregionala

Mojategin jokatutako partidu batean.  |   GoIena
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aurkezpena

mIrEN ArrEgI  |  arrasate

Arizmendi Ikastolako Kirol Elkar-
teak egin du bere kirol taldeen 
aurkezpen ofiziala. Egubakoitzean 
izan zen hori Aretxabaletako Iba-
rra kiroldegian; kirolarien gura-
so eta lagunek ere ez zuten hutsik 
egin, izan ere, dezente ikusi geni-
tuen harmailetan.

Taldeak banaka atera ziren 
kantxara. Lehena ateratzen fut-
boleko kadete mutilen taldea izan 
zen. Ondoren etorri ziren gaine-
rako guztiak; denera, hamabi, 
Arizmendi Kirol Elkartea osatzen 
duten taldeak, guztira, hamasei 
badira ere. Hain zuzen ere, eska-
ladako taldeak, mendi lasterke-
takoak edo boleibolekoak, beste 
batzuen artean, ezin izan zuten 
aurkezpenean egon. 

Hauek dira Arizmendi Ikas-
tolako Kirol Elkarteko taldeak. 
Futbolean, honakoak: Arizmendi
-Mondra infantil neskak; Ariz-
mendi kadete neskak, senior 
neskak, infantil mutilak, kadete 
mutilak,  jubenil mutilak, senior 
mutilak eta futbol eskolako neskak.  
Denera, 149 futbolari. Igeriketan, 
benjamin, alebin, infantil eta 

kadeteak daude. Denera, 61 lagun 
dira. Bestetik, areto futboleko 
taldeak daude: hemen guztira 86 
kirolari dira, lau taldetan bana-
tuta: Arizmendi-Eskoriatza areto 
futbol eskola, Arizmendi Eskoria-
tza infantil mutilak, Arizmendi
-Aitzorrotz infantil mutilak eta 
Arizmendi-Eskoriatza kadete 
mutilak. Eta horietaz aparte, bada-
go kadete nesken saskibaloi taldea, 
eskaladako taldea, mendi laster-

ketetakoa eta boleibolekoa. Guz-
tira, ia 400 lagunek osatutako 
kirol elkartea da Arizmendikoa. 

Aurkezpenaren ostean, pozik 
ikusi genituen neska-mutikoak. 
Ikasturteari gogor ekin diotela 
eta kirola egiteko gogotsu daude-
la diote; irabazteari baino gehia-
go, egiteari eta saiatzeari ematen 
diotela garrantzia eta primeran 
pasatzen dutela entrenamendu 
eta partiduetan. 

Kirol taldeak aurkeztu zituzten egubakoitzean

talde batzuek hasi dute denboraldia dagoeneko

ia 400 gaztetxo 
eta 16 talde, 
arizmendi Kirol 
Elkartean

Igeriketako benjamin taldea.  |   miren arregi

Arizmendi-Aitzorrotz, areto futboleko infantilak.  |  miren arregi

Futboleko kadete mutilen taldea.  |  miren arregi

Futboleko senior nesken taldea.  |  miren arregi

Arizmendi Ikastolako Kirol Elkarteko aurkezpenean egon ziren talde guztiak.  |  miren arregi

"Arizmendik hezkuntza 
integrala eskaintzen du"

urtzi amiano | Kirol elKarteKo arduraduna

urtzi amiano da arizmendiko 
Kirol elkarteko arduradunetako 
bat. harekin izan gara, kirol taldeen 
aurkezpen ekitaldian.
Zenbat eta zenbat talde eta 
neska-mutiko!
350 eta 400 bitartean dira ariz-
mendi Kirol elkartearen barruan 
diharduten neska-mutikoak. 
horiek guztiak 18 bat taldetan 
banatuta daude.
martxa hartuta dagoeneko?
Bai, futbol taldeak, esaterako, 
abuztu bukaeratik ari dira entre-
natzen-eta; igeriketakoak edo 
areto futbolekoak, beranduxeago, 
eskola artekoak direlako.
Lana egongo da horren guztia-
ren atzean...
Kirolari bakoitzak bere nortasuna 
dauka kirolaren 
alorrean, eta datu 
horiek guztiak bete 
behar izaten dira. 
alta eman mutua-
litatetan eta hori 
guztia prestatu 
behar izaten da partiduetan hasi 
aurretik. 
Arizmendi Ikastolak kirolaren 
aldeko apustua egiten du, hori 
argi dago. 
identitatea sendotzea da helbu-
rua. arizmendi euskal herrian 
dagoen ikastola handienetarikoa 
da eta bultzatu gura duguna da 
euskararekiko eta kirolarekiko 
identitatea lortzea. hezkuntza 
integrala gura dugu, herrira zaba-
lik dagoen zerbait izatea, gure 
ikasle direnendako eta kirola gus-
tuko duten guztiendako. 

Horren adibide, kirol taldeetan 
ikastolaz kanpoko jendea ere 
badagoela. 
Bai. hasteko, daude ikasleak dire-
nak eta ikasle ohiak. ikastolan 
inoiz egon ez direnak ere badau-
de. Kirola egiteko gogoz badator, 

guk ateak zabalik 
ditugu.
Kirol arloan dihar-
duzuenen arteko 
sarea sortzen da 
horrela, nola-
bait.

Bai, noski. harreman oso estuak 
ditugu uda, mondra, eskoriatza 
Kirol elkartearekin, kirol etxeekin... 
kirol alorrean dabilen jende guz-
tiarekin. azken batean, denok 
bide beretik goaz eta denon 
helburua da bailaran ahalik eta 
kirol gehien egitea, betiere zen-
tzuz. 
Kirola ez baita lehia soila.
emaitza garrantzitsua da baina 
beste modu baten ere ikusi behar 
da kirola. noski, irabaztea beti 
pozgarria da baina garrantzia 
handia ematen diogu egiteari.

miren arregi

"Helburua da 
bailaran ahalik 
eta kirol gehien 
egitea"

Hodei 
areto futBola

"Hau da bigarren urtea. Ezin 
da esan ona naizenik, baina 
moldatzen naiz. Etxean 
aspertuta egoten naiz eta 
gustatzen zait kirola egitea 
eta horregatik eman dut 
izena. Gustura jokatzen dut".

malen eta urko
igeriKeta

"Gustatzen zaizkigu igerilekua 
eta uretako kirolak. 
Txapelketak-eta egin izan 
ditugu, baina nahiago dugu 
egunerokoa. Entrenatzen oso 
ondo pasatzen dugu. Sasoian 
egoteko modu ona da".

eider eta alaitz 
futBola

"Partiduak jokatzen primeran 
pasatzen dugu, nahiz eta ez 
dugun askotan irabazten. 
Gogo handiagoa jarri beharko 
dugu aurten, serioago hartu 
eta entrenatzaileari kasu 
handiagoa egin".

Xxxx

mIrEN ArrEgI  |  arrasate

Xxxx. 
Xxxx. 

tartekiaxxxx 
Xxxx. 

Xxxx.

Xxxx

errugbia

Xxxx. Xxxx. 

Xxxx Xxxx

Xxxx. 

Xxxx

Argazkioinaxxxx.  |   argazKilariaXXX

emakumeen bira emakumeen bira emakumeen bira
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Arizmendi Ikastolako Kirol Elkarteko aurkezpenean egon ziren talde guztiak.  |  miren arregi

"Arizmendik hezkuntza 
integrala eskaintzen du"

urtzi amiano | kirol elkarteko arduraduna

urtzi amiano da arizmendiko 
kirol elkarteko arduradunetako 
bat. harekin izan gara, kirol taldeen 
aurkezpen ekitaldian.
Zenbat eta zenbat talde eta 
neska-mutiko!
350 eta 400 bitartean dira ariz-
mendi kirol elkartearen barruan 
diharduten neska-mutikoak. 
horiek guztiak 18 bat taldetan 
banatuta daude.
Martxa hartuta dagoeneko?
Bai, futbol taldeak, esaterako, 
abuztu bukaeratik ari dira entre-
natzen-eta; igeriketakoak edo 
areto futbolekoak, beranduxeago, 
eskola artekoak direlako.
Lana egongo da horren guztia-
ren atzean...
kirolari bakoitzak bere nortasuna 
dauka kirolaren 
alorrean, eta datu 
horiek guztiak bete 
behar izaten dira. 
alta eman mutua-
litatetan eta hori 
guztia prestatu 
behar izaten da partiduetan hasi 
aurretik. 
Arizmendi Ikastolak kirolaren 
aldeko apustua egiten du, hori 
argi dago. 
identitatea sendotzea da helbu-
rua. arizmendi euskal herrian 
dagoen ikastola handienetarikoa 
da eta bultzatu gura duguna da 
euskararekiko eta kirolarekiko 
identitatea lortzea. hezkuntza 
integrala gura dugu, herrira zaba-
lik dagoen zerbait izatea, gure 
ikasle direnendako eta kirola gus-
tuko duten guztiendako. 

Horren adibide, kirol taldeetan 
ikastolaz kanpoko jendea ere 
badagoela. 
Bai. hasteko, daude ikasleak dire-
nak eta ikasle ohiak. ikastolan 
inoiz egon ez direnak ere badau-
de. kirola egiteko gogoz badator, 

guk ateak zabalik 
ditugu.
Kirol arloan dihar-
duzuenen arteko 
sarea sortzen da 
horrela, nola-
bait.

Bai, noski. harreman oso estuak 
ditugu uda, mondra, eskoriatza 
kirol elkartearekin, kirol etxeekin... 
kirol alorrean dabilen jende guz-
tiarekin. azken batean, denok 
bide beretik goaz eta denon 
helburua da bailaran ahalik eta 
kirol gehien egitea, betiere zen-
tzuz. 
Kirola ez baita lehia soila.
emaitza garrantzitsua da baina 
beste modu baten ere ikusi behar 
da kirola. noski, irabaztea beti 
pozgarria da baina garrantzia 
handia ematen diogu egiteari.

miren arregi

"Helburua da 
bailaran ahalik 
eta kirol gehien 
egitea"

43-42 irabazi zuen arT-k, 
tentsio handiko partiduan

MIrEN ArrEgI  |  arrasate

Arrasateko Mojategin jokatu zuen  
partidua ART errugbi taldeak 
zapatuan Bera Bera donostiarren 
kontra. "Partidu zoroa izan zen", 
dio Igor Isasi entrenatzaileak. 
Hala ere, irabaztea lortu zuten, 
43-42 emaitzarekin. "Partiduaren 
hasieran min hartu zuen gure 
jokalari batek eta, harrezkero, 15 
lagunekin jokatu behar izan 
genuen". Gainera, txartel gorri 
bat atera zion epaileak Arrasate-
ko taldeari, eta ez hori bakarrik, 
baita lau txartel hori ere –txartel 

gorriak zuzenean kaleratzen du 
jokalaria, eta horiak, 10 minutu-
rako. "Txartelen erdiak arrazoi 
osoz erakutsi zizkigun, baina bes-
te erdiak, ez", zioen Isasik: "Uste 
dut epaileak ez zuela ondo jokatu", 
gaineratu zuen. 

Horiek guztiak kontran izana-
gatik ere, esan bezala, irabaztea 
lortu zuten, nahiz eta tentsio han-
diko partidua izan zen: "Gure 
entsegu baten ostean, eurena zeto-
rren eta horrela ibili ginen parti-
duaren bukaerara arte. Denbora 
guztian, entsegu bat gora-behera 

eta horrek tentsio handia sortu 
zuen". Ez hori bakarrik, izan ere, 
partiduaren bukaeran Bera Berak 
zigor kolpe bat egiteko aukera izan 
zuen. Huts egin eta horri esker 
irabazi zuen Arrasatek. Horiekin 
guztiekin ere, Isasi pozik zegoen 
taldeak egindako lanarekin: "Oro-
korrean, ondo ibili ginen". Azpi-
marratu zituen aurrelarien lana 
eta bereziki Jokin Dolara jokala-
riarena, hura izan baitzen parti-
duko onena. Datorren zapatuan, 
Lekarozen jokatuko du Arrasatek, 
Baztanen kontra. 

5 puntu eskuratu zituen art-k mojategin zapatuan, 
Bera Beraren kontrako partidu "zoroan"

errugbia

Sailkapenean azkenengo postue-
tan egonagatik ere, lan handia 
eman zion Goierrik MUri zapatuan 
jokatutako partiduan. Arrasatea-
rrek irabazi bazuten, defentsan 
egin zuten lan onarengatik izan 
zen, izan ere, erasoan petral ari-
tu ziren. Partiduaren hasiera ez 
zen ona izan. Bi taldeak nahiko 
trakets atera baitziren kantxara. 
Goierrik, baina, azkar lortu zuen 
partiduan sartzea eta hala, gai-
netik jarri zen markagailuan. 
Bigarren zatian gogor atera zen 
MU eta defentsa lan bikainari 
esker, kontraerasoak egiteari 
ekin zioten. Azken laurdena izan 
zen zatirik onena arrasatearren-
dako eta markagailuan igarri 
zen. 54-64 irabazi zuten. 

Defentsa lan onari esker 
irabazi zion MUk 
Goierriri zapatuan

Mojategin, zapatuan, Arrasateko errugbi taldea lanean.  |   josetxo arantzaBal

Partidu lehiatua izan zen atzo 
Meatzari Gallartaren kontra 
jokatutakoa. Itxuran aritu 
arren, Eskoriatza ezin izan 
zitzaion aurkariari gailendu 
eta, azkenean, 1-3 galdu zuen. 
Lehenengo zatia 1-0 amaitu 
zuten. Debagoiendarrek izan 
zituzten aukerak, baina horiek 
ez ziren golean amaitu. Biga-
rren zatian indartsu atera 
ziren eskoriatzarrak, eta gol 
ikusgarri bati esker, 1-2koa 
lortu zuten. Ondo aritu ziren 
eta une baten aurrea hartze-
ko aukerak bazituztela uste 
izan zuten, baina, partidua 
bukatzeko minutu baten faltan, 
kontrakoak hirugarrena sar-
tu zuen.  

Eskoriatzak ezin izan 
zion Gallartari irabazi, 
partidu lehiatu baten

Loiun jokatu zuen partidua 
zapatuan Ford Mugarrik 
Amazsa Urdanetaren kontra. 
Lehia bizia izan zuten bi 
taldeek, izan ere, biak oso 
pareko aritu ziren partidu 
guztian zehar. 10. minutuan, 
markagailua 5-5 zegoen, bai-
na, hortik aurrera, arrasa-
tearrak gailentzen hasi ziren. 
Hain zuzen ere, lehenengo 
zatia gol bateko aldearekin 
amaitu zuten (12-13). Biga-
rren zatia ondo hasi zuten 
arrasatearrek, baina minu-
tuek aurrera egin ahala, 
Urdaneta geroz eta gertuago 
zuten. Azkenean, gogor lan 
egin ostean, partidua ira-
baztea lortu zuten.

23-28 irabazi dio Ford 
Mugarrik Amazsa 
Urdanetari

eskubaloia areto futbolasaskibaloia
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mIrEN ArrEgI  |  oñati

Euskadi Fundazioaren txirrindu-
lari taldeak aurrera jarraituko 
du, Ner Group osatzen duten 21 
enpresa taldearen –tartean da 
Bergarako Royde enpresa– babe-
sari esker. Kontinental mailako 
txirrindulari taldea Ner Groupek 
koordinatuko du eta kirol arloa 
eta arlo teknikoa Jon Odriozolaren 
ardura izango dira. Pozik eta lane-
rako gogoz dago Odriozola, eus-
kaldunontzako sekulako albistea 
dela uste baitu: "Txirrindulari 
proiektu bat egotea, kontutan 

izanda zein egoeratan gauden, oso 
pozgarria da". Gaineratu du Eus-
kaltel taldearen desagertzea zar-
tada handia izan dela, bereziki 
erreferente profesionalak galdu 
direlako, eta Euskadi Fundazioak 
jarraipena emango diola. Esku 
artean duen erronkaren gainean 
galdetuta dio dena martxan ipin-
tzea dela lehentasuna, federazioa-
rekin hitz egin eta amateur mai-
la teknifikatzea: "Hau proiektu 
profesional bat da, behera begira-
koa eta jendearen formazioa kon-
tutan izan behar duena".

2014an errepideetan ikusiko 
dugun Kontinental mailako tal-
deari dagokionez, dio guztiek 
jarraitzea ezinezkoa izango dela 
baina Mikel Aristi bergararra-
rekin kontatzen duela: "Nola ez 

dakit, baina argi dago harekin 
kontatzen dudala". Azpimarratu 
du hau izan behar dela euskal 
txirrindularitzak duen proiektu-
rik garrantzitsuena eta horri 
begira lan egin beharko dutela. 

Euskadi Fundazioak txirrindulari 
taldeari eutsiko dio Ner-i esker
Jon odriozola izango da Kontinental mailako taldeko zuzendari teknikoa

Jon Odriozola Goienako platoan.  |   goiena

txirrindularitza

esanak

"guztion 
artean euskal 
txirrindularitza 
proiektu sendo 
bat sortzea da 
garrantzitsuena"
j o N  o d r i o z o l a  |  k i r o l  a r d u r a d u n a

ANdEr lArrAñAgA  |  arrasate

Arrasate Kirol Elkarteko Squash 
taldeak 2013ko Euskadiko Txa-
pelketa absolutua antolatu zuen 
pasa den asteburuan Arrasateko 
Musakolako kiroldegian. 32 joka-
larik hartu zuten parte: AKE 
Squasheko 12 jokalarik, Eibarre-
ko bostek, Sestaoko Benedikta 
Squash taldeko hiruk, Iruñeko 
Oberena taldeko hiruk, Honda-
rribiko Lur-Alai taldeko beste 
hiruk, Gasteizko Free-Squash 
taldeko bik, Iruñeko Amaya tal-
deko beste bik, Zarauzko batek 
eta jokalari independente batek.

Egubakoitzean hasi zuten 
txapelketa lehen kanporaketa 
partiduekin, Musakolan. Zapatu 
goizean ekin zioten final-laurde-
neko eta finalaurreko partidei 
eta arratsaldean final partidak 
egin ziren. 

Amaya taldeko Javier Villa-
nueva eta Oberena taldeko David 
Marin jokalariak izan ziren fina-
la jokatu zutenak; azkenean, joko 
polit bat eta gero, Villanueva 
nafarrak eraman zuen txapela. 

Finalaurrekoan, Amaya tal-
deko Liam Kane ingelesa gelditu 
zen hirugarren eta Aritz Gordo 

arrasatearrak laugarren postua 
eskuratu zuen.

emakume jokalari gutxi
Lagunarteko giroan igaro zuten 
aste bukaerako txapelketa, adin, 
sexu eta toki askotako jokalariak 
izan arren. Azpimarratzekoa da 
nesken partaidetza nahiko urria 
izan zela: bi emakumek hartu 
zuten parte soilik. AEK Squash 
taldeko Laura Saez eta Itsaso 
Villar izan ziren emakumezko 
bakarrak eta lehenengoak eraman 
zuen emakumezkoen txapela. 
Hala ere, lagunarteko txapelketa 

izan zenez, gizonezkoekin ere 
jokatu zuten Saezek eta Villa-
rrek.

debagoiendar ugari jokoan
Esan bezala, AKE Squash talde-
ko 12 kidek hartu zuten parte 
Euskadiko Squash txapelketa 
absolutuan baina bost izan ziren 
gehien-gehien gailendu zirenak: 
emakumeetan, aipaturiko Saez 
eta Villar; junior mailan, txapel-
dun geratu zen Xabier Gorosabel, 
Aritz Gordo laugarren postuan 
eta zortzigarren postua eskuratu 
zuen Harriet Arenaza.

Aritz Gordo arrasatearrak 
jokatutako finalaurrekoa izan 
zen partida maitatuenetarikoa 
ikusleen artean. Liam Kane inge-
lesarekin berdinduta zegoela 
bigarren jokoan, Kanek aurre 
egin zion azkenengoan.

Villanueva txapeldun Squash 
Txapelketa absolutuan 

aritz gordo arrasatearra laugarren postuan geratu zen zapatuan

30 gizonek eta bi emakumek hartu zuten parte aurtengo txapelketan

Squash jokalariak, txapelketa ostean egin zen sari banaketan, Musakolako kiroldegian.  |   miren arregi

squasha

i ñ a k i  u r i b E E T x E b E r r i a 
a k E  s q u a s h E ko 

"Balorazio oso positiboa 
egin dugu AKE Squash 
taldetik. Askotan kosta 
egiten da koadro bat 
betetzea 32 jokalarirekin".

jaV i E r  V i l l a N u E Va 
E u s k a d i ko  t x a p E l d u n a

"Txapelketa gogorra izan 
da nahiz eta finala samur 
irabazi dudan. Giro oso 
polita egon da eta ederto 
ondo pasatu dugu denok".

l au r a  Sa E z
E m a k u m E z ko  t x a p E l d u n a

"Neska gutxik hartzen 
dute parte halako 
txapelketetan, horregatik 
mutilekin ere jokatu dut 
gaurkoan. Hala ere, ederto 
pasatu dugula ere egia da".
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atletismoa

ANE EtxEbErrIA  |  bergara

Fernando Cobos (Beasain, 1959) 
ingeniari teknikoa da, baina beti 
gustatu izan zaizkio txakurrak 
eta baita korrika egitea ere; beraz, 
bi pasioak uztartu, eta orain dela 
hiru urte canicross txapelketetan 
parte hartzeko esperientziari ekin 
zion. Azaroaren 9an eta 10ean 
Gorlan jokatuko den txapelketan 
izango da, baina aurretik, aste-
bete lehenago Burgosen izango 
da beste lasterketa batean. Gel-
dirik egoten ez den horietakoa 
da Cobos...
Azaroaren 9an eta 10ean lasterke-
ta izango da gorlan, 8 kilometroko 
ibilbidea; zein da zure asmoa las-
terketa horri begira?
Nire asmoa ondo pasatzea da eta 
nire kategorian, hau da, beteranoen 
mailan, Gipuzkoako lehen hiru 
postuetako bat lortzea. Egia esan, 
ez gaude asko maila horretan 
lehiatzen, baina gaudenon artean 
lehiakortasun handia dago.
Zer ikusi eta bizi izateko aukera 
izango dugu gorlan?
Zapatu arratsaldean lau proba 
ikusteko aukera izango dute ber-
taratutakoek. Karro proban bi 
modalitate daude: bata, sei txa-
kurrekin tira egiten dena; eta 
bestea, zortzi txakurrekin egiten 
dena. Beste proba bat txakurrek 
tira eginez eta bizikletaz ibilbidea 
egitea da eta beste bat, txakurrek 
tira eginiko patin lehiaketa. Patin 
horrek bizikleten moduko gur-
pilak ditu, balaztak ere baditu 
eta txakurra tira eginez joaten 
da. Horrenbestez, zapatuan, lau 
proba horietan parte hartuko 
duten kirolari eta txakurrak izan-
go dira protagonistak. Domekan, 
aldiz, lau proba horietako bigarren 
txanda jokatuko da, goizeko bede-
ratzietan. Eta 11:00etan ekintza 
garrantzitsuena izango da; hau 
da, canicross lasterketa bera. 100 
bat txakur etorriko dira korrika 
egitera; beraz, txakur asko. Nik 
canicrossean parte hartuko dut, 
gehien gustatzen zaidan modali-
tatea da eta jokatzen diren las-
terketa gehienak modalitate 
honetakoak izaten dira.
Eta zertan datza canicross moda-
litatea?
Txakurrarekin korrika egitea da 
canicrossa. Txakurra beti aurre-
tik eraman behar da. Izan ere, 
txakurra atzetik joaten bada, 
epaileak puntuak kentzen ditu; 
hortaz, beti aurrean. Txakurrak 
arnes homologatua darama eta 
gu beti atzean goaz arnes batekin 
eta soka elastiko batekin kolpeak 

arintzeko. Lotuta goaz eta batera 
korrika egiten dugu. Garrantzitsua 
da txakurrarekin batera erritmoa 
hartu eta indarrak kontrolatzea, 
esfortzu handia baita txakurra-
rentzat. 
Eta erritmoa nork jartzen du, txa-
kurrak ala zuk?
Erritmo berean joan behar dugu; 
biok indartsu bagaude eta biok 
ahal badugu, azkarrago joango 
gara. Tandem bat da, azken baten. 
Txakurrari aginduak ematen 
zaizkio, azkarrago joan dadin, 
aldapa behera lasaiago... Izan 
ere, bion artean elementu baka-
rra osatzen dugu.
Entrenamenduak, orduan, gogorrak 
izango dira...
Txakurrari erakutsi egin behar 
zaio norberaren aurretik joan 
behar duela, baina, behin ikasi 
duenean, txakurra solte eramatea 

gustatzen zait. Hori bai, laster-
keta garaian arnesarekin lotuta 
eramaten dut. Kontua da oso 
gogorra dela kirol hau txakurra-
rentzat; izan ere, bularretik egi-
ten du tira txakurrak eta oso 
gogorra da harentzat. Asko neka-
tzen da, oso esfortzu handia da. 
Txakurrarentzat, 8 kilometro 
arnesetik tiraka aritzea 30-40 
kilometro solte egitea bezala da. 
Hori dela eta, lasterketa guztiek 
kilometro kopurua mugatuta 
dute, guztiak 6 eta 10 kilometro 
artekoak izaten dira.
Nolakoa da zure txakurra?
Bi txakur ditut. Azkenengo bi 
urteetan, Gipuzkoako eta Euska-
diko txapelketetan erabili duda-
na ehizarako setter ingeles bat 
da. Iaz beste bat hartu nuen, tira 
egiteko txakurra da, korrika egi-
teko espezifikoa. Baina, egia esan, 

ez dago txakur konkreturik las-
terketetan parte hartzeko, guztiek 
balio dute: handiak, txikiak... 
Edozelan ere, egia da tira egiteko 
eta korrika egiteko txakur apro-
posagoak ere badaudela.
Lehen aldiz jokatuko da canicross 
lasterketa bat bergaran; pozik zau-
de etxean aritzeagatik?
Bai, oso pozik nago etxean aritzea-
gatik, beti eskertzen da. Kontua da 
Donostia aldean gure bailaran bai-
no zaletasun handiagoa dagoela 
eta bertan daudela canicrossean 
aritzen diren korrikalariak. Hemen 
inguruan Elgoibarko bat eta ni 
gabiltza. Baina bai, oso pozik, ia 
horrela gure inguruan zaletasuna 
indartzea lortzen dugun eta datorren 
urtean ere lasterketa hau antolatu 
ahal dugun.
Zeu Euskanicross taldeko kide zara, 
ezta?
Bai; esan bezala, Donostia ingu-
ruan zaletasuna handiagoa da 
eta bertan daude talde gehienak.  
Uste dut lau talde gaudela. Eus-
kanicross Juan Mari Lujanbiok 
sortu zuen orain dela bi urte, 
emaztearekin batera. Poliki-po-
liki taldea handitzen joan da eta 
orain 30 bat pertsonak osatzen 

dugu taldea eta oso pozik nago; 
egia esatearren, talde bikaina 
osatzen dugu.
Zure hurrengo erronka zein da? 
Ba, egia esan, Gorlako lasterketaren 
aurretik, Burgosen egingo dut 
korrika azaroaren 3an. Espainiako 
Koparako puntuagarria da laster-
keta, eta probatzera noa, ea zelako 
eguna dudan eta dena ondo atera-
tzen den. Gorlako lasterketa Gipuz-
koako txapelketarako puntuagarria 
da; beraz, bi proba horietan postu 
ona lortzen saiatuko naiz. Nire 
helburua lehenengo hiru postue-
tako bat lortzea da.
Mezuren bat bidali nahi duzu? 
Mezua baino gehiago, deialdi bat 
egin nahi dut. Herritar guztiei 
zuzendutako eta probaz beteriko 
asteburu borobila izango da aza-
rorako antolatu duguna, eta 
herritar guztiak gonbidatu nahi 
ditut Gorlara igo eta lasterketaz 
gozatzera etortzeko. Poliki-poliki 
kirol hau gure bailaran ezagu-
tzera eman nahi dugu, eta zale-
tasuna piztu. Gorla eta Hirubide 
lotuko dituen lasterketa polita 
da, bai parte hartzen dugunon-
tzako, baita ikusleentzako ere. 
Anima zaitezte ikustera!

Fernando Cobos | Canicross-eko korrikalaria

"Txakurrarekin batera korrika 
egitean, tandema osatzen dugu"

Fernndo Cobos bere txakurrarekin batera korrika.  |   Fernando Cobos

"txakurrarentzat 
oso esfortzu handia 
da arnesarekin 
korrika egitea"

"gipuzkoako 
txapelketarako 
puntuagarria da 
gorlako lasterketa"

azaroaren 9an eta 10ean gorlan jokatuko den canicross lasterketan parte hartuko du

beteranoen mailan hiru urte daramatza lehiatzen, euskanicross izeneko taldean
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Udako oporretan ere jostailu eta 
panpinetan jarri du arreta Itxaso 
Pagoaga Guraso.com atariko kola-
boratzaileak. Bere esanetan, batzue-
tan, panpinetan arreta jartzea 
besterik ez dagoelako herrialde 
eta kulturen arteko muga ikuse-
zinaz ohartarazteko.

Zailtasunak guraso-lanean 
Pagoagaren esanetan, herrialde 
ezberdinetako panpinek badute 
ageriko antzekotasun bat, ezber-
dintasunez gain, ordezkatzen duten 
kultura albo batera utziz, egitura 
berdineko panpinak direla. "Ema-
kume, hanka-mehe, luze, ileho-
riaren tankera dute, ekialdeko 

emakumeak baino, mendebaldeko 
emakumeak dirudite. Izan ere, 
gaur egun merkatuan saltzen diren 
panpina gehienek, “kanon” edo 
neurri eta ezaugarri berdinak edo 
oso berdintsuak dituzte. Izan, 
Kroazian, Bosnian, Europako 
edozein herrialdetan edo Ameri-
ketako Estatu Batuetan. Aditu 
orok dioten legez, jakinekoa da, 
panpinak haurraren nortasunaren 
garapenean eragina dutela. Gai-
nontzeko jostailuek bezala. Eta 
gaur egun bogan dauden jostailu 
hauekin, ez da harritzekoa nera-
bezaroan eta gaztaroan elikadura 
eta nortasun arazoak egotea. Izan 
ere, panpina hauek dituzten neu-
rriak, eskala humanora eramanez 

gero, konturatuko gara ez direla 
errealak".

Zailtasunak guraso-lanean 
Helduok egoeraren jakitun izan-
da, nola lagundu umeari erreali-
tatezko emakumeak eta panpine-
tako fikziozko emakumeak bereiz-
ten? Horixe da galdera.

Pagoagaren iritziz, panpina 
eredu ezberdinak eskaintzea izan 
daiteke horretarako modu bat. 
"Horrelako panpinekin jolastea 
saihestea baino, uste dut hobea 
dela forma, material eta neurri 
ezberdineko aldizkako ereduak 
eskaintzera. Trapuzkoak, adibidez", 
dio Pagoagak. Gehiago jakin nahi 
izanez gero; Guraso.com.

itxaso Pagoaga: "Ona da papina 
eredu ezberdinak erakustea umeei"
Panpinek haurraren nortasunaren garapenean eragina dutela dio Pagoagak

Trapuzko panpinak.  |  errekamari PanPinak

l.z.  |  arrasate

Eskolan ari diren umeek etxera 
ekartzen dituzten etxeko lanen 
inguruko polemika ez da berria. 
Mikel Etxarri irakasleak uste du, 
esaterako, etxerako ekartzen 
dituzten lan horiek ez direla ego-
kiak. Eta argudioak eman ditu 
bere ikuspuntua azaltzeko. IKTe-
roak atarian jaso ditu arrazoi 
horiek Etxarrik, eta Guraso.com 
atariak bere webgunera ekarri 
du han esandakoa. 

"Oraindik ez dut ebidentzia 
bakar bat ere topatu etxerako 
lanak onuragarriak direla esate-
ko. Alderantziz, datu guztien 
arabera, kaltegarriak direla esan 
dezakegu hanka sartzeko beldu-
rrik gabe", dio Etxarrik. Esaten 
duena adibideekin azaltzeko, 
Finlandiako eta Koreako ereduak 
aipatzen ditu.

Lehen esperimentazioa 
Bi herrialde horietako hezkuntza 
ereduak ikusita, bi ezaugarri 
aipatzen ditu Etxarrik: "Topatu 
dudan lehen gauza bitxia izan da 
ikustea estatuan etxerako lanak 
defendatzen dituzten gehienak 
oso kontserbadoreak direla espa-
rru ideologikoan. Horien artean, 
sutsuenei, Hezkuntzako Tea Party 
deituko nieke nik eta, une hone-
tan, Wert Legearen defendatzai-
le amorratuak dira. Kontuz zei-
nekin ari zareten etxerako lanak 
defendatzen! Eta bigarrena da, 
etxerako lanak defendatzen dituz-
tenek erabiltzen dituzten argu-
dioak frogatzeko inongo ebiden-

tziarik ez dutela eskaintzen". 
Horrela, etxeko lanen aldeko eta 
kontrako argudioak ere batzen 
ditu. "Aldekoak dira, adibidez: 
esfortzua, diziplina, lan ohiturak, 
autonomia, antolaketa eta emai-
tzak. Kontrako argudioak gehia-
go dira, eta horietan lehena da 
hezkuntza sistemaren porrota 
adierazten dutela, ikasleek esko-
lan landu beharko lituzketen 
lanekin gainkargatzen dituztela-
ko. Hezkuntza sistemak dituen 
mugak agerian uzten dituzte, 
izan ere, ikastetxeetan egiten 
dena nahikoa ez dela azaltzen 
dute-eta". 

Horrez gain, etxeko lanak 
nolakoak diren ere kritikatzen 
du Mikel Etxarrik: "Irakasle 
gehienek agintzen dituzten etxe-

rako lanak oso kalitate txarra 
dute. Ez dira pertsonalizatuak 
izaten. Ikasle batek izan ditzakeen 
hutsuneak betetzeko ez dute 
laguntzen eta, gainera, kasu gehie-
netan, denbora gehiegi eskatzen 
dute".

Sarean begira ere ibili da 
Etxarri eta etxerako lanen aur-
kako argudioen artean, hauexek  
dira: ez dela inongo abantaila 
pedagogikorik frogatu, eskolare-
kiko jarrera ezkorra sustatzen 
dutela, denbora librea murrizten 
dutela, ikasleen garapenerako 
beste aukera batzuk kentze ditue-
la edo ez diotela aniztasunari 
erantzuten.

Artikulu osoa irakurtzeko, 
hauxe da helbidea: www.guraso.
com.

Mikel etxarri: "Oraindik ez dut aurkitu ebidentzia bakar 
bat ere etxerako lanak onuragarriak direla esateko"

Boligrafo bat koaderno gainean.  |  angelique hayne

etxerako ekartzen dituzten lanak umeendako egokiak ez direla uste du eta 
Finlandia eta koreako ereduak erabiltzen ditu bere argudioak emateko 

O.E.  |  arrasate

Ume batzuk entzuten dute gura-
soek esandakoak, beste batzuk, 
ordea, ez dute kasurik egiten. 
Jesus Garrido pediatrak dio 
Guraso.com web orrian, gura-
soen eta seme-alaben arteko 
harremana ez dela berdinen 
artekoa. "Helburua hori da, 
baina ez du zentzurik bere ingu-
runea ezagutzen ez duen, eta 
bere ekintzen ondorioak neur-
tzeko gaitasunik ez duen haurra 
berdinkide moduan tratatzea", 
dio Garridok.

Nola jokatu
Garridok dio harremana kon-
frontazioan eta nagusitasunean 
oinarrituz gero, litekeena dela 
umeak jaramonik ez egitea. 

"Jasanezina ipintzen denean, 
eman besarkada bat eta esan 
maite duzula. Emaitzak harri-
tuko zaitu. Ez atera zure onetik 
berak berdin jokatzen ikasiko 
du-eta", dio.

Bestalde, harremana mai-
tasunean, konfiantzan eta irmo-
tasunean oinarritu behar dela 
dio: "Ume guztiek behar dute 
maitasuna. Konfiantza lortzen 
da esandako hitza beti betez, 
beteko ez ditugun promesak 
edo mehatxuak egitea kaltega-
rria da ume horren heziketa-
rako, umeak ulertzen duelako 
ez garela fidagarriak. Eta hiru-
garrenik, irmotasunez jokatu 
behar dugu uste osoa dugunean 
erabaki dugun hori onuragarria 
dela umearendako".

Ume batzuk kasu egiten 
diote gurasoek esandakoei, 
beste batzuek, jaramonik ez 
guraso eta seme-alaben arteko harremana ez 
dela berdinen artekoa uste du garrido pediatrak 

Umea tximeletari begira.  |  aquiles carattino
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Eibarko Su Ta Gar taldeak Bizi-
rik gaude taldearen hamargarren 
estudioko lana aurkeztu zuen 
egubakoitzean, eta lepo bete zen 
Oñatiko gaztelekua. Astean kale-
ratu duen lan berriaren izenbu-
ruarekin bat dator gaztelekuan 
eibartarrek erakutsi zuten inda-
rra eta jarrera. Bertaratutako 
adin askotako publikoak ere eder-
to erantzun zuen ordu eta erdi 
pasa iraun zuen kontzertuko 
minutu guztietan. 

Kantu zaharrak eta berriak 
Iron Maidenen kantu ezagunek 
egin zituzten egubakoitzean telo-
nero lanak, eta 10:40 jo orduko 
igo ziren Su Ta Gar taldeko Aitor 
Gorosabel (gitarra eta ahotsa), 
Xabi Bastida (gitarra-jolea), Gal-
der Arrillaga (bateria-jolea) eta 
Igor Diez (baxu-jolea) taularen 
gainera. Lehenengo akordeetatik, 
nabaria zen publikoaren eta tal-
dearen arteko konplizitatea. 

Bizirik gaude bildumako kan-
tu berriekin batera, taldearen 
ibilbide zabaleko kantuak auke-
ratuz osatu zuten kantu zerrenda. 
Hortxe ziren, bada, bilduma berri-
ko Txakurrak solte, Nazkatu naiz 
eta Zure baitan, besteak beste; 
baina baita taldearen hastapene-
tako Begira, David eta Goliath, 
Mari, Jo Ta Ke, Nazka (Orain 

gutxi Venezuelan atxilotu zuten 
Oñatiko Asier Guridi Firi eta 
haren senideei eskaini ziotena) 
eta baita Itxaropena ere, beste 
batzuen artean. 

Emanaldiaren lehenengo zatia 
egin eta minutu pare bateko atse-
denaldia eginda, berriz ere tres-
nak eskuetan hartu eta beste lau 
kanturekin borobildu zuten gaz-
telekuko gaua, aretotik mugitze-
ko asmorik ez zuten zaleei beste 
lau abesti oparituz; tartean, garai 

baten egin zuten moduan, La 
Polla Records taldearen No somos 
nada kantu ezaguna.

Nekatuta zeudela nabaria zen 
arren, ez ziren eibartarrak kame-
rinora joan, bertaratutako gazte 
zein ez hain gazte zaleekin argaz-
kiak atera eta sinadurak banatu 
aurretik. Diskoaren aurkezpena-
ren urduritasunak alboratuz, 
emanaldi osoan erakutsi zuten 
Su Ta Garrekoek ere zaleek bes-
te gozatu zutela.

Egia da, bai, bizirik daudela 
Zure baitan single bihurtu eta 
bideoklipa ere egin dioten kantuak 
laburbiltzen du nolabait Su Ta 
Gar taldearen egungo egoera: 
"Urte gehiagorekin bada ere, has-
tapenetako indarra dugu; horrez 
gainera, ofizioa ikasi dugu eta 
orain gehiago baloratzen dugu 
daukaguna", dio Bastidak.  

Lan berriaren biran murgil-
duta, datorren eguenean, Donos-
tiako Gasteszenan izango dira.

Oñatiko gaztelekua bizirik, 
Su ta Garren azkeneko lanaz

'Bizirik gaude' disko berria gogotsu hartu zuten zaleek egubakoitzean

eibartarren hamargarren estudioko lana, 'on-line' eta dendetan salgai

Gogorra eta 
melodikoa

10 abesti zuzen eta freskok 
osatzen dute Bizirik gaude 
bilduma. Orokorrean, 
nahiko arin eta erraz 
entzuten den diskoa dela 
dio Xabi Bastida kideak. 
Gaineratu duenez, diskoa 
oso Su Ta Gar den arren, 
baditu erregistro askotako 
kantuak ere: "Badaude 
abiadura handikoak eta 
kañeroak direnak; badago 
balada edo zati akustikoak 
dituzten une lasaiagoak 
ere. Guri bariatua izatea 
gustatzen zaigu, erritmoan 
eta tonuan ere bai. Oso 
melodikoa da diskoa; 
ahotsari dagokionez eta 
barrurarte sartzen diren 
estribillo asko daude".

Izenburu esanguratsua
Iker Rokandioren Bizirik 
gaude abestiarekin 
izendatu dute lana. Egun 
bizi dugun krisiaren 
aurretik langileriak 
egindako borrokari esker 
lortutakoak ez ditugula 
galtzen utzi behar 
kontatzen du. "Hortik 
dator diskoaren izenburua; 
ez da horrenbeste, askok 
ulertu duten moduan, guri 
buruz ari garela; hala ere, 
asko gustatzen zaigu 
izenburuak ahalbidetzen 
dituen askotariko 
interpretazioak", azaldu du 
Bastidak, eta honakoa 
gaineratu du: "Krisiak 
presentzia handia du 
hitzetan; Aitor Gorosabelek 
eta Borxa Arrillagak ere 
krisiaren ikuspuntu bana 
idatzi dute. Gorosabelek, 
esateko, etxe-desjabetzeak 
direla-eta, egoera larrian 
bizi direnez jarduten du Ez 
etsi orain kantuan. 
Orokorrean, kutsu kritiko 
eta soziala dute, baina 
animo eta esperantza 
puntuarekin sortuta".

Badira Euskal Herriari 
eta euskarari buruzkoak 
ere: "Nazkatu naiz 
abestiak euskaraz jarduten 
dugunok sarritan euskaraz 
ulertzen ez dutenei 
eskatzen diegun 
barkamenaz jarduten du".   

Diskoaren azala.  |   sU ta gar

Hastapenetako 
arima berrituaz

Orain 25 urte sortu zuten 
taldeko bi kidek, Aitor 
Gorosabel eta Xabi Bastidak,  
jarraitzen dute oraindik ere, 
taldeko arima izaten .

Hala ere, eskenatotik 
kanpo bada ere, Borxa 
Arrillagak, orain 18 urte 
istripua izan zuen taldeko 
hastapenetako bateria-jolea 
eta egungoaren anaia dena 
ere, taldeko kidetzat dute Su 
Ta Gar-ekoek, bera baita letra 
egileaz gainera, besteak beste, 
prentsa eta taldearen arteko 
zubi lanak egiten dituena. Diez, Gorosabel, Bastida eta Arrillaga kontzertuaren amaieran.  |   a. a.

Oñatiko gaztelekuan Su Ta Gar taldeak egin zuen Bizirik gaude lan berriaren aurkezpeneko uneak.  |   aitziBer aranBUrUzaBala 
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Etxahun Lekue larrabetzuarra 
izan zen garaile zapatuan Oionen 
egin zuten Bertsolari Txapelketa 
nagusiko azken kanporaketan. 
Lekuek 638 punturekin lortu zuen 

txartela Aretxabaletan bizi den 
Miren Amuriza gutxigatik, 628,5 
punturekin, atzean utziz. Kanpo-
raketa berean izan ziren beste 
bi debagoiendar: Aretxabaletan 
bizi den Maddi Sarasuak bosga-

rren postua eskuratu zuen 579 
punturekin eta Manex Agirre 
aramaioarra, berriz, azken pos-
tuan geratu zen 578 puntuko 
emaitzarekin.

Sei kanporaketak jokatu 
ostean, 18 bertsolari sailkatu dira 
finalaurrekoetarako. Saio horiek 
irabazita, honako bertsolariak 
sailkatu dira: Jon Martin (Villa-
bonako irabazlea), Agin Laburu 
(Markina-Xemeingo irabazlea), 
Julio Soto (Hendaiako irabazlea), 
Beñat Gaztelumendi (Altsasuko 
irabazlea), Igor Elortza (Legaz-
piko irabazlea) eta Etxahun Lekue 
(Oiongo irabazlea). 

Azaroaren 10ean Tolosan izan-
go den finalaurrekoan arituko 
da Lekue, Unai Iturriaga, Igor 
Elortza, Jexux Mari Irazu, Amaia 
Agirre eta Iñigo Mantzizidor 
Mantxi bertsolariekin.

Etxahun lekuek lortu du txapelketa 
Nagusiko finalaurrekorako txartela

aretxabaletan bizi den Miren amurizak bigarren egin zuen zapatuan

azken bi postuetan geratu ziren Maddi sarasua eta Manex agirre 

Oiongo Bertsolari Txapelketa Nagusiko kanporaketa.  |   alberto elosegi

larraitz zeberio

Urteroko bisitari muzin egin barik, egubakoitzean egin zuen Yllana 
antzerki talde madrildarrak Far West umorezko ikuskizuna Elgetako 
Espaloia antzokian. Bailaran ikusle fidelak dituzten erakusle, 200 
lagun batu ziren; horietatik hiru lagun aktore lanetan ere jarri zituzten. 
Komiko onak direla eta aktore 
bakoitzak hainbat rol antzezteko 
duen abilezia erakutsi zuten 
oraingoan ere. Apenas berba egin 
barik, lan polita egin zuten, besteak 
beste, proiekzio batek lagunduta.   

Yllanakoek, Espaloia poltsikoan

Bideoa ikusteko:
eskaneatu Qr kode 
hau poltsikokoarekin.

AItzIBEr ArANBuruzABAlA  |  oñati

Oñatiko Santa Ana antzokia jen-
dez bete zen, eta ez hori bakarrik, 
ikusleak guztiz inplikatu ziren 
Lizargarate Trikitixa Elkartekoek 
antolatu zuten emakume trikiti-
larien omenezko jaialdian, zapa-
tuan. Hala, antzokiko agertokira 
igotzen zihoazen trikitilari eza-
gunak txaloz hartu eta agurtu 
zituzten, eta kantuak ere txaloe-
kin lagundu zituzten. Oñatiko 
Lizargarate Trikitixa Elkarteak 
antolatzen duen halako bosgarren 
jaialdia izan zen zapatukoa.

Oraingo jaialdiak ukitu bere-
zia izan zuen, emakume trikiti-
lariak izan ziren-eta protagonis-
ta. Hori horrela, aspaldian tau-
laren gainera igo bako musikariak 
eta sekula formatu horretan jo 
bako trikitilariek hartu zuten 
taula gaina. Horien artean zeuden 
Maixa Lizarribar (Maixa eta Itziar) 
eta Alaitz Telleria (Alaitz eta 
Maider); eta Kristina Solano eta 
Amaia Orexa (Itziarren ahizpa). 
Jaialdiari ekin, baina, bertako 
musikarien doinuekin ekin zioten; 
Lizargarateko trikiti ikasleekin, 
hain zuzen ere.

Sorpresaz jositako jaialdia 
Sorpresak izan ziren ikusle eta 
parte-hartzaileendako, izan ere, 
emanaldi bakoitzaren aurretik, 
protagonista horien aurkezpen-
bideoak eman zituzten. Bideo 
horietan, taularen gainean zeuden 
trikitilarien senitarteko eta lagu-
nen adierazpenak batu zituzten 
antolatzaileek.

Gonbidatuen artean zeuden 
Elustondo ahizpak; hiruko horre-
tatik, Agurtzane da plaza gehien 
zapaldu dituena, betiere, anaia-

rekin, baina oraingoan, emaku-
meen omenezko jaialdia zenez, 
bi ahizpak animatu zituen Santa 
Anara.

Afaria eta erromeria gero 
Santa Anakoa bukatuta, kalejira 
egin zuten elkarrekin eta, ondo-
ren, gaztelekuan afaldu zuten 
herritarrekin batera. Horrelako 
jaialdietan ohikoa den moduan, 
dantza eginez borobildu zuten 
Lizargarate elkartearen bosgarren 
jaialdia.

Emakume trikitilaria 
jaun eta jabe Oñatin

lizargarate trikitixa elkartearen jaialdia izan zen

oraingo eta lehengo trikitilariak batu zituzten

Kristina eta Amaia, Santa Anako agertokian.  |   aitziber aranburuzabalaAfalosteko erromerian.  |   iñaki olalde

Elustondo ahizpak.  |   aitziber aranburuzabala
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l.k.  |  arrasate

Giro lasai eta atseginean izan zen 
J.C. Brooks & The Uptown Sound 
talde estatubatuarraren kontzer-
tua zapatu iluntzean, Amaia antzo-
kiko hall-ean. Gaztemaniak eki-
menak antolatutako emanaldian 
70 lagun inguru batu ziren eta 
gustura entzun zituzten Chicago-
ko boskotearen soul doinuak. Soul 
klasikoa barik, 80ko hamarkada-
ko soul musika jorratu zuen tal-
deak, soinu onarekin.

Arrasateko Udaleko Kultura 
teknikari Karmelo Alberdiren 
esanetan, "inguruan ez da soula 
entzuteko aukera askorik izaten", 
eta "kontzertu polita" izan zela 
diosku.

Aurretik, Unai Azkarate ber-
gararraren taldeak jo zuen, blues 
eta rock-and-roll estiloan, eta haiek 
ere giro polita sortu zuten.

80ko hamarkadako soul 
atsegina amaia antzokian

l.k.  |  donostia

Bergarako Musika Eskolako 
kideek asko disfrutatu dute 
Donostian Peter Pan musikala 
egiteaz. Zapatuan bi emanaldi 
egin zituzten Kursaalen, eta 
bereziki gozatu zituzten insta-
lazioak: "Horrelako azpiegitu-
rekin, hain egokiak eta handiak, 
errazagoa da dena ondo egitea 
eta gauzak politago irteten dira", 
esan digu Valen Moñux zuzen-
dariak.

Antzezle txikiak ez ziren 
batere urduri egon: "Ez, kon-
trakoa; segurtasun handia dau-
kate. Lanean oso sartuta egoten 
dira eta edonon antzezteko 
moduan daude", esan digu Moñu-
xek.

Umeen harrera ona 
Bi emanaldi egin zituzten, eta 
lehenengoan, batez ere, publiko 
asko joan zen; tarten zeuden 
Martin Garitano –Peter Panena 
egiten duen Aitor Garitanoren 
osaba– eta Jaione Isazelaia, Ber-
garako alkatea. Bergarar gehia-
go ere joan ziren musikala 
Donostian ikustera. Publikoan 
zeuden umeen erantzuna azpi-
marratu du Valen Moñuxek: 
"Ume asko zeuden, txaloka, Gar-
fio kapitainari gauzak esaten… 
Oso giro polita sortu zen".

Hurrengo hegaldian, Peter 
Pan Gasteizko Buesa Arenan 
izango da, abenduaren 29an, 
eta gero, Iruñeko Baluarten, 
urtarrilaren 3an.

Bergararrak, pozik kursaalean 
'Peter Pan' antzeztu ondoren

Peter Pan-eko antzezleak, Kursaalean.  |   karmele etxeberria

J.C. Brooks & The Uptown Sound taldea, Arrasaten.  |   josetxo arantzabal

lEIrE kOrtAbArrIA  |  arrasate

Hitzaldia entzunda eta testuak 
irakurrita, lehenengo, eta Arra-
sateko literaturarekin zerikusi 
handia duten lekuak bisitatuz, 
gero, ezagutu zituzten hobeto 

herriko literaturgileak Bergara-
ko Idazle Eskolakoek zapatu goi-
zean, Ibilaldi Literarioak izeneko 
ekintzan. Seber Altube, Jokin 
Zaitegi, Loramendi… plazak eta 
kaleak oso ezagunak dira, baina 

izen horien atzean nortzuk zeuden 
eta ze lan egin zuten azaldu zien 
Jerardo Elortza oñatiarrak. Bere 
esanetan, zer deskubritu edo eza-
gutu badago Arrasaten: "Uste 
izan da idazle inportanteak Tolo-

satik behera, Donostian, Andoai-
nen, Oiartzunen… izan direla, 
baina hemen ere euskal literatu-
rak bere garrantzia izan du, garai 
oso desberdinetan eta arlo ez 
hain ezagunetan".

Erdi Arotik XX. mendera 
Garai askotako testuak hobeto 
ezagutu zituzten zapatuan: "Erdi 
Aroan, kanta zaharrek inportan-
tzia handia izan zuten; hemen, 
Garibai, Juan Carlos Guerra eta 
beste liburugile batzuen bitartez 
gorde eta jaso izan dira". Horie-
tako batzuk irakurri zituzten 
Idazle Eskolakoek: Milia Lastur-
ko, Arrasateko erreketa (1448) edo 
Ibarretako hilketa, esaterako.

Beste aro batzuetako idatziak 
ere eman dituzte Arrasateko egi-
leek: XVIII. mendeko Actto para 
la Nochebuena delakoa, Pedro 
Ignacio de Barrutiarena. Barru-
tia aramaioarra zen izatez, baina 
urte askoan eskribaua izan zen 
Arrasaten.

Sebero Altuberen Laztantxu 
eta Betargi, Loramendiren Otoi, 
adiskide…! eta Jokin Zaitegiren 
Euzko-Gogoa aldizkaria ere izan 
zituzten irakurgai eta berbagai.  

Laugarren ibilaldia 
Kulturatetik irtendakoan, batik 
bat Arrasateko erdigune histori-
koko leku esanguratsuak bisitatu 
zituzten, idazleon jaiotetxeak, bizi 
izan ziren etxeak eta beste batzuk; 
Elortzaren hitzetan, "izena duten 
paraje horiei izana ere emateko" 
helburuarekin.

Eskolak egiten duen halako 
laugarren ekintza izan da; aurre-
tik Bergara ezagutu zuten Teles-
foro Monzonen lana aitzakia 
hartuta; Arantzazun, Mitxelena, 
Gandiaga eta Villasanteren lana 
aztertu zuten; eta Orexan, Orixe
-ren lana.

Zaitegi, altube eta Garibairen eskutik, 
arrasate literarioa deskubritu zuten
jerardo elortzarekin, ibilaldi literarioa egin zuten idazle eskolakoek

Arrasatearren testuak irakurri zituzten Kulturaten.  |   josetxo arantzabal Ibilaldi literarioa egin zuten, Jerardo Elortzarekin, erdigunean.  |   josetxo arantzabal

Ia 300 lagun 
gaztetxeko 
kontzertuan

josetxo arantzabal

Arrakastatsua izan zen Musika 
Zuzenean webgunearen 3. 
urteurreneko kontzertua 
Arrasateko Gaztetxean; ia 300 
lagun bildu ziren. Angerrek 
(argazkian) jo zuen, besteak beste.



32 2013-10-28  |  astelehena  |  gOIENApublizitatea

4. edizioa

amaia 
txintxurreta 
Kantariko 
aurkezlea

Bergarako 
saioa!

Informazio gehiago:  943 25 05 05 
http://blogak.goiena.net/kantari/

Bergara, Antzuola eta Elgetako 
partaideok, eman azken errepasoa 
abestiari eta koreografiari!

Etorri zuen lagunak animatzera.
DJa ibiliko da giroa animatzen. Etorri disko-festara 
dantzara eta Kantariko gaztetxoak animatzera!

BERgARAN 
Azaroaren 3an 
Zabalotegi aretoan.

ENTSEgUAK

BERgARAN
Azaroaren 9an
Zabalotegi aretoan.

IKUSKIZUNA
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g u r e  m u s i k a  ta l d e a k

j.d.  |  arrasate

Albiste pozgarria jaso zuten 
joan den astean Bitter Honey 
arrasatearrek. Izan ere, Lon-
dresko The Quireboys talde 
mitikoarekin joko dute. Kon-
tzertua abenduaren 15ean, 
domekan, izango da, Atarrabia-
ko Totem aretoan. 

The Quireboysek Beautifull 
Curse diskoa aurkeztuko du eta 
Bitter Honey izango dute bide-
lagun Totem aretoan. Kontzer-
turako gogo handiz dago taldea; 
izan ere, Ota gitarra-jolea Fin-
landian dago, eta zuzenekoak 
jotzeko gogotsu daude. Hard-rock 
deskarga ederra jasoko dute 
bertara gerturatutakoak, eta, 
ziur asko, The Quireboys inge-
lesek ez dute Bitter Honey tal-
dea erraz ahaztuko.

Los Galerna Cadiz-era 
Eta, bestalde, Los Galerna bos-
kote arrasatearra Puerto de 
Santa Marian (Cadizen) egingo 
den Deezer Monkey Week jaial-
dian izango da datorren aste 
bukaeran. 

Egubakoitzean, hilak 1, 
Rodeo eta Mondongo tabernetan 
kontzertuak eskainiko dituzte, 
showcases izeneko formatuan. 
Izan ere, Monkey Week jaialdian 
100 taldek baino gehiagok joko 
dute hiru egunean, eta egunean 
zehar, tabernetan 40 bat minu-
tuko kontzertuak izango dira 
nagusi. 

Jaialdian, besteak beste, 
The Cubicall, The Damned, Lisa 
and the Lips eta Guadalupe 
Plata talde ezagunek joko dute, 
talde txikiei laguntzen.

Bitter Honey arrasatearrek 
the Quireboys-ekin joko dute
los Galerna, ostera, Puerto de santa Mariara 
joango dira asteburuan, Monkey Week jaialdira

Bitter Honey-ko abeslaria.  |   Goiena

j.d.  |  arrasate

Aste honetan kaleratuko du 
Baga-Bigak Governors-en lau-
garren lana. Uztaila eta abuztua 
Higain estudioan eman dute 
buru-belarri Morphinapolis lana 
grabatzen; eta Juan Sangre abes-
lariaren esanetan, "diskoa oso-
tasunean oso ondo geratu da; 
emaitzarekin pozik gaude".

Haiek ere Haritz Harreguy 
izan dute kontsolan, eta hainbat 
kolaborazio izan dituzte graba-
zioan. Besteak beste, hitzak 
idazten, Eider Zumalderen, Mikel 
Etxabururen, Iñaki Biñaspreren 
eta Aiert Goenagaren laguntza 
izan dute. Musikari dagokionez, 
aipatzekoak dira Napoka Iria 

taldeko Mirenen kolaborazioa 
eta presentzia handiagoa izan 
duen Koldo Uriarterena. Uriar-
tek sintetizadore eta teklatuen 
ardura hartu du.

Diskoarekin bat, gitarra-jo-
le berria estreinatuko dute: 
Enkore taldeko Urtzi Iza. Diskoa 
Aitor Antruejok grabatu duen 
arren, lan kontuak direla-eta 
Iza izango da zuzeneko gitarra
-jolea, Pakorekin batera.

'Zuloan' kantua entzungai
Joan den astea ezkero, Zuloan 
abestia entzungai dago Interne-
ten, besteak beste, Morphinapo-
lis lana aurreratzeko eta betiko 
zaleen grina baretzeko.  

Governors taldeak 'Morphinapolis' 
lan berria kaleratzeko prest du

Governors taldearen formazio berria.  |   Gorka lasa

jAgObA dOmINgO  |  arrasate

Arrasatearrak laugarren lana 
izango dena grabatzen murgildu-
ta egon dira azkenengo bi asteak. 
Usurbilen Haritz Harreguyk duen 
estudioan grabatu dute. Hil ordu-
ko bizi izango da lan berriaren 
izenburua, eta, hamahiru kantu 
grabatu badituzte ere, baliteke 
diskoan denak ez sartzea . 

Gaur hasiko dira lan berria-
ren nahasketak egiten, eta, gutxi 
gorabehera, astebeteko lana 
aurreikusten dute. Helburua 
datorren abenduko Durangoko 
Azokarako diskoa kaleratzea da; 
oraingoan, baina, CD formatuaz 
gain, binilo formatuan ere kale-
ratuko dutela esan digu Hodei 
Beitiak, Arkada Socialeko abes-
lari eta baxu-joleak.

'Hil orduko bizi' 
Esan bezala, Harreguy teknika-
riarekin lanean egon dira, eta oso 
eroso sentitu direla esan digu 
Beitiak. Beste istorio bat diskoa 
ere Harreguyrekin grabatu zuten, 
eta, emaitzarekin gustura, erre-
pikatzea erabaki dute.  

Arkada Socialeko kideen uste-
tan, disko berria aurrekoa baino 
landuagoa eta hobea izango da. 
"Urte osoa daramagu lanean; 
urtarrilean hasi ginen, eta estu-
diora etxeko lanak ondo eginda 
joan gara", esan digu Beitiak. 

New Yorkeko The Press tal-
dearen 21 guitar salute kantua 
ere grabatu dute: "Dropkick 
Murphys taldeak egiten duen 
bertsioa hartu dugu oinarri".

Hurrengo urratsa, bideoklipa
Diskoa amaitu bezain laster bideo-
klipa egiten hasiko direla esan 
digu Beitiak, eta, horrez gain, 
Hil orduko bizi-ren grabazioaren 
making of-a egin nahi dutela 
gehitu du abeslariak.

Durangoko Azokarako
Diskoa Arrasateko Mauka Musi-
kagintza diskoetxearekin kale-
ratuko dute. Bada, Durangori 
begira beste nobedade batzuk ere 
baditu diskoetxeak; besteak bes-
te, Des-Kontrol-en Behin eta berriz 
jarraituko dugu duintasunez eutsiz 
aurrea begira disko berria, hura 
ere binilo formatuan.

Hodei, Ñako eta Arri, Higain estudioan.  |   hodei beitia

esAnAk

"Etxeko lanak 
ondo eginda 
etorri gara 
estudiora" 

H o d e i  B e i t i a   |   a b e s l a r i a

arkada Social 'Hil orduko 
bizi' diskoa grabatzen dabil  
Usurbilgo higain estudioan bi aste eman dituzte

jaGoba doMinGo

Duela aste pare bat kaleratu zuten Gipunkzkoa; Fidelissima Bardulia 
Nunquam Superata punk bilduma. Gipuzkoako punk taldeen bilduma 
horretan, Aretxabaletako Krisis eta No Hope eta Arrasateko Material 
Rechazado taldeek hartu dute parte. Talde bakoitzak bi kantu berri 
kaleratu ditu binilo bikoitz formatuan eta abesti guztiak Nekrosounds 
estudioan grabatu dituzte. Biniloa 12 eurotan dago salgai DAT tabernan.

No Hope, krisis
eta Material
rechazado
'Gipunkzkoa'-n
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1. etxebizitzak

101. Saldu
bergara. Martokon etxebizitza 
salgai. Hiru logela, sukaldea, 
egongela, bainugela, despentsa 
eta trastelekua. Igogailu eta 
berokuntzarekin. Dena kanpoal-
dera begira, bi balkoirekin eta oso 
eguzkitsua. Zoru eta ateak 
berriak eta margotu berria. Bizi-
tzera sartzeko moduan. Garajea 
aukeran. 179.000 euro. 653 73 
80 65  edo 943 76 07 55 

Oñati. Apartamentua salgai, 
trasteleku eta garaje plazarekin, 
San Martinen. Aukera paregabea. 
Prezio oso interesgarria. Detiu 
656 76 38 96  telefonora.

 
103. errentan eman

aretxabaleta. Durana kalean 
etxebizitza ematen da errentan. 
2 logela, komuna, sala eta sukal-
dea. Erdi jantzia. Interesatuok 
deitu 650 93 96 93  telefonor 
zenbakira.

bergara. Etxebizitza atsegina, 
berritu berria. Lau  logela, bainu-
g e l a ,  e g o n g e l a  h a n d i a  e ta 
sukaldea. Dena kanpoaldera  
begira, ikusmira zabalekin, oso 
argitsua eta lasaia. Fatxada 
berritu berria. 635 75 91 19 

bergara. Etxebizitza ematen 
da errentan Bolun, Aranerreka 
kalean. Hiru logela, sukalde-e-
gongela eta bi komun. Interesa-
tuok deitu telefono zenbaki 
honetara: 649 84 67 09 

eskoriatza. Etxebizitza ematen 
da errentan. Bi logelakoa. Oso 
argitsua. 670 78 17 59 

 
104. errentan hartu

arrasate edo bergara. Etxe-
b i z i t z a  h a n d i a  b e h a r  d u g u 
errentan. Hiru logelakoa. Beheko 
solairua izan behar du. Lau 
pertsonako familia gara. Gloria. 
697 96 45 10 

arrasate. Arrasaten alokatzeko 
pixu baten bila dabilen bikote 
langile bat gara. 653 72 43 19 

bergara. Etxebizitza behar dut 
errentan, bi edo hiru logelakoa. 
632 20 48 63 

bergara. Familia batek etxea 
behar du errentan. 650 62 12 
94  edo 943 76 19 52 

 
105. etxeak OSatu

aretxabaleta.  Erdialdean 
logela ematen da errentan. 
Sarrailarekin. Telebista gelan 
bertan. Josean. Interesatuok 
deitu telefono zenbaki honetara: 
603 14 28 89 

arrasate. Logela ematen da 
errentan erdigunean. Bikote 
batentzat egokia. Etxeko gainon-
tzeko lekuak erabiltzeko aukera-
rekin. 722 45 33 59 

bergara.  Logela ematen da 
errentan erdigunean. Komun 
pribatuarekin. Sukalde eta egon-
gela, partekatuta. Interesatuok 
deitu telefono zenbaki honetara: 
662 26 71 41 

bergara. Pertsona bat behar 
da pisu bat osatzeko Bergara 
ingurunean. 95 metro koadro 
ditu: hiru logela, egongela han-
dia, komun bat, despentsa eta 
balkoia. Oso zabala da. Leihoak 
PVC-zkoak dira, kalefakzioa, 
aparkaleku amankomuna eta 
nahi izanez gero landatzeko 
lursail bat. Animatu eta etorri 
ikustera!  693 72 74 52 

lasarte-Oria. Logela ematen 
da errentan Lasarte-Orian. Eska-
tzen den bakarra lan-kontratudun 
pertsona izatea. Deitu telefono 
zenbaki: 644 23 91 52 

logela partekatzeko. Arra-
sate erdialdean logela bat par-
tekatzeko neska edo mutil bat 
behar dugu. 693 80 64 18 

Pixua osatzeko arrasaten. 
Pertsona bat behar dugu pisu bat 
osatzeko Arrasaten. Lau logela 
eta bi komun ditu, eta oso argitsua 
da. 230 euro hilabetean, gastuak 
barne. Animatu eta etorri ikustera! 
608 57 97 70 

 

2. Garajeak

201. Saldu
bergara. 13 metro koadroko 
garajea salgai Espoloian. 653 
73 80 65  edo 943 76 07 55 

 

4. lana

401. eSkaintzak
eskoriatza.  Emakume bat 
behar da bi ume zaindu eta 
etxeko lanak egiteko. Interesa-
tuok deitu zenbaki honetara:  617 
88 96 81 

 
402. eSkaerak

aretxabaleta, arrasate edo 
eskoriatza. Haur Hezkuntzan 
graduatua den neska euskaldu-
na gertu haurrak zaintzeko. 
Esperientzia handia. Interesa-
tuok deitu:  618 87 12 97 

arrasate. 13 urteko eskarmen-
tua duen emakumea nagusi eta 
umeak zaintzeko edo garbitasun 
lanetan aritzeko gertu. Legezko 
paperak ditut. Etxean bertan ere 
bizi naiteke. 634 11 31 09 

arrasate. 55 urteko emakume 
euskalduna, arrasatearra, umeak 
edo nagusiak zaintzeko gertu. 
943 79 60 89 

arrasate. Emakume arduratsua 
gertu hurrengo lanak egiteko: 
umeak eta nagusiak zaindu, 
etxeko lanak egin eta ospitalean 
gaixoak zaindu. 943 25 05 72  
edo 658 70 56 94 

arrasate. Emakume euskaldu-
na goizetan plantxa eta etxeko 
lanak egiteko gertu. Interesatuok 
deitu telefono zenbaki honetara: 
699 54 17 27 

bergara. Haur Hezkuntzako 
irakasle ikasketak dituen neska 
euskalduna umeak zaintzeko 
gertu. 615 76 29 25 

bergara eta arrasate. Ema-
kume esperientziaduna umeak 
eta nagusiak zaintzeko gertu. 
610 34 97 88 

bergara, arrasate edo Oña-
ti. Erizain laguntzaile ikasketak 
dituen mutila nagusiak zaintze-
ko gertu. SanJuande Diosen lan 
egindakoa eta esperientzia 
handikoa. Egunez zein gauez lan 
egiteko gertu. 943 78 62 19  
edo 639 66 57 88 

bergara. 49 urteko emakumea 
edozein lan egiteko prest. Espe-
rientziaduna.  606 24 79 09 

bergara. Emakume arduratsua, 
euskalduna, umeak zaintzeko 
gertu. Puerikultura tituluduna. 
Arantxa. 688 65 30 62 

debagoiena. Garbiketan edo 
pertsona nagusien edo  umeen 
zaintzan orduka lan egiteko 
emakume esperientziaduna 
prest. 650 62 12 94  edo 943 
76 19 52 

d ebag oi en a.  G i zo n ez koa 
edozein lan  motatan eta edozein 
ordutegitan lan egiteko prest. 
610 12 49 64 

debagoiena. 23 urteko muti-
la gertu eraikuntzan, gerbiketan 
edota tabernan lan egiteko. 602 
48 36 75 

debagoiena. 28 urteko neska 
g e r t u  e d a d e t u  ze i n  u m ea k 
zaintzeko edota garbitasun 
lanetan jarduteko. Orduka, egun 
osoz zein etxean bertan bizi 
i z a n d a .  I n te resa t u o k  d e i t u 
telefono zenbaki honetara: 602 
48 36 75 

debagoiena. Edozein ordute-
girekin garbiketa  lanetarako edo 
pertsona helduak zaintzeko 
emakumea prest. Interesatuok 
deitu telefono zenbaki honetara: 
649 68 47 59 

d e b a g o i e n a .  E m a k u m e a 
etxean bertan bizi izaten lan 
egiteko gertu. Nagusiak zaindu, 
etxeko lanak egin eta abar. 602 
53 37 07 

d e b a g o i e n a .  E m a k u m e a 
gertu etxeko lanak egin, atari eta 
eskailerak garbitu zein nagusi 
edota umeak zaintzeko. 625 86 
99 51 

debagoiena. Emakumea lan 
bila. Garbitasunak egiten, zain-
tzaile, kamioi gidari, banaketa 
lanetan, nagusiak zaintzen eta 
abar. Autoa eta gidabaimena 
dauzkat. 696 32 13 69 

debagoiena. Emakumea prest 
edozein ordutegirekin  garbiketa 
lanak egin edo umeak zein per-
tsona helduak zaintzeko. 664 
12 43 25 

debagoiena. Gizona etxean 
bertan bizi izaten nagusiak 
zaindu eta garbitasun lanak 
egiteko gertu. Esperientzia 
handikoa. Interesatuok deitu 
telefono zenbaki honetara: 602 
45 84 63 

debagoiena. Goizetan umeak 
prestatu eta ikastolara erama-
teko prest. Etxeko lanak ere 
egingo nituzke. Interesatuok 
deitu telefono zenbaki honetara: 
659 92 89 23 

debagoiena. Lanerako gertu 
nago. Gidabaimena eta autoa 
dauzkat. 634 40 64 65

debagoiena. Mutil arduratsua 
nagusiak zaintzeko edo beste-
lako lanetarako gertu. Interesa-
tuok deitu telefono zenbaki 
honetara: 632 20 48 63 

debagoiena. Mutil arduratsua, 
legezko agiriak eta pertsonen 
zaintzan eskarmentua duena, 
nagusiak zaindu edo sukalde 
laguntzaile jarduteko gertu. 631 
00 42 63 

debagoiena. Mutil arduratsua, 
legezko agiriekin, nagusiak zaindu 
edo sukalde laguntzaile aritzeko 
gertu. Zaintzan esperientzia 
handia dut. 631 00 42 63 

debagoiena.  Mutila gertu 
nagusiak zaintzeko edo sukalda-
ri laguntzaile lanetan jarduteko. 
Esperientziaduna eta lege agirie-
kin. Eraikuntzan ere lan egingo 
nuke. Dario. 631 00 42 63 

debagoiena. Mutila lanerako 
gertu: garbiketan, tabernan 
zerbitzari zein sukalde laguntzai-
le, igeltsari, gidari.  Mohamed. 
636 60 48 51 

debagoiena. Mutila nagusiak 
zaintzeko gertu. Esperientzia-
duna eta lege-agiriak ditut. 
Oscar. 632 12 40 16 

debagoiena.  Mutila prest 
arratsaldez edozein  lanetan 
aritzeko. 605 44 61 98 

d e ba g o i e n a .  N a g u s i  e d o 
umeak zaintzen zein garbitasu-
nak egiten lan egingo nuke. 
Geriatria ikasketak ditut. 691 
03 25 02 

debagoiena. Nagusiak zain-
tzen edo gerbitasunean lan 
egingo nuke. Orduka edo egun 
osoz. Baita asteburuetan ere. 
632 18 70 27 

debagoiena. Nagusiak zain-
tzen zein garbitasunak egiten 
lan egingo nuke, astelehenetik 
egubakoitzera bitartean. Orduka, 
egun osoz zein etxean bertan 
bizi izaten. Legezko paperak 
eguneratuta dauzkat. Interesa-
tuok deitu telefono zenbaki 
honetara: 603 22 53 66 

debagoiena. Neska ardura-
tsua, esperientziaduna, gertu 
umeak zaintzeko, garbiketak 
orduka egoteko eta nagusiak 
zaindu zein pasioan laguntzeko. 
695 73 87 95 

debagoiena. Neska ardura-
tsua, klinika laguntzaile titulu-
d u n a ,  n a g u s i a k  z a i n t ze ko , 
etxeko lanek egiteko edota 
tabernan lan egiteko prest. 
Nagusiak zaintzen esperientzia 
handikoa. 617 20 59 43 

debagoiena. Neska ardura-
tsua, oinarrizko sukaldaritza eta 
geriatria ikasketaduna, lan bila. 
Orduka, egun osoz zein etxean 
bertan bizi izaten. Nagusiak 
zaindu, garbitasun lanak eta 
abar. 615 06 28 04 

debagoiena. Neska espainia-
rra gertu nagusiak zaindu zein 
etxeko garbitasunak egiteko. 
Baita asteburuetan edo gauetan 
ere. Esperientziaduna. 722 32 
43 67 

debagoiena.  Neska gertu 
nagusi edo umeak zaintzen, 
tabernan, garbiketan eta abar. 
Etxean bertan bizi izaten edo 
bestela. Baita baserrietan ere. 
Gidabaimena eta autoa dauzkat. 
697 20 00 86 

debagoiena.  Neska gertu 
umeak edo nagusiak zaintzeko 
zein garbiketa lanak egiteko. 
Etxean bizi izateko ere gertu. 
672 07 68 52 

debagoiena. Neska lanerako 
gertu. Legezko paperak ditut eta 
10 urteko esperientzia. Etxean 
bertan bizi izaten ere bai. 602 
64 68 17 

debagoiena. Neska lanerako 
gertu. Nagusi zein umeak zain-
tzen, garbitasun lanetan, taber-
natan eta abar. 688 68 12 79 

debagoiena. Neska lanerako 
gertu: etxeko lanetan, ostalari-
tzan zein nagusiak zaindu eta 
pasioan laguntzeko. Interesa-
tuok deitu telefono zenbaki 
honetara: 630 20 12 03 

debagoiena. Neska lanerako 
gertu: orduka edo egun osoz, 
etxeko lanetan edo besteleko 
lanetan. 633 68 35 76 

debagoiena.  Nikaraguako 
mutila gertu etxean bertan bizi 
izaten, egun osoz, orduka edota 
baserrietan lan egiteko. Espe-
rientziaduna. Legezko paperak 
ditut. 733 28 81 24 

debagoiena. Sukalde lagun-
tzaile, zaintza lanak egiten 
edota garbitasunean jardungo 
nuke, egunez zein gauez. Autoa 
daukat. 636 11 23 40 

elgetan, bergaran eta arra-
saten.  45 urteko emakume 
euskalduna prest  etxeko lanak 
egin eta umeak edo adinekoak 
zaintzeko. Tel.:  606 50 25 67 

Gipuzkoa.  Garbitasunean, 
nagusien zaintzan edota informa-
tika eta webguneen programa-
zioan lan egingo nuke. 628 93 
66 05 

harakina. Zazpi urteko eskar-
mentua dut eta harategian lan 
egingo nuke. Gidabaimena eta 
lege agiriak dauzkat. 631 31 17 
61  edo 610 91 33 40 

lan bila.  Nagusi eta umeak 
zaintzen eskarmentua dut. Gar-
biketan ere lan egin dezaket. 618 
04 15 45 

lan bila. Neska euskalduna 
goizetan umeak zaintzeko zein 
etxeko lanak egiteko prest. 659 
92 89 23  edo 943 79 39 19 

mutil arduratsua umeak 
zaintzeko zein etxeko lane-
tarako. Kaixo, Donostiako gazte 
bat naiz, magisteritzako ikasketak 
bukatzen dabilena. Haurrekin oso 
ondo moldatzen naiz eta etxeko 
lanetan ere nahiko fin nabil. Beraz, 
laguntza apur bat behar baduzu, 
ez egin duda eta baldintzak nego-
ziatu genitzazke. 646 09 83 90. 
Ibai. 

Oñati. Erizain laguntzaile titulu-
duna, prest nagusiak zaintzeko 
eta baita  etxeko lanak egiteko ere. 
Goizez. 677 05 39 06. Maite. 

 

5. irakaSkuntza

501. jaSO
aretxabaleta. 1.DBHko esko-
la partikularrak emango dizkidan 
norbait behar dut. Trukean, 
etxeko garbitasunak egin edo 
umeak zainduko nizkioke. 659 
62 02 49 

 
502. eman

Oñati. Neska euskalduna Deba-
goienean eskola partikularrak 
emateko prest. Desplazatzeko 
arazorik gabe. LH, DBH zein 
Batxilergoa. Ingenieritzan  lizen-
tzuatura eta CAP tituluarekin. 
Klase indibidualizatuak ematen  
esperientziaduna. Interesatuak 
deitu zenbaki honetara:  616 52 
50 22 

 

6. mOtOrra

602. erOSi
mobilete bila. Mobilete bat 
hartu, trukatu (bateria elektriko 
edo gitarra akustiko bategatik) 
edo erosiko nuke (prezio onean). 
Papelak eduki ditzala.  Mila esker. 
615 734 553 

 

7. animaliak

703. eman
txakurkumeak. Bull terrier eta 
cocker arteko nahasketa diren 
t xa k u r k u m ea k  e m a te n  d i ra 
opari. Hiru hilabete dute. 686 
07 61 60 

 8. denetarik

801. Saldu

Ohe artikulatua. Ohe artiku-
latua, elektrikoa, salgai. 1,05m 
zabalerakoa. 750 euro. 653 73 
80 65  edo 943 76 07 55 

 
802. erOSi

bizikletak eramatekoa. 
Volkswagen Caddy batentzat 
balio dezakeen bizikletak erama-
tekoa behar dut, atzeko portoian 
jartzen den horietakoa. Ez dut 
bolarik, ezta zapaian jartzeko 
nahirik ere. Eskerrik asko. 660 
43 64 29 

mendiko bizikleta. "Moun-
tain bike" moduko bizikleta 
erosiko nuke, parrilla eta gurpil 
babesleduna. Kaskoa ere erosi-
ko nuke. Deitu zenbaki honetara: 
617 21 89 74

 
804. hartu

bizikletak. Erabiltzen ez ditu-
zun edo botatzeko dauzkazun 
bizikletak jasoko nituzke. Berdin 
da zein egoeratan dauden. Bila 
joango nintzateke. Inaki. 699 
06 23 95

erradiadoreak. Etxetik ken-
tzeko dituzun erradiadoreak 
hartuko genituzke. Deitu 626 
13 07 56  telefono zenbakira

Sofak. Etxean dauzkazun sofak 
kendu gura badituzu, guk hartu-
ko genituzke. Jasotzera joateko 
arazo barik. Deitu 646 36 68 
02  telefono zenbakria

 
806. Galdu

betaurrekoak arrasaten. 
Urriaren 18an, egubakoitza, 
betaurrekoak galdu nituen San 
Andresen. Aurkitu badituzu, deitu 
mesedez zenbaki honetara:  943 
76 52 39 

betaurrekoak urbian. Joan 
zen larunbatean, irailaren 21ean, 
galdu nituen Urbian eguzkitarako 
betaurreko graduautak. Aurkitu 
dituenak deitu dezala, mesedez, 
zenbaki honetara:  669 15 64 02  
edo 943 76 31 01 

jertse gorria galdu aretxa-
baletan. Mayoral etxeko jertse 
gorria galdu genuen igande ilun-
tzean Aretxabaletan (urriak 20). 
18 hilabete neurrikoa da. Bilatu 
duenak dei dezala mesedez tele-
fono zenbaki honetara. Eskerrik 
asko. 636 83 62 00 

 

9. harremanak

904. beStelakOak
Saskibaloia.  Saskibaloian 
jolastu nahi duzu? Astelehene-
tan, 19:00etan, Almenen saski-
baloian jokatzeko taldekide bila 
gabiltzan 18 urtetik gorako nes-
ka talde bat gara. Anima zaitez! 
saskineski@gmail.com edo 
deitu zenbaki hauetara: 653 74 
86 26  edo 670 35 79 13 

iraGarkia jartzekO bideak: 

943 25 05 05   |   sailkatuak@goiena.com   |   www.goiena.net/sailkatuak

Eguazteneko 15:00ak arte jasotako iragarkiak argitaratu ditugu. 
Ordu horretatik aurrera ez da onartuko aldaketarik eta ezta iragarkia bertan behera uzterik ere.
GOIENAk ez du argitaratzen diren iragarkien ondorioz sor daitezkeen operazioen erantzukizunik.

OrdaintzekO atalak dira:
- etxebizitza Saldu/errentan. Garajea Saldu/errentan. lokala Saldu/errentan.    
irakaskuntza eman. motorra Saldu/alokatu. animaliak/Saldu. denetarik/Saldu.
Egubakoitzean + Astelehenean: 22 € (BEZ barne).
Astebete baino gehiagoz argitaratu nahi izanez gero, prezio bereziak aplikatuko dira.
- Profesionalen moduluak. 
Modulu bakarra egubakoitzean EDO astelehenean: 22 € (+BEZ).
Egubakoitzean + Astelehenean: 29 € (+BEZ).

zure     
iraGarkiak

P r e z i O  b e r e z i a  G O I E N A  K L U B E K O  B A Z K I D E E N D A K O

Antzuolako
Udala

Obra eta instalaziO publikOak
 mantentzekO brigadakO peOia

Lana: Obra eta instalazio publikoak mantentzeko brigadako peoia.
Baldintza: Euskal Enplegu Zerbitzuan langabe gisa izena emanda.
Lekua: Antzuolako udaletxea. 

08:30etik 14:00etara, astelehenetik ostiralera.
Kontratu mota: Laborala.
Kontratuaren iraupena: Bost hilabete.
Oinarriak kontsultatzeko: 

Antzuolako udaletxean.
Antzuolako webgunean: www.antzuola.com

Izena emateko epea: 2013ko urriaren 28tik azaroaren 5era.
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Debagoieneko 
gremioak

aroztegiak
azkarate aroztegia
Bergara

• Ateak, leihoak, horma-armairuak,  

tarimak, parket flotatzaileak, sukaldeak.

• K-21

Telleria 19 B02-B03

Tel.: 943 76 47 19 / 610 88 40 20

blogak.goiena.net/azkarate

eraikuntzak
arrasate eraikuntzak sL 
Arrasate 

Meatzerreka auzoa

Tel.: 943 77 12 26 / 659 67 17 59

e.arrasate@euskalnet.net

iturgintza
egia iturgintza
Arrasate 

Gipuzkoa etorbidea 39, behea

Tel.: 943 77 01 85

oyanguren iturgintza
Eskoriatza 

• Iturgintza eta gasa

• Berogailuak eta petrolio-produktuak

• Klimatizazioa

Aranburuzabala 15

Tel.: 943 71 47 14 / 606 00 73 69

f.oyanguren@ctv.es

urko mantenimiento sL
Aretxabaleta

• Instalazioen mantentze-lan guztiak

• Berokuntza eta gasa

• Aire girotua eta haizeztatzea 

Basabe industrialdea B-3

Tel.: 943 77 19 88 

Faxa: 943 79 59 97

Leihoak
argi-pLastik
Arrasate 

Zigarrola kalea 1, 8 pab

Tel.: 943 77 11 30

ion Leihoak
Arrasate 

Debagoiena Industrialdea 11.Pab

Tel.: 943 79 11 35

Faxa: 943 773 120

http://www.ventaion.com

Lorezaintza
makai koop. eLkartea
Aretxabaleta 

• Barruko zein kanpoko lorezaintza

• Ureztatzeko sistemak

• Loreontzi-euskarriak eta balkonerak

Basabe poligonoa D-2-1

Tel.: 943 79 78 45 / 616 96 57 98

Faxa: 943 79 78 45

margoak
apain margo eta apainketa
Arrasate 

• Pintura orokorrean

• Pareztatzeak

• Errotulazioa

Maitena 3-1.

Tel.: 943 79 61 56 / 689 04 91 17

Iragarkia jarri nahi baduzu, 
deitu 943 25 05 05 zenbakira.
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Sansumg-ek ere erregistratu du 
betaurreko inteligenteetarako bere 
diseinuaren patentea. Diseinu 
hutsa denez, zehaztapen 
teknikoen berri ezin jakin, bistakoa 
denaz harago. Izena bai, 
Samsung-en betaurrekoek 
Spectacles izango dute izena.

Samsung-ek 
ere baditu bere
betaurrekoak
patentatuta

argazkilariaxxx

jON bErEzIbAr  |  arrasate

iPad tabletari iritsi zaio oraingoan 
berritzeko txanda. Arinagoa, 
finagoa eta azkarragoa da. Dei-
tura ere aldatu diote eta Apple-en 
tabletaren bosgarren belaunaldia 

iPad ‘Air’ deiturarekin bataiatu 
dute. Esamesak konfirmatu bes-
terik egin ez diren aurkezpena 
izan zen joan den eguaztenekoa 
eta diseinu ezaugarriek piztu 
zuten gehien arreta.  Merkatuko 

tabletik arinena da iPad berria; 
453 gramo eta 5,7 mm-ko sendoe-
ra; laugarren belaunaldiko mode-
loa baino %28 arinagoa da iPad 
Air-a. Arinagoa izan arren, ahal-
men aldetik, potentzia gehiago 

dauka modelo berriak, 64 biteko 
A7 prozesatzailearekin, eta erren-
dimendu grafikoari dagokionez, 
bikoiztu egiten du iPad 4arena, 
esate baterako. Bigarren proze-
satzaile batekin ere badator tablet 
berria, errendimendu horretan 
laguntzeko. Ezaugarri orokorrei 
dagokienez, pantailak Retina 
delakoa jarraitzen du izaten eta 
haririk gabeko konexioa ere 
azkartu egin diote iPad-ari.

Aurkezpen gehiago 
iPadaz gain, makina bat nobeda-
de gehiago eman ditu ezagutzera 
Apple-ek aurkezpenik berrienean. 
Tableten barruan iPad Mini mode-
loa ere berriztu egin dute eta 
mahaigaineko ordenagailuentzat, 
gertu daukate sistema eragilearen 
bertsio berria: OS X Mavericks. 
MacBook Pro berriekin ere bada-
tor Apple, Retina pantaila eka-
rriko dutenak eta software-ari 
dagokionez, iLife eta iWork sui-
te-ak berritu dituzte iOS eta Mac
-entzako, doan. 

Mavericks ordenagailuentzako 
Sistema eragile berriak dakartzan 
aldaketek eman zuten atentzio 
gehien. Izen estiloan aldaketa 
ekartzeaz gain, felidoen gaitzize-
nak alde batera laga dituzte-eta.  
Lehen begiradan iOS berriaren 
diseinuaren garbitasunera ger-
turatzen da mahaigainentzako 
eta eramangarrientzako Apple-en 
sistema eragile berria. Ohar sis-
teman, Finder delakoan eta eti-
ketatze sistema berrian daude 
nobedade garrantzitsuenak.

iPad air arina eta Mavericks sistema 
eragilea, nobedade nagusien artean
Datorren urtera begira, berritasun nagusienak aurkeztu ditu apple-ek

iPad-ik berrienaren promozio irudia.  |   apple.com

j.b.  |  arrasate

Shangaiko Fisika Teknikoko Ins-
titutuko ikertzaile talde batek 
argiaren bitartez distantzia han-
dian Internet garraiatzea lortu 
du. Teknologia garatuz, arginda-

rrarekin batera Internet ere 
garraiatzea lortzea da zientzia-
larien helburua. 

Oraingoz lortu dutena da lau 
ordenagailu konektatu ahal iza-
tea watt bateko LED argi igor-

gailuei esker. Bonbila txiki horiek, 
mikroprozesatzaileei esker, 150 
Mb-eko datu fluxura hel daiteke. 
Edimburgon ere beste ikertzaile 
talde batek dihardu aukera hau 
aztertzen eta lifi (wifi-ko w-a light 
berbaren, ‘argia’ ingelesez, l-a-
rengatik ordezkatuz) izenarekin 
ba ta ia tu  du te  t ekno log ia 
berria.

Eraginkorragoa 
Teknologia berri hau munduari 
erakusteko prest daukate. Aza-
roaren 5an Shangain Nazioarte-

ko Industriaren Azoka egingo 
dute eta hainbat ordenagailu 
konektatu gura dituzte lifi bitar-
tez. Ikerlarien azalpenen arabera, 
lifi-a wifi tradizionala baino era-
ginkorragoa da eta, aldi berean, 
Interneten garraioaren haririk 
gabeko banaketa kostuak asko 
merkatu ditzake. Bonbilla bat 
dagoen lekuan Internet seinalea 
egotea da nahia. Aitortzen dute, 
hala ere, gaur egun daudenetan, 
teknologia berriari asko geratzen 
zaiola aurretik alternatiba bide-
ragarri bihurtu arte.

argindar bidez internet 
garraiatzea lortu da
mikroprozesatzaile batekin hornitutako leD 
bonbillei esker lortu dute sarea osatzea

j.b.  |  arrasate

Hilabetean aktibo 350 milioi 
erabiltzailetik gora dauka 
WhatsApp mezularitza apli-
kazio ezagunak. Abu Dhabin 
egiten dabiltzan Nokia World 
kongresuan eman ditu datuak 
jakitera WhatsApp-eko CEOak, 
Jan Koum-ek. Bi hilabetetan 
50 milioi erabiltzaile irabazi 
ditu aplikazioak. Datu gehia-
go ere zabaldu ditu Koumek, 
esate baterako, 250.000 erabil-
tzaile berri dituztela egunero 
Nokia bat dutenen artean eta 
errekorra joandako abuztuan 
gainditu zutela 31.000 milioi 
mezurekin; 11.000 milioi bida-
li eta 20.000 jasotako.

Whatsapp-ek jada, 
350 milioi 
erabiltzailetik gora

Datorren urtean merkatura-
tuko du HP enpresak lehen 
3D inprimagailua. 2012an 3D 
inprimagailuen merkatuak 
izandako hazkunde handiaren 
aurrean, alorreko handikiak 
prest dauka bere modeloa. 
Orain arte enpresa txikiak 
ibili dira mota horretako 
inprimagailuak egiten eta HP 
lehen enpresa handia da mer-
katu horretan sartzen dena.

Datorren urtean 
aterako du HP-k bere 
3D inprimagailua

Musika partekatzeko zerbi-
tzuarekin ez bide du asma-
tu Twitter-ek eta #Music 
zerbitzua ixtekotan dela 
iragarri dute. Hasiera baten 
erabiltzaileek biziki gogotsu 
hartu zuten zerbitzu berria 
baina gainbehera osoa ere 
berehala etorri da. Gaur 
egun oso gutxi erabiltzen ei 
da.

twitter '#Music' 
zerbitzu atera berria 
ixtekotan da

j.b.  |  albisteak

"Nerabeei oihartzuna emate-
ko" aldaketak iragarri ditu 
Facebookek eta aurrerantzean, 
orain arte ez bezala, adin txi-
kikoek euren informazioa 
publiko egin ahal izango dute. 
Iragarpenaren aurrean adin 
txikikoen babeserako elkar-
teen kexak daude, nerabeen 
segurtasuna kolokan ikusten 
baitute. Facebook erabili ahal 
izateko 17 urte baino gehiago 
izan behar ditu erabiltzaileak 
baina 13 urtetik gorakoek 
profila ere zabal dezakete 
tutore baten baimenarekin. 

Facebook adin 
txikikoen mugak 
kentzen dabil
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AmAIA txINtxurrEtA  |  arrasate

Askotariko gaiak landuko ditugu 
iluntzetan izaten dugun Magazi-
nea saioan.

Gaur, astelehena, Larraitz 
Ugarte Bide Azpiegituretako 
diputatua etorriko da eskualdeko 
garraio publikoa hobetzeko mar-
txan jarri duten prozesuari buruz 
hitz egitera. Ondoren, bihar, mar-
titzena, Iktusaren Eguna ospatu-
ko denez, Aita Menniko Naiara 
Mimentza neuropsikologoa izan-
go da gurean biharko antolatu 
dituzten kontuei buruz berba 
egiten.

Askotariko gaiak
Martitzenean, Arrasaten egingo 
den zarzuelaren berri jaso ahal 
izango dugu eta ekonomia kontuak 
ere izango ditugu.

Eguaztenean, berriz, Goiena.
net-eko blog komunitateari buruz 
hitz egitera etorriko da Miren 
Arregi kazetaria eta osasun kon-
tuak ere izango ditugu.

Eguenean, berriz, gazteen 
tertulia izango dugu, besteak 
beste. Beraz, ez galdu aste hone-
tako saioak.

A.t. |  arrasate

Euskarari lotutako kezkak, 
zalantzak eta galderak argitzen 
dizkigu Marimaistrak eguen 
iluntzetan Magazinea-ren amaie-
ran, Goiena telebistan. Euska-
raren kontsultorio moduko bat 
dauka martxan eta Marimaistra.
com helbideko blogean ere ikus 
daitezke bere bideoak.

Hartu parte
Euskararen inguruko galdera-
ren bat badaukazu, jar zaitez 
harremanetan Marimaistrare-
kin eta berak emango dizkizu 
aholkuak. Bidali mezua Twitter 
bidez @mari_maistra-ra, idatzi 

galdetu@marimaistra.com-era 
edo bestela bidali Whatsapp 
bidez zure galdera 668 889 192 
telefono zenbakira. Animatu 
eta bidali zuen galderak!

Marimaistrak euskararekin 
ditugun zalantzak argitzen 
laguntzen digu eguenetan
Bidali zure kezkak @mari_maistra-ra, galdetu@
marimaistra.com-era edo 668 889 192ra

t e l e -a l b i s t e a k

'Magazinea' saioa gai 
ugarirekin dator aste 
honetan ere, 20:10ean
Gaur, astelehena, larraitz Ugarte Bide 
azpiegituretako diputatua izango da gurean

Txomin Madina, saioaren aurkezle eta gidaria.  |   GOIena Marimaistra.  |   GOIena

A
zkenaldian, telebista 
kate guztietan ikusi 
dugu publizitatearen 
aldeko publizitatea, 

funtzio metalinguistika deritzo 
horri, ezta? Mikel Olazabal 
ETBko kirol aurkezleak deitzen 
dien bezala: merkatal aholkuak. 
Zeinen garrantzitsuak diren!

Hainbat iragarkitan publi-
zitatearen onurak azpimarratzen 
dituzte, berauen kontrola beha-
rrezkoa dela argi utziz; gainera, 
zenbait telebista katetan ere, 
iragarkien tartera joan aurretik, 
mezu hau entzun dut egunotan: 
“Bost minutuko publizitate 
tartea, saio hau ikustea posible 
egiten duen publizitatea”.

Arrazoi guztia! Eskuartean 
duzun komunikabide honek 
ere (Goiena papera) publizitatea 
behar du bere biziraupenerako. 
Telebista ez litzateke jasangarria 
iragarkirik gabe. Izan ere, ikus
-entzule maiteok, zuek ez zare-
te telebista kate bateko bezeroak. 
Ez. Benetako bezeroak ordain-
tzen duten horiek dira. Legez-
koa eta bidezkoa da, ala ez? 
Inoiz ez da berandu, baina antza 
denez, konturatu gara azkenik 
zeinen garrantzitsua den publi-
zitatea... Hori bai, horretarako 
pikutara joan behar izan dira 
gure ongizatea, diruaren gizar-
te kapitalista eta orain arte bizi 
izan dugun luxuzko egoera 
kontsumista. Zeinen paradoxa 
zoragarria, ezta?

OIHAN
VEgA

Publizitatearen 
beharra

t e l e - b e g i as t e a  g o i e n a n

ARRASATE IRRATIA

Bihar, martitzena, ospatuko 
da Iktusaren Eguna. Aita 
Mennik Azoka kalean dauka-
gun Eguneko Zentroan aldez 
aurretik hitzordua lotzen duen 
edonori doako balorazio eta 
iktusa ekiditeko neurriak 
azaltzeko aukera emango die. 
Gai horri buruz hitz egingo 
dugu bihar 11:00etan.

Martitzeneko iktusaren 
eguna berbagai izango 
dugu arrasate irratian

Donostiako Correos taldeak 
hainbat lehiaketa irabazi ditu 
power-pop, baxu distortsio-
natuak eta elektronika batzen. 
Kooltur ostegunak egitasmoa-
ren barruan izango dira gaz-
tetxean eta sarrerak zozketa-
tuko ditugu 943 25 05 05era 
deitu edo irratia@goiena.com
-era idazten dutenen artean.

'Correos' taldearen 
emanaldirako sarrerak 
zozketatuko ditugu

Egubakoitz honetan, azaroak 
1, Domu Santu eguna da eta 
ez dugu Igo autobusera! irra-
tsaioa izango. Hala ere, musi-
ka entzun ahal izango duzue 
107.7an. Astelehenetik egue-
nera bitartean irratsaioa nor-
maltasunez eskainiko dizue-
gu, ohiko moduan, 10:00etatik 
aurrera, Arrasate Irratian. 
Hortxe nahi zaituztegu.

egubakoitza, Domu 
Santu eguna, ez dugu 
zuzenekorik egingo
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19:42 Kantari
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21:47 Ekogune 
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22:37 Berriak 
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23:22 Gernika Lumo rallya 

goIEnA TElEbISTA

'Harmailatik'
J o a n  ze n  a s t e a n 
Manchesterren izan-
dako realzaleak izango 
dira kirol saioan, bes-
teak beste. | 21:25

'berriak'
Gure bailaran egunean 
albiste izan direnak 
jaso ahal izango ditu-
zue Monika Belaste-
giren eskutik. | 14:45

'asmatu baietz!'
Irabazi sariak eguaz-
tenean Goiena telebis-
tako lehiaketara dei-
tuta: 943 25 05 03 
da telefonoa. | 19:41

'Planik bai?'
asteburura begira 
jarriko gara Debagoie-
nean izango diren 
kultura emanaldien 
berri emateko. | 17:09

'asteOn'
astean zehar gure 
bailaran albiste izan 
diren berrien errepasoa 
egingo dugu, besteak 
beste. | 21:17
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Bergara
Jokin Alberdi Garitano
Urriaren 31n, 4 urte. 
Zorionak gure etxeko 
txiki handiari! Muxu 
potolo asko opa dizugu 
etxeko guztion partetik. 
Ondo ospatu eguna.

Bergara
Unai Eguren Guereñu
azaroaren 2an, 8 urte. 
Zorionak, Unai! Patxo 
handi bat denon partetik.

Bergara
Ane Jauregi Elorza
Urriaren 31n, 6 urte. 
Zorionak, ane, eta muxu 
potolo-potolo bat danon 
partetik. Ondo pasatu 
zure urtebetetze eguna.

 
 

arrasate
Saul Atxa Bastida
Urriaren 29an, 9 urte. 
Zorionak, txapeldun! 
Ondo pasatu zure 
urtebetetze eguna eta 
muxu handi bat etxekoen 
partetik.

eskOriatZa
Iker Elorza Agiriano
Urriaren 28an, 3 urte. Zorionak, txapeldun! Ondo-ondo 
pasatu zure eguna eta muxu handi bat etxeko guztion 
partetik.

Bergara
Ander Labrador San 
Vicente
Urriaren 27an, 3 urte. 
Zorionak Osintxuko 
familiaren eta, batez ere, 
Nahiaren eta Unairen 
partetik. Patxo handi bat, 
maitte.

arrasate
Eider Muñez Morales
Urriaren 27an, 8 urte. 
Zorionak, eider! Ondo 
pasatuko dugu zure 
zortzigarren 
urtebetetzean. Musu 
potolo bat etxekoen eta, 
batez ere, zure 
lehengusuen partetik.

LeiNtZ gatZaga
Xabat Otazu Arzelus
Urriaren 27an, 6 urte. 
Zorionak, txapeldun! 
Patxo handi bat etxeko 
danon partetik!

aNtZUOLa
Amaiur Legorburu 
Rodriguez
Urriaren 27an, 11 urte. 
Zorionak, amaiur! 
aioraren eta inguruko 
danen partetik.

Oñati
Haizea Aramburu 
Moreno
Urriaren 26an, 5 urte. 
Zorionak eta muxu handi 
bat Uxueren, amaren eta 
aitaren partetik. asko 
maite zaitugu.

 

Bergara
Nekane Gabilondo 
Ugarte
Urriaren 26an, 39 urte. 
Zorionak, amatxo. Hau 
argazki polita 39 urte 
betetzeko!

DeBagOieNa
Cecilia Guevara 
Muñoz
Urriaren 26an, 37 urte. 
Zorionak, Ceci!  Muxu 
handi bat zure "zurda de 
oro"-ren, semearen eta 
familiaren partetik!

aretxaBaLeta
Maren Lazpiur Eraña
Urriaren 25ean, 7 urte. 
Zorionak, printzesa! 
Patxo pilua etxeko 
guztien partetik. 
Ondo-ondo pasatu 
eguna zure primotxo eta 
lagun guztiekin! Mila kilo 
zorion!

DeBagOieNa
Sandra Mariela 
Guevara Santos
Urriaren 25ean, 28 urte. 
Zorionak, maitia! Jada 
28 urte. Muxu handi bat 
zure familia guztiaren 
partetik. asko maite 
zaitugu.

Bergara
Haritz Bilbao Iñarra
Urriaren 24an, 6 urte. 
Zorionak, "artista", 
dagoeneko sei urte! 
Patxo handi-handi bat 
gure mutiko jator, alai 
eta maitakorrarendako, 
etxeko guztien partetik 
eta ia zure urtebetzea 
ederki ospatzen dugun!

arrasate
Itxaso Saizar Cazalis
Urriaren 24an, 5 urte. 
Zorionak, neska handi! 
Ondo pasatu zeure 
egunian. Patxo potolo 
bat ane, izar, aita eta 
amatxoren partetik.Mua!

arrasate
Ekain Agirre Lete
Urriaren 24an, 3 urte. 
Zorionak, pitusin! Denon 
partetik, bereziki 
aimarren partetik musu 
handi-handi bat.

Oñati
Maialen Goñi Arévalo
Urriaren 23an, 5 urte. 
Zorionak, printzesa!    
Ondo ospatu zure eguna 
familiako guztien eta, 
bereziki, eiderren 
partetik.

 

arrasate
Julen Gomez 
Ibaibarriaga
Urriaren 23an, 10 urte. 
Zorionak, mutikote. 
Ondo pasatu zure 
urtebetetze eguna eta 
laztan handi-handi bat 
familia guztiaren 
partetik.

Oñati
Madalen Etxegarai 
Zelaia
Urriaren 23an, 8 urte. 
Zorionak eta muxu handi 
bat etxeko danon 
partetik.

aNtZUOLa
Beñat Azkarate
Urriaren 22an, 6 urte. 
Zorionak gure etxeko 
mutikotxuari. etxekuen 
partetik.

eskOriatZa
Nora Berezibar 
Arevalo
Urriaren 22an, 5 urte. 
gure etxeko printzesari! 
Zorionak eta jarraitu 
horrelakoxea izaten. 
Familia eta lagun guztien 
partetik.

Oñati
Javier Inza 
Cortabarria
Urriaren 21ean, 66 urte. 
Zorionak eta urte 
askotarako, osaba. 
Primerako eguna izan! 
Muxu handi bat.

 

aretxaBaLeta
Lia Larrinaga Urzelai
Urriaren 21ean, 5 urte. 
Zorionak, printseza! 
Zelako ondo ospatu 
gauen zure eguna! Patxo 
bat danon partetik!

arrasate
 Imanol Gallego 
Mezquita
 Urriaren 18an, urte asko. 
Zorionak, maittia! Ze 
azkar pasatzen dian 
urtiak. Muxu handi bat 
zure koadrilakoen eta 
koldoren  partetik. Maite 
zaitugu.

z o r i o n  ag u r r a k

eskOriatZa
Eleder Garcia 
Hermosel
Urriaren 29an, 2 urte. 
Zorionak, granuja! 
ederto pasatu zure 
egunian eta patxo bat 
etxeko danon partetik!

arrasate
Saioa Bergaretxe 
Astigarraga
Urriaren 30ean, 2 urte. 
Zorionak! Ondo pasatu 
zure egunean. Muxu 
handia familia guztiaren 
eta, bereziki, ahizpa 
arrateren eta  lehengu- 
sina alaitz, Maddi eta 
Malenen partetik.

Oñati
Paul Anduaga Arregi
Urriaren 29an, urtebete. 
Zorionak, Paul! Dago- 
eneko urtetxo bat gure 
mutikutxuak! Musutxuak 
familiaren eta, be- reziki, 
arreba sara eta lehen- 
gusu Martinen partetik. 
asko maite zaitugu!

Zorionak!
Zorion itzazu lagunak eta senitartekoak; hiru bide dituzu goienaren bidez zoriontzeko:

Internet  
sar zaitez Goiena.net atarian eta Zorion agurra bidali botoia sakatu; bete eskatutako datuak, 
eta bertan argitaratuko da zorion agurra, baita gOieNa paperean ere.
Posta elektronikoa 
Mezua bidali zorionagurrak@goiena.com helbidera, eta idatzi: izen-abizenak, herria, 
urtebetetze-eguna eta nahi duzun testua.
Ordezkaritzak
etor zaitez goienaren ordezkaritzaren batera.

Egubakoitzeko 11:00ak arte 
jasotako zorion agurrak 
bakarrik iragarriko ditugu.

Hortik aurrera jasotakoak 
hurrengo astean 
argitaratuko ditugu.
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maribi 617 44 21 55
BERGARA

OROILORE
Maitasunez bizi, maitasunez agurtu

Hain une delikatu batek eskatzen duen errespetu, arreta eta 
ardura handienarekin, nire asmoa da familiari ahalik eta

traturik beroena eta hurbilekoena ematea

Heriotza-asegurua baduzu: Ez onartu besterik gabe zure ase-
guru-konpainiak esaten dizun Hileta-Zerbitzua, jakin ezazu:  

NAHI DUZUN Hileta-Zerbitzua 
AUKERA DEZAKEZULA BETI.

EskElak jartzEko: 943 25 05 05
Egubakoitzean nahiz astelehenean argitaratzeko.

Eskelaren prezioa:  130  euro.
Egubakoitzean eta astelehenean, bietan, argitaratuz gero,  175 euro.
Goiena: irakurriena Debagoienean.

astE barruan, baita ErE:
ArrAsAtE Goiena: Otalora Lizentziaduna 31. 943 25 05 05. 
BErgArA Jardun elkartea: Errotalde jauregia (kultura etxean). 943 76 08 19. 
OñAti Biklon publizitate agentzia: Olakua 9. 943 78 10 65.
ArEtxABAlEtA Goiena: Basabe poligonoa EO5. 943 25 05 05.
ArAmAiO Kintelena janari-denda: Nardeaga 11. 945 44 50 22.
ElgEtA Ugari janari denda: Andra Mari plaza 2. 943 76 80 98.
AntzuOlA Itzar liburu-denda: Kalebarren 1. 943 76 60 62.

zErbitzuak

Arrasateko hipermerkatua

Eroski hipermerkatuaren partetik,

zorionak
jaioberriei eta gurasoei  

Eroskik, zuen lehen beharretarako, 
10 euroko bonua* egingo dizue opari 

Goiena Klubeko bazkide zaretenoi. 

* Debagoieneko ospitalean jaiotzen direnentzat

Musakola 11 ARRASATE
Tel.: 943 71 10 30

esKeR Ona

2013ko urriaren 22an hil zen, 84 urte zituela.

Oñatin, 2013ko urriaren 22an.

Hileta-elizkizunetara etorritakoei 
eta samin-agurrak bidali zenizkigutenoi,

eskerrik asko sendikoen izenean.

Antonio
Biain Biain

j a i ota koa k

jaio da!
Eman jaiotzen berri Goiena paperean eta interneten. 
Deitu 943 25 05 05 telefonora 
edo zatoz GoiEnaren ordezkaritza batera.

Egubakoitzeko 11:00ak arte jasotako jaiotzak bakarrik iragarriko ditugu. 
Hortik aurrera jasotakoak hurrengo astean argitaratuko ditugu.

Eider bruna aiastui 

Oñati. 3,380 Kilo. Urriaren 19a. Gura-
soak: susana eta antxon. argazkian,  
eider aitaren besoetan.

Martin Diez amozarrain 

arrasate. 3,260 Kilo. Urriaren 21a. Gura-
soak: nekane eta Jokin. argazkian,  
Martin gurasoekin batera.

Egoi Chaparro Dominguez 

antzuola. 4,110 Kilo. Urriaren 21a. Gura-
soak: Oihana eta Iker. argazkian,  egoi 
sehaskan lasai-lasai-

saioa Garcia solaguren 

 Debagoiena. 2,700 Kilo. Urriaren 23a. 
Gurasoak: ainhoa eta Imanol. argazkian,  
saioa amarekin eta aitarekin.

aner tola torres 

arrasate. 3,250 Kilo. Urriaren 19a. Gura-
soak: Rebeca eta Igor. argazkian,  aner 
amarekin.

jare ugarte andres 

Oñati. 3,300 Kilo. Urriaren 20a. Gura-
soak: Onintza eta arkaitz. argazkian,  
Jare sehaskan lo.

Enaut arenaza arriaran 

Oñati. 3,800 Kilo. Urriaren 22a. Gura-
soak: Iñaki eta nerea. argazkian,  eñaut 
amamaren besoetan.

alaitz izurrategi uriarte 

eskoriatza. 3,320 Kilo. Urriaren 20a. 
Gurasoak: Ixone eta Jose Manuel. argaz-
kian,  alaitz aitarekin.

Danel urzelai azkargorta 

eskoriatza. 3,610 Kilo. Urriaren 23a. 
Gurasoak: Itsaso eta asier. argazkian,  
Danel aitarekin.
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a s t e l e h e n e k o a

Haizea iparrera aldatu egingo 
da eta berarekin eguraldi 
aldaketa ekarriko du.
euskalmet.net

Max. 19º

Min. 9º

E g u r a l d i a

ixidor
solupe

E
uropako Giza Esku-
bideetako Auzitegiak 
gaitzetsi eta bukatu-
tzat eman du Parot 

doktrina izeneko interpreta-
zio juridikoa. Bake bidea 
egonkortu eta bultzatzeko 
urrats garrantzitsua, ezbairik 
gabe. Eta gai honi lotuta Ima-
nol kantautoreak 1972an Pari-
sen grabatutako Askatasuna-
ren pausoak tinkatzen ari 
diskoko abesti bat datorkit 
burura. Honela dio: 

Zuek hil zineten / atomo 
huts / hauts bihurtu zineten 
/ zuek hil zinetenek / ezin 
dezakezute gehiago sofri / 
berriz bizi gizonaren nekea 
konpreni (bi). / Zuek zarete 
egi egiz alaiak / lurpean hezur 
mendiak / gu bizitzaren / 
morroi ta mandatariak (bi). 
/ Bizitzak garamazki arras-
taka / bere eskutik / hemen 
ez dago / ez poza ez egun sen-
ti / beti,gaur eta bihar,katez 
lotuta / bizitzaren bidetik (bi). 
/ Hemen ez dute balio liber-
tadeek / gizon dirudunek 
maltzur dizkioten legeek, / 
Eleizaren bakeek (bi). / Zuek 
ez dakizue zer den betikoan 
bizitzea / pausa leku batez 
dugula egunerokoan jarraitzea 
/ beharrezkoak ez garela sen-
titzea (bi). / Gu zapalduta 
gaudenok / ez gara zoriontsu 
(bi), / kantu hau aditzen badu-
zue ere / ez esnatu, ez urriki 
galdu, / ez naiz,ez gara zorion-
tsu (bi).

Bake bidetik
askatasunera!

a z k E n  b E r b a

asisko Urmeneta  Ilustrazioak, komikiak, telebista, irratia, liburuak, zinema... Ez dira asko gaur egun 
Nafarroa Beherean bizi den iruindarrak jorratu gabe utzi dituen soroak |  txomin madina

"Dudarik gabe, eskua burua baino azkarrago doakit"

agm

H a m a r r E koa

MAKILA MAGIKOA BANEUKA...

"Gaur bertan, independentzia"
"Independentzia eskatuko nuke; eta ezin bada, kataluniar bihurtuko 
nintzateke. Makila zinez magikoa bada, gaur bertan lortuko nuke 
independentzia eta hortik, gainerakoak erabaki: poesia edo komiki 
ministeriorik muntatu behar dugun ikusi; probintzialismo barregarria 
gaindituz zein eskualde antolatu; demokrazia eratu...".

1. pizkundean jaio izan bazina, 
euskal da Vinci zinateke?
Ez; gehienez ere Iñaki Perurena-
ren jarraitzaile xumea. Inoiz ez 
dut lortuko berak lortutakoa: 
harakina, poeta, harri jasotzailea, 
aktorea, historialaria, aktibista 
politikoa...

2. marraztean, eskuak ala burua, 
zer doakizu azkarrago?
Eskua, dudarik gabe. Gertatzen da 
mezua bidali gura bada, gidoilaria 
behar dela ondoan; edo bestela, 
asko marraztu eta agertuko da bat 
ulertuko dena. 

3. Behar den balioa ematen al 
diegu komikiei?
Zibilizazio honek, formalki, ez: 
nahiz eta komunean liburu bat eta 
ondoan komiki bat ikusi eta gehie-
nok komikia hartu, kosta egiten 
zaigu onartzea. Baina era natura-
lean, konbentzituta nago baietz.

4. Zenbatetan jarri dituzu komi-
kietako protagonisten ahotan zeu 
esaten ausartzen ez zarenak?
Figura literarioa da; liburuetan 
ere pasatzen da: pertsonaia bakoi-
tza egilearen desdoblamendua 
izaten da. Komikgile batzuek joera 
dute bere burua marraztua ager-
tzeko; ni ez naiz horretara ausartzen: 
nire pertsonaiak aunitzetan dira 
nigandik arras urrun daudenak. 

5. irudigilea bai, baina beti hiz-
kuntzarekin jolasean.
Komikigileok bi makulu baliatzen 
ditugu eta ni makulu bakarrare-
kin aski erren ibiltzen naiz.

6. euskararekin serioegiak gara?
Hemen ere, formalki: izu handie-
netakoa dugu barregarri geratzea. 
Hizkuntza idealizatzen dugu egoe-
ra linguistiko eta politikoagatik 
eta Sabino Arana bezalako umo-
regileen purismoak segurtasun 
falta dakar. Normala da seriota-
suna; aurkako ekimenak ere bai: 
gureak oso ondo hartu dira.

7. irudimenari inoiz jarri behar 
izan diozu mugarik?
Bai. Ditugun legeak hausteak 
ondorio penalak eta ekonomikoak 
dakartza; eta autozentsura poli-
tikoaz gain badira argitaratzen 
ez direnak kolektibo batzuendako 
iraingarriak izan daitezkeelako.

8. egungo euskal Herria edo 
duela 500 urtekoa, zein interesa-
tzen zaizu gehiago? 
Oraingoa; hau tokatu zaigu, eta 
dentistarenean bada anestesia, 
Internet dago... Baina gaurkoa 
ulertu eta Euskal Herria inoiz libra-
tzeko duela 500 urte ginena eta   
egin digutena behar dugu jakin.

9. aitatasunak baretu ala eroa-
gotu egin zaitu?
Baretu. Era naturalean, pentsatzen 
duzu ezin zarela desagertu gauetik 
goizera. Erotasun kalkulatua da: 
ekonomia planifikatu sozialista, ez 
segida seguru gabeko istorioa.

10. iruñea hiria utzi, eta Hozta 
herrixkara. damutu zara inoiz?
Ez. Teknologiari esker bada kon-
tsumismo ero eta suizidatik ihesi 
herri txikietan bizitzeko modua. 

Europako Giza Eskubideen Auzi-
tegiak Parot doktrinaren inguruan 
emandako ebazpenak mugimen-
du handia sortu du sarean. IUko 
diputatu Alberto Garzon poztu 
egin zen, eta horrelaxe erantzun 
zion dagoeneko PPko kide gazteen 
taldetik bota duten Morak.

"Zu eta zure 
jiteko guztiak 
hiltzea berdina 
kostatuko zaigu"

www.twitter.comj a i M e  M o r a   |   n n g g - e k o  k i d e a

a H o b E r o

Zuk ezin baduzu lo 
egin, berak ere ez
Bikotean lo egiteak baditu era-
gozpenak; horien artean ohikoenak, 
zurrungak. konponbidea edo men-
dekua, biak izan daiteke hau.
www.nopuedocreer.com
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